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عناوینخبرها

برآوردی از هزینه های برخی ستادهای انتخاباتی در شهرهای 
بزرگ

28 خرداد 1400 ، انتخابات ریاست جمهوری ،  میاندوره ای 
انتخابات مجلس خبرگان رهبری و مجلس شــورای اســامی در 
حــوزه هــای فاقد نماینــده  و در تهران برای انتخاب یک نماینده 
مجلس و برای انتخاب نماینده اصلح در شــورای اســامی  شهر و 
روستا  پای صندوق های رأی گیری خواهند رفت. این همه هزینه 

غیر متعارف در کاندیداتوری شورای شهر چگونه است؟!
فرض کنید اگراین نامزد محترم تصمیم بگیرد برای پرسنل و 
میهمانانش چلوکباب تهیه کند مسلما” هزینه هایش بسیار بالاتراز 
 تهیه خورشــت قیمه خواهد شــد ، یک نامزد ســابق هم تعریف
 می کرد حتی این موضوع که خودکارهای روی میز از چه نوع و 
مارکی باشد ، روی هزینه های ستاد تأثیرات بسزایی خواهد داشت. 
چند تومان ؟ شاید بهتر باشد بگوییم چند میلیون تومان باید خرج 
کنید تا انتخاب شوید ؟ این سوالی است که این روزها خیلی ها به 
دنبال یافتن پاسخش هستند ، البته شاید به جزچهره های شناخته 
شده ای که به خاطراعتبار سیاسی نیازی به طی کردن این مراحل 
و خرج این هزینه ها ندارند ، در واقع برآورد گزارش ما حول چهره 
های کمتر شناخته شده می گردد در واقع با نزدیک شدن به روز 
انتخابات تبلیغات کاندیداها هم به حد اکثر خود می رسد ، تبلیغاتی 
که برای کاندیداها هزینه های ســنگینی دارد ، هر چند بعضی از 
آنها ادعا می کنند این هزینه ها توسط دوستانشان یا کمک های 
مردمی تأمین می شود، چند روش متداول برای تبلیغات کاندیداها 
را به عنوان پیش فرض در نظر گرفتیم و به طور تخمینی هزینه 
هرکدام ازآنها را تخمین زدیم . در بخشی دیگراز گزارش هم با یکی 
از کاندیداهای دوره های پیشین صحبت کردیم ودر بر آورد هزینه 
ها از او کمک گرفتیم ، خوبی کسانی که در دوره های قبل کاندیدا 
بوده اند ، این است که حاضرند پس از گذشت چند سال ، از سطربه 
سطر لیست هزینه هایشان مثل رازی سربه مهرپرده بردارند تا با 

این کار، ما به رقم واقعی هزینه های یک کاندیدا نزدیک شویم .
ستاد انتخاباتی ؛ هزینه های تمام نشدنی

اولین قدم یک نامزد انتخاباتی تهیه ســاختمان برای ســتا د 
انتخاباتی خود اســت ، از همین ابتدا گزینه های زیادی برای این 
کار وجود دارد وبالطبع هزینه ها هم متفاوت است ، برخی نامزدها 
فقط یک ساختمان تهیه می کنند وبرخی دیگر به جزساختمان 
مرکزی ، چندین ساختمان دیگر نیز اجاره می کنند ، با این حساب 
مسلما” هزینه ها تفاوت های زیادی خواهد داشت ، از طرف دیگر، 
محل قرارگرفتن ساختمان هم ازدیگر نکات مهم درهزینه هاست، 
بالای شهر، پایین شهر ، مرکز شهر و ... همگی در بالا و پایین شدن 
هزینه ها موًثر است. اگر بخواهیم کف هزینه ها فقط برای اجاره 
ســاختمان در طول دوره تبلیغات را محاســبه کنیم به رقمی در 
حدود 1300 تا 400 1میلیون تومان خواهیم رسید ، توجه داشته 
 باشــید که این رقم بســیار دســت پایین در نظر گرفته شــده و
هزینه های اجاره محل ســتاد برخی نامزدها ، بســیار بالاتر از این 
حرف هاست وبرخی ها می گویند باید روی 700 1– 900 1میلیون 
تومان حســاب باز کنیم . اجاره ســتاد ، تازه قدم اول ماجرا ســت و 
هزینه های جانبی از این جا به بعد تازه شروع می شود ، برگزاری 
همایش ها و سخنرانی ها ، خرید هدیه ، غذا ، هزینه حمل ونقل ، 
اینترنت و ... اینجا هم هزینه ها دارای تفاوت های زیادی هستند 
وبستگی دارند که نامزد محترم چه تدارکاتی برای ستاد خود انجام 
داده باشــد ، بگذارید چند مثال ســاده و خنده دار بزنیم تا ماجرا 
بیشــتر دســتتان بیاید ، دربرخی از این ستادها ، پذیرایی و ناهارو 
غذا دربهترین حالت ممکن صورت می گیرد و برای کلیه میهمانان 
این امکانات هم مهیا ســت . آگاهان امر می گویند حد اقل این 
هزینه های جانبی حدود 300 1میلیون تومان خواهد بود اما گفته 
می شود در برخی ستادها چنین رقم هایی خنده دار است و هزینه 
این چنینی برخی نامزدها به 800 1میلیون تومان هم می رسد ! 
با حســاب رقم اجاره و هزینه های جانبی ، یک ســتاد انتخاباتی 
ازحدود 1600 میلیون تومان تا حدود شش میلیارد تومان هزینه 

در بر خواهد داشت ! 
تبلیغات ازنوع روزنامه ، سایت ، پیامک
ادامه دارد

مهدیمیرحیدری
مدیرعاملوسردبیر

حداقل خرج کاندیداتوری 
شورای شهر چقدر است؟!

سرمقاله

رهبر انقلاب اسلامی در سخنرانی تلویزیونی
 به مناسبت سالگرد  ارتحال امام خمینی)ره(:

 راه جبران ناکارآمدی 
و ضعف های مدیریتی 
انتخاب درست است نه 

شرکت نکردن در انتخابات

ترمز رشد نقدینگی ؛ مناظره 1 و 2

عزم جدی فولاد مبارکه  برای اجرای طرح تحول دیجیتال

مدیرعامل فولاد مبارکه گفت: قطعاً اراده و عزم قطعی فولاد 
مبارکه نه به عنوان یک اقدام ظاهری بلکه به عنوان یک ضرورت 
در جهت استفاده از نسل پنجم تلفن همراه برای اجرای طرح 

تحول دیجیتال بسیار جدی است.
به گزارش خبرنگار فولاد، حمیدرضاعظیمیان در آیین امضای 
تفاهم نامه فولاد مبارکه با ایرانسل خاطرنشان کرد: این تفاهم نامه 
شروع بسیار خوبی است تا با کمک شرکت ایرانسل پروژه های 
طرح تحول دیجیتال در فولاد مبارکه اجرا شوند. قطعاً اراده و 
عزم قطعی فولاد مبارکه نه به عنوان یک اقدام ظاهری بلکه به 
عنوان یک ضرورت در جهت استفاده از نسل پنجم تلفن همراه 

برای اجرای طرح تحول دیجیتال بسیار جدی است.
امروز فولاد مبارکه با این اقدام اراده قطعی خود را برای اجرای 
طرح تحول دیجیتال نشان داد که همراهی شرکت ایرانسل در 
این راستا یاری رسان ما خواهد بود. تفاهم نامه فولاد مبارکه با 
ایرانسل در راستای هوشمندسازی تولید در این شرکت، پیام 
مهمی برای شرکت های دانش بنیان، استارتاپ ها و شرکت های 
فعــال در حــوزه فناوری اطاعات دارد تا آن ها هم در این راه در 

کنار ما قرار بگیرند.
ضرورت اجرای هرچه سریعتر طرح تحول دیجیتال در 

فولاد مبارکه
شرکت ایرانسل در جهت ارتقای سطح تکنولوژی ارتباطات 
کشــور بسیار فعال اســت و همواره درصدد افزایش راندمان و 
بهره وری بوده است، لذا می تواند همراه خوبی برای فولاد مبارکه 
باشد . آرزو دارم که طرح تحول دیجیتال با سرعت انجام شود و 
تغییرات مدیریتی کشور باعث تغییر در سرعت این طرح نشود. 
اگر بخواهیم فولاد مبارکه با همین قدرت تولید و فروش پابرجا 

باشد لازم است که طرح تحول دیجیتال اجرایی شود.
مدیرعامل شــرکت ایرانسل با بیان این که فولاد مبارکه در 
اجرای طرح تحول دیجیتال در کشور پیشتاز است، گفت: فولاد 

مبارکه همواره در مدیریت دانش فعال است و زمینه های خوبی 
برای همکاری با ایرانســل دارد که در این راســتا نیز هم افزایی 
خوبی محقق خواهد شد. به گزارش روابط عمومی فولاد ، بیژن 
عباسی آرند مدیرعامل ایرانسل در آیین امضای تفاهم نامه فولاد 
مبارکه و ایرانســل با بیان این که فولاد مبارکه ســهم جدی در 
توسعه اقتصادی کشور دارد، بیان داشت: شرکت فولاد مبارکه 
نقش بسیار بزرگی در تأمین نیازهای کشور و صادرات دارد. وی 
با اشــاره به تولید محصولات باکیفیت در فولاد مبارکه افزود: 
شــرکت فولاد مبارکه در رده ها و استانداردهای بین المللی در 
حال تولید است. پرسنل فولاد مبارکه توانسته اند فولاد مبارکه 

را به عنوان یک مجموعه موفق در سطح کشور سربلند کنند
 فولاد مبارکه با رهبری در جاده سازی زیرساخت های صنعت 
در طرح تحول دیجیتال به درســتی نیاز جدی توســعه آینده 
صنعت را شناسایی و برنامه ریزی کرده است. عباسی آرند با بیان 
این که شــرکت ایرانســل به عنوان یک همکار در کنار شرکت 
فولاد مبارکه اســت، تأکید کرد: ایرانسل وارد پانزدهمین سال 

شکل گیری شده و شرکت جوانی محسوب می شود.
فولاد مبارکه پیشتاز طرح تحول دیجیتال در کشور است

باید بتوانیم با کمک فناوری درصدد ارتقای بهره وری و کاهش 
هزینه ها در صنایع باشــیم تا صنعت بتواند خدمات بهتری در 
اختیار مشــتریان خود قــرار دهد؛طرح تحول دیجیتال فولاد 

مبارکه قطعاً با کمک فناوری نسل 5 می تواند سرعت بگیرد.
با امضای تفاهم نامه با فولاد مبارکه درصدد همکاری بیشتر 
با این شرکت هستیم چراکه فولاد مبارکه در اجرای طرح تحول 
دیجیتال در کشور پیشتاز است. فولاد مبارکه همواره در مدیریت 
دانش فعال است و زمینه های خوبی برای همکاری با ایرانسل 
دارد که در این راســتا نیز هم افزایی خوبی محقق خواهد شــد. 
-- فناوری نســل 5 یک فناوری تحول ســاز و جهشی بزرگ در 
صنعت تلفن همراه اســت، چراکه در این نســل عمدتاً در حال 

ایجاد زیرساخت تحول صنعتی هستیم.
در نسل 5 تلفن همراه، سرعت بیشتر، تأخیر کمتر و حجم 
تبادل اطاعات فراهم بوده و زمینه ساز زیرساخت تحول دیجیتال 
در حوزه صنعت اســت که یکی از اهداف طراحان شــبکه نسل 
پنجم از ابتدا اســتفاده از ایــن فناوری در کاربردهای صنعتی 
اتصال های انبوه بوده است.  نسل 5 زمینه ساز زیرساخت تحول 
دیجیتالی است که برای حوزه های صنعتی تعریف شده است و 
ما امیدواریم که این هدف گذاری در فولاد مبارکه سنگ بنای 
خوبــی برای ســایر حوزه های صنعتی مثل خــودرو، انرژی و 
کشاورزی باشد. پروانه شکل گیری و تأسیس ایرانسل در سال 
1384 از طرف وزارت ارتباطات صادر شد و تا یک سال بعد وارد 
فرآیند اجرا و ارائه خدمات گردید. وی با بیان این که ایرانسل به 
عنوان دومین اپراتور بزرگ تلفن همراه در کشــور، بزرگترین 
اپراتور دیتا و حوزه دیجیتال است، اذعان داشت: این شرکت با 
بیش از 55 میلیون مشترک، نیمی از ترافیک تلفن همراه کشور 
را پوشش می دهد. عباسی آرند با بیان این که ایرانسل در سال 
99 نخستین اپراتوری بود که اولین سایت های نسل 5 را وارد 
کشــور کرد، تصریح کرد: بیش از 2 ســال است که در حال کار 
کردن روی زیرســاخت های خارجی هستیم. زیرساخت های 
کامل دسترسی به نسل 5 در ایرانسل آماده است و در هر جای 
کشور می توانیم خدمات خود را ارائه دهیم. مدیرعامل شرکت 
ایریسا گفت: حوزه های شناختی طرح لجستیک هوشمند در 
کمیته راهبری فولاد مبارکه به تصویب رسیده و هوشمندسازی 
پایش حمل سرباره در این شرکت به عنوان نخستین زیرشاخه 
لجســتیک هوشــمند با امضای تفاهم نامه با ایرانسل عملیاتی 
خواهد شد. طبق این گزارش ، در آیین امضای تفاهم نامه فولاد 
مبارکه و ایرانسل گفت: امروز نخستین تفاهم نامه تحول دیجیتال 
فولاد مبارکه با ایرانسل امضا می شود که با امضای این تفاهم نامه 
شــبکه ارتباطی جزیره ای به یک شــبکه ارتباطی یکپارچه و 
هماهنگ تبدیل خواهد شد. وی هدف از امضای این تفاهم نامه 
را فراهم ســازی بســتر فولاد مبارکه هوشمند در سال 1404 
دانست و افزود: برای تحقق طرح تحول دیجیتال در فولاد مبارکه 
پروژه های مرتبط با خطوط تولید این شرکت هوشمندسازی 
می شوند.  برای تحقق چشم انداز 5 ساله طرح تحول دیجیتال 
فولاد مبارکه و انقاب چهارم صنعتی نقشه راه هوشمندسازی 
این شرکت به ما می گوید که چگونه باید این مسیر 5 ساله را 

طی کنیم. 
هوشمندسازی پایش حمل سرباره در فولاد مبارکه

 حوزه های شــناختی طرح لجســتیک هوشمند در کمیته 
راهبری فولاد مبارکه به تصویب رسید و هوشمندسازی پایش 
حمل ســرباره در این شــرکت به عنوان نخســتین زیرشاخه 
لجســتیک هوشــمند با امضای تفاهم نامه با ایرانسل عملیاتی 

خواهد شد.

 در 15 بهمن سال 99، مناقصه طرح تحول دیجیتال فولاد 
مبارکه با حضور 5 شرکت برگزار شد و نهایتاً شرکت ایرانسل 
در مناقصه برگزیده  شد که امروز افتخار این را داریم که نخستین 

قرارداد تحول دیجیتال را با شرکت ایرانسل امضا می کنیم.
توسعه نسل پنجم ارتباطی و اینترنت ضروری است، نسل 
پنجم از نظر سرعت در مقیاس میلیونی پوشش دهی دارد که 
طرح تحول دیجیتال نیز با فازبندی در کمیته راهبری فازبندی 
گردیده است. یکی از اصول مهم برای تحقق فولاد +22 اتصال 
تمام بخش های شرکت فولاد مبارکه در شبکه ای هماهنگ و 
یک پارچه است که با اجرای نخستین گام در ریل گذاری تحقق 
سند تحول دیجیتال در کمتر از 3 ماه دیگر شرکت فولادمبارکه 
به عنوان نخســتین واحد صنعتی کشــور تحت پوشش شبکه 
ارتباطی نسل پنجم قرار می گیرد. شرکت فولاد مبارکه برنامه ای 
5 ساله در راستای هوشمندسازی این شرکت تعریف کرده و در 
تاش است با اجرای این برنامه به شرکتی هوشمند مبتنی بر 
نســل چهارم اقتصادی تبدیل شود. بنابراین گزارش ، محسن 
یوسف پور مدیرکل راهکارهای سازمانی ایرانسل در آیین امضای 
تفاهم نامه فولاد مبارکه با ایرانسل خاطرنشان کرد: فولادمبارکه 
نخستین شرکتی است که در طرح تحول دیجیتال ورود پیدا 
کرده اســت.  با اجرای طرح تحول دیجیتال پارامترهایی چون 
افزایــش بهره وری، کاهش میزان مصرف انرژی، بهره برداری از 
داده های تجمیع شده در سایر سیستم ها و فرآیندهای تولید در 
راســتای اســتقرار کارخانه متصل هوشمند، پایش و مدیریت 
هوشــمند، دقیق و به موقع فرآیندها و عملیات حمل ســرباره، 
پایش و کنترل هزینه های حمل ســرباره، افزایش ایمنی در 
فرآیندها و عملیات حمل ســرباره، بهبود فرآیندهای تعمیر و 
نگهداری تجهیزات و نخستین گام اجرایی برای تحقق رویای 

»فولاد هوشمند، از سنگ تا رنگ« امکان پذیر خواهد بود.
 ایرانسل تجارب بسیاری از شرکای تجاری خود در صنعت 
و عرصه بین المللی به دست آورده و امیدوار است بتواند آنها را 
در راستای اجرای طرح تحول دیجیتال فولادمبارکه به کار گیرد.  
نخســتین گام اجرایی و روشــن در کنار شرکت ایریسا اجرای 
قرارداد پایش حمل ســرباره اســت که برای این منظور 5 پروژه 
مســتقل تعریف شده اســت؛ طرح تحول دیجیتال در تمامی 

پروژه های لجستیک فولاد مبارکه نقش آفرینی خواهد کرد.
در این پروژه ردیابی پاتیل برها، زمانبندی حرکت پاتیل برها، 
تعمیر و نگهداری پاتیل برها، ایمنی عملیات، کنترل وضعیت 
کارکرد پاتیل و در نهایت شمارش تعداد دفعات میزان تخلیه 
سرباره در چاله ها مد نظر است. اجرای پروژه پایش حمل سرباره 
به این شکل است که ردیابی و تعیین وضعیت مکانیزم های حمل 
سرباره در فضای باز و بسته در دستور کار خواهد بود و بر اساس 
این تفاهم نامه در تمام این مسیر از ظرفیت شرکت های دانش 

بنیان داخلی استفاده کردیم.
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 حسن روحانی رئیس جمهوری در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت تاکید کرد: تولید رمزارز تا پایان شهریور ماه اکیدا ممنوع است و وزارتخانه های اطلاعات، ارتباطات و فناوری 
اطلاعات و نیرو مسوول برخورد و قطع برق این مراکز هستند. رئیس جمهوری این موضوع را پس از گزارش بانک مرکزی درباره وضعیت عرضه و تقاضای رمزارزها در اقتصاد ایران 
مطرح کرد. رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه آگاهی مردم در این حوزه ضروری است و با توجه به مخاطرات قابل توجه در حوزه مبادلات رمزارزها، از ورود غیر کارشناسانه در این 
حوزه باید اجتناب شود، تصریح کرد: باید برای قانونمند شدن فعالیت رمزارزها و صیانت از سرمایه مردم در این حوزه هرچه زودتر چاره اندیشید و قوانین و دستورالعمل های 
لازم را وضع و ابلاغ کرد. در بخش دیگری از این جلسه، پس از گزارش وزارت صمت از وضعیت قیمت کالاهای اساسی و اقلام مصرفی و ضروری مردم و اقدامات انجام شده برای 
حفظ تعادل در قیمت، حســن روحانی با تاکید بر مصوبه دولت بر کنترل و جدیت در عدم افزایش قیمت ها گفت: دولت صریحا تاکید و اعلام کرده افزایش قیمت کالاها به ویژه 
اقلام ضروری مردم به هیچ وجه پذیرفتنی نیست و وزارت صنعت، معدن و تجارت موظف است با جدیت و با هماهنگی دستگاه های ذی ربط، )اصناف و تولیدکنندگان( نسبت به 

کنترل قیمت ها و ممانعت از افزایش آنها اقدام کند و مانع از فشار مضاعف به زندگی و معیشت مردم در شرایط کنونی اقتصادی شود./ پایگاه اطلاع رسانی دولت

ماموریتروحانیبه
سهوزارتخانهدرباره
رمزارزها

 480روابط عمومی دفتر مقام معظم رهبری
 در اطلاعیه ای اعلام کرد:

مطلبی که درباره صالح و اصلح در رسانه های 
اجتماعی منتشر شده است اعتبار ندارد

درپی درج اســتفتائی از حضرت آیت الله خامنه ای 
در برخی صفحات رسانه های اجتماعی، روابط عمومی 
دفتر مقام معظم رهبری اعام کرد: هر متنی که حاکی 
از نوعی ورود در انتخابات باشــد از طرف دفتر مردود و 
بــی اعتبار اســت. مطلبی نیز کــه اخیراً درباره صالح و 

اصلح عنوان شده است، اعتبار ندارد.

اطلاعیهای

حضــرت آیــت الله خامنه ای صبــح امروز 
)جمعــه( در ســالروز عــروج ملکوتــی امام 
خمینــی)ره( در ســخنانی تلویزیونی، ابداع و 
تحقق نظریه جمهوری اســامی یعنی تشکیل 
حکومتــی بــر مبنای اســام نــاب و متکی بر 
مردم ســالاری برخاســته از عمــق اســام را 
مهمتریــن ابتکار امام امام راحلِ عظیم الشــأن 
خواندند و تأکید کردند: راز پرشکوه ماندگاری 
جمهوری اسامی و نظام امام خمینی، با وجود 
همه پیش بینی های دشــمنان در باره زوال این 
نظــام، همراهــی دو کلمــه »جمهــوری« و 
»اسامی« یعنی حاکمیت توأمان اسام و مردم 
است و از این پس نیز همراهی همین دو کلمه 

تضمین پیشرفت مستمر خواهد بود.
رهبــر انقــاب همچنین با اشــاره به تأکید 
همیشــگی امام خمینی درباره ضرورت شرکت 
آحاد مردم در انتخابات، انتخاب فردی شایسته 
را راه حل نابســامانی ها ومشکات خواندند و با 
بیــان نکاتــی مهــم در بــاره لــزوم پایبندی 
رییس جمهور آینده به ایجاد عدالت اجتماعی، 
مبارزه صریح وبدون ماحظه با فســاد وتقویت 
تولیــد داخلی افزودند: آحــاد مردم خود را به 
شــرکت در انتخابات و تشــویق دیگران به این 

کار ملزم بدانند.
رهبر انقاب با اشــاره به جاری شدن دوباره 
یــاد و خاطــره امام در ایــام رحلت آن بزرگوار 
افزودند: ملت و کشــور همیشــه به نگاهبانی از 
یــاد و رهنمودهای »آن شــخصیت عظیم، آن 
رهبــر بی جایگزیــن و آن خردمنــد حکیم و 
برخــوردار از اراده پولادین، دل عطوف و ایمان 

عمیق« نیازمند است.
رهبر انقاب با اشــاره به اول انقاب وحجم 
بی ســابقه پیش بینی های مکرر زیاده خواهان 
جهانی مبنی بر نابودی دو ماهه، شــش ماهه و 
یا حداکثر یک ساله جمهوری اسامی افزودند: 
صابت و قاطعیت امام و پیروزی های درخشان 
ملت در جنگ و مســائل دیگر، این همهمه را 
کمرنــگ کــرد اما بعد از رحلــت امام خمینی، 
دشــمنان و بدخواهان بار دیگر به تکرار آرزوی 
خود مبنی بر زوال جمهوری اسامی پرداختند.

حضرت آیت الله خامنه ای، اعام رسمی یک 
حزب فرســوده و پرمدعا در سال 69، نامه چند 
سال بعد گروهی از نمایندگان مجلس مبنی بر 
رو بــه پایان بودن مهلت جمهوری اســامی و 
اعام علنــی برخی مقامات آمریکایی  مبنی بر 
نرســیدن جمهوری اسامی به چهل سالگی را 
از نمونه هــای پیشــگویی های غلط برای زوال 
جمهوری اسامی بر شمردند و گفتند: این افراد 
و گروهها در پیشگویی های خود، عاوه بر بیان 
آرزوهایشــان، به شکست و نابودی انقاب های 

جهان نیز استناد می کردند. 
رهبر انقاب افزودند: حتی در داخل کشــور 

نیز دو نهضت مشــروطیت و نهضت ملی چند 
ســال بعــد از شــکل گیری بــا روی کار آمدن 
دیکتاتوری کاماً ســیاه رضاخان و اســتبداد 
کودتایی، پیچیده و عمیق محمدرضا شکســت 
خوردند بنابرایــن پیش بینی ها درباره نابودی 
جمهوری اســامی به این مســائل تاریخی نیز 

متکی بود.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به شکست 
کامــل پیشــگویی های دشــمنان و اقتــدار و 
پیشرفت و توســعه مستمر جمهوری اسامی 
افزودنــد: راز پرشــکوه و افتخارآمیز ماندگاری 
نظامِ امام خمینی، همراهی دو کلمه جمهوری 

و  اسامی است.

ایشان، ابداع نظریه جمهوری اسامی را کار 
بــزرگ امام خمینی خواندنــد و افزودند: امام 
بزرگوار این نظریه را در عرصه نظریات سیاسی 
بین المللی وارد کرد و با قدرت مردم و معرفت 
بسیار عمیق خود آن را عینیت بخشید و محقق 
کرد. رهبر انقاب، شناخت و تسلط جامع امام 
خمینی بر معارف اســامی را پشــتوانه ایجاد و 
تحقق نظریه جمهوری اســامی برشــمردند و 
گفتند: امام لزوم حاکمیت اســام و اعتقاد به 
مردم را از دل اســام ناب به دســت آورده بود و 

به آنها عمیقاً ایمان داشت.
ایشان با اشاره به مخالفان سرسخت دو وجه 
اســامی و مردمــی بودن جمهوری اســامی 
افزودند: بخشــی از مخالفان حاکمیت اســام، 
»سکولارهای غیرمذهبی« بوده و معتقدند دین 
شــأنیت تشکیل نظام سیاسی و مدیریت کشور 
را نــدارد و محصور به مســائل فردی و عبادات 
است، البته عده ای از سکولارها هم معتقد بودند 

دین اصولاً مضر و افیون جامعه است.
رهبــر انقــاب افزودند: دســته دیگری از 
مخالفان حاکمیت اســام، به دین اعتقاد دارند 
اما می گویند اسام نباید به سیاست آلوده شود، 
ایــن افــراد در واقع »ســکولارهای مذهبی« 
هســتند و به دخالت و حاکمیت دین در شئون 

زندگی سیاسی- اجتماعی، اعتقادی ندارند.
حضرت آیت الله خامنه ای، مخالفان مردمی 
بودن جمهوری اسامی را نیز دو دسته دانستند 

و گفتنــد: جمعی از این مخالفان، »لیبرال های 
ســکولار« هســتند که می گویند دموکراسی و 
مردم ســالاری را باید لیبرال ها و تکنوکرات ها 

ایجاد کنند و این مسئله ربطی به دین ندارد.
ایشان خاطرنشان کردند: دسته دوم مخالفان 
مردم ســالاری دینی، به دیــن اعتقاد دارند اما 
می گویند مردم در حاکمیت دینی هیچ کاره ا ند 
و دیــن بایــد بدون اتــکا و نقش آفرینی مردم، 
حکومت تشکیل دهد که شکل افراطی این نظر، 
در ســال های اخیر در شکل گیری گروه داعش 

ظاهر شد.
حضــرت آیت الله خامنه ای حاکمیت دین با 
اتکا به مردم را یک استنباط و نظریه عالمانه و 
نه احساســی خواندند و گفتند: مردم ســالاری 
دینی از متن اســام برخاســته است و هر کس 

انکار کند در قرآن مطالعه و تدبر نکرده است.
ایشــان، با استناد به آیات مکرر قرآن مبنی 
بر لزوم اطاعت مردم از رسول اکرم افزودند: در 
صدها آیه قرآن زمینه های اطاعت مردم از نبی 
مکرم تشــریح شده است که آیات جهاد، اقامه 
قسط و عدل، اجرای حدود، معامات اجتماعی 
- اقتصــادی، قراردادهــای بین المللی و ده ها 
عرصه دیگر از جمله این زمینه ها هســتند که 
مجموعــه همین زمینه ها، به معنای تشــکیل 

حکومت است.
رهبر انقاب با اســتناد به احادیث فراوان و 
ســنت رســول اکرم مبنی بر تشکیل حکومت 
افزودنــد: بعد از رحلت پیامبر با وجود اختاف 
درباره جانشــینی ایشــان، احدی از مسلمانان 
شــک نداشت که باید حکومت بر اساس دین و 

قرآن ادامه یابد.
رهبــر انقــاب، در جمع بندی این بخش از 
سخنانشــان تأکید کردند: بر اساس آیات قرآن 
مجید و احادیث و ســنت پیامبر، اگر کســی به 
اسام اعتقاد داشته باشد باید به حاکمیت اسام 

هم معتقد باشد.

رهبر انقاب بعد از تبیین موضوع حاکمیت 
اســام، به موضوع جمهوریت و مردم ســالاری 
پرداختنــد و با تأکید بر اینکه اعتبار رأی مردم 
مسئله بسیار مهمی است، گفتند: به این موضوع 

از دو منظر می توان نگریست 1- از منظر دینی 
و اعتقادی و در چارچوب مسئولیت و حق 2- از 
این منظر که تحقق عملی حاکمیت دین بدون 

مردم امکان پذیر نیست.
ایشــان درخصوص رأی مردم از منظر دینی 
و اعتقــادی افزودند: در آیــات و روایات، آحاد 
مــردم و خــواص در قبال سرنوشــت جامعه و 
همچنیــن جلوگیری از انحراف و بروز شــکاف 
طبقاتی مسئول دانسته شده اند و امربه معروف 
نیز یک وظیفه عمومی شمرده شده که یکی از 
مهمتریــن معروف ها برپایــی حکومت دینی 
است. همچنین انسانها دارای اراده و حق تعیین 
سرنوشــت هســتند که حاکمیت مردم یکی از 

نمودهای حق تعیین سرنوشت است.
رهبر انقاب به موضوع مردم ســالاری دینی 
از منظر نیاز حکومت ها به پشــتوانه مردمی نیز 
اشاره کردند و گفتند: حکومت ها بدون پشتوانه 
مردمــی، چاره ای جز روی آوردن به زور و ظلم 
نخواهند داشت و از آنجا که در حکومت اسامی 
ظلم جایز نیســت، تحقق حکومت اســامی و 
 ادامــه آن، فقــط با پشــتوانه مردمــی امکان 

پذیر است. 

حضــرت آیت الله خامنــه ای تأکید کردند: 
بنابرایــن مردم ســالاری دینــی و جمهوری 
اســامی یک طرح ناب و خالص دینی اســت و 
اینکه برخی می گویند امام مردم ســالاری را از 
غربی ها گرفت، ســخنی بی مبنا است زیرا امام 
کسی نبود که بخاطر رودربایستی از حکم خدا 
منصرف شــود. ایشــان افزودند: روزی که امام 
موضوع الزام حجاب در اجتماع را مطرح کردند 
برخی هــا از جمله بعضی نزدیکان امام مخالف 
بودند اما ایشان بطور قاطع، دستور دین را مطرح 
کردند. رهبر انقاب اسامی تأکید کردند: امام 
بزرگوار با انجام این نواندیشی دینی که مبتنی 
بــر معرفت عمیق دینی بــود، ملت ایران را که 
قرن ها با استبداد خو گرفته بود، به میدان آورد 
تــا با باور بــه توانایی های خود، کارهای بزرگی 
همچون ساقط کردن سلطنت چند هزارساله و 
ایستادگی در مقابل جنگ هشت ساله و متکی 
به پشتیبانی همه قدرت های بزرگ دنیا را انجام 
دهند. ایشــان با تاکید بــر اینکه امام دو کلمه 
»جمهــوری« و »اســامی« یعنی »حاکمیت 
اســام« و »حاکمیت مردم« را گره گشای همه 
مشــکات می دانســتند، افزودند: هر زمان که 
مردم به کار گرفته شــدند و معیارهای اســام 
رعایت شد، پیش رفتیم و هرجا که یکی از این 

دو رعایت نشد، پیش نرفتیم.
رهبــر انقاب به یک نمونه اشــاره کردند و 
گفتند: اگر در اقتصاد، رشد کارگاههای کوچک 
و متوســط یعنی زمینه ورود مردم را به حوزه 
تولید فراهم کرده بودیم اکنون وضع اقتصادی 
بهتر بود. ایشان افزودند: بنابراین اگر مسئولان 
حدود و موازین اســامی را در مسائل داخلی و 
خارجــی رعایــت، و ســازوکار حضور مردم در 
صحنه را نیز فراهم کنند، مشکات حل خواهد 
شد. حضرت آیت الله خامنه ای در ادامه با اشاره 
بــه برخــی بیانات امــام)ره( درباره اســام و 

مردم سالاری افزودند: از دیدگاه امام)ره(، اسام 
از یک طرف »ضد تحجر و التقاط«، »ضد ظلم، 
اســتکبار، فســاد و ویژه خواری«، »ضدسلطه 
آمریکا و دخالت بیگانگان«، »ضد اشرافی گری 
و اختــاف طبقاتی«، و از طرف دیگر »طرفدار 
محرومان و عدالتخواه« است. ایشان همچنین 
در خصوص دیدگاه امام درباره مردم ســالاری و 
انتخابات خاطرنشــان کردند: امام انتخابات را 
»فریضه دینی« می دانســتند و در وصیت نامه 
خــود می گویند »عدم حضــور در انتخابات در 
برخی مقاطع چه بســا گناهی در رأس گناهان 
کبیره باشد« و »کوتاهی در مشارکت، پیامدهای 
دنیوی و حتی تا نسل های بعد داشته باشد که 

مستلزم بازخواست الهی است«.
رهبر انقاب اسامی گفتند: به لطف خداوند 
بعــد از رحلــت امــام، ملت ایــران عطیه الهیِ 
مردم ســالاری دینی را حفظ کرده و در مقابل 
توطئه دشــمنان بــرای جدایی مردم از نظام و 
بی اعتقاد کردن آنها به اســام و مردم سالاری 

دینی، محکم ایستاده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: متأسفانه 
برخی با ادبیات مختلف، حرف دشمنان را تکرار 
می کننــد. گاهــی از لزوم ایدئولــوژی زدایی و 
حرکت به سمت لیبرال دموکراسی می گویند، 
گاهی از موضع دلسوزی برای قداست دین وارد 
می شــوند و حتی برخی هم می گویند ضوابط 

اسامی با مردم سالاری قابل جمع نیست.
ایشان تأکید کردند: کسانی که این سخنان 
را تکرار می کنند، دلســوز ملت ایران نیستند و 

به دنبال زدن ریشه اسام هستند.
رهبر انقاب با اشاره به قانون اساسی که در 
آن هم جمهوریت و هم اسامیت درنظر گرفته 
شــده است، گفتند: در قانون اساسی، از شروط 
رییس جمهور، »رجل سیاسی و مذهبی بودن« 
و »حفظ تقوا و امانت« است و این بدین معناست 
که رییس قوه اجرایی با اقدامات خردمندانه، در 
سیاســت مصلحت مردم را در نظر بگیرد و در 
میدان اعتقادات نیز دین مردم را هدایت و حفظ 
کند. ایشــان در بخش دیگری از سخنانشان با 
اشــاره به گرم تر شدن محیط انتخابات گفتند: 
دعــوت مردم به حضــور نیافتن در انتخابات با 
بهانه های واهی، عمل به خواست دشمنان است 
و اگــر هر یک از دو رکن مردم ســالاری و دین 
تضعیف شــود، اســام و ایران ضربه و ســیلی 

خواهند خورد. 

رهبر انقاب افزودند: گفته می شــود برخی 
به علت فشارهای معیشتی که همه ما آن را لمس 
می کنیم، برای شرکت در انتخابات مردد هستند 
یا برخی می گویند در دوره های قبل با شوق به 
فــردی رأی دادیــم اما در آخــر دوره، منجر به 
دلخوری شــد، بنابراین در انتخابات شــرکت 
نمی کنیم. این موارد اســتدلال های درســتی 
نیســتند و نباید ما را از مشــارکت در انتخابات 
دلسرد کنند. ایشان تأکید کردند: اگر نابسامانی، 
ناکارآمــدی و ضعف در مدیریت ها وجود دارد، 
بایــد آن را بــا انتخاب درســت و خوب و روی 
کارآوردن مدیریــت مردمی و اســامی جبران 

کرد نه با شرکت نکردن در انتخابات.
حضرت آیــت الله خامنه ای با تأکید بر دقت 
در انتخاب و توجه به عملکرد کاندیداها افزودند: 
صرفــاً به وعده هــا و حرفها نمی توان اکتفا کرد 
همچنان که در قضیه مذاکرات هسته ای هم که 
در جریان اســت، همواره به مسئولان گفته ایم 
به عمل کار برآید و به حرفها و وعده ها نمی توان 

اعتماد کرد.
رهبر انقاب خاطرنشان کردند: کارآمدی را 
با حرف نمی شــود تشخیص داد، بنابراین باید 
نگاه کرد که آیا گذشــته و عملکرد کاندیداها، 
وعده های آنها را تأیید و تصدیق می کند یا نه؟

ایشان در ادامه چند توصیه مهم به نامزدهای 
محترم داشتند.

رهبــر انقاب اســامی با توصیــه مؤکد به 
کاندیداهــا به پرهیز از بیــان وعده هایی که از 
انجــام آنها مطمئــن نیســتند، گفتند: دادن 
وعده های بدون پشــتوانه عملی جایز نیست و 
اینگونه وعده ها، گناه و به ضرر کشور است چون 
با محقق نشــدن آنها مردم از انتخابات و نظام 
دلسرد می شوند بنابراین فقط وعده هایی بدهید 
که اهل فن آنها را تأیید می کنند.حضرت آیت الله 
خامنــه ای، توقع دیگر از کاندیداها را صداقت با 
مردم و بیان شعارهایی دانستند که در دل خود 
بــه آنها کاماً اعتقاد دارند و افزودند: کاندیداها 
با مردم صادق باشند و شعارهایی ندهند که به 
آنها اعتقاد ندارند. رهبر انقاب اسامی، تشویق 
به مشارکت در انتخابات را وظیفه تک تک مردم 
دانستند و گفتند: تک تک مردم خود را موظف 
بداننــد که همــه آحاد مردم اعــم از خانواده، 
دوســتان و آشنایان را به مشارکت در انتخابات 
دعــوت کننــد و این، مصداق »تواصی به حق« 

است.
ایشــان افزودند: توقع دیگر از کاندیداها این 
است که در صورت پیروزی، خود را به »عدالت 
اجتماعــی«، »کاهــش فاصله فقیــر و غنی«، 
»مبارزه بدون ماحظه با فساد«، »تقویت تولید 
داخلــی و مبارزه با قاچــاق و واردات بی رویه و 
افرادی که با پر کردن جیب خود از طریق واردات 
کمر تولید داخلی را می شکنند« متعهد بدانند.

حضــرت آیت الله خامنــه ای تأکید کردند: 
کاندیداهــا  صراحتاً درباره این موضعات موضع 
بگیرنــد تــا اگر بعد از انتخــاب، عمل نکردند، 
دســتگاههای نظارتی بتوانند از آنها ســؤال و 

مؤاخذه کنند.
رهبر انقاب در بخش پایانی سخنانشان یک 
تذکر ضروریِ دینی و انســانی درباره مســائل 
پیش آمده در جریان عدم احراز صاحیت برخی 
ثبت نــام کنندگان در انتخابــات بیان کردند. 
ایشــان خاطرنشان کردند: به بعضی از افرادی 
که صاحیتشان احراز نشد، ظلم وجفا شد و به 
آنها یا خانواده هایشــان که خانواده های محترم 
و عفیفی بودند، نسبتهای خاف واقع داده شد 
 کــه بعــداً  ثابــت شــد آن گزارشــها غلط و 

خاف است.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشــاره به انتشار 
این موارد در بین مردم و در فضای مجازیِ رها 
و بدون قید و بند، تأکید کردند: حفظ آبرو جزو 

بالاترین حقوق انسانها است. 
 بنابراین خواهش و مطالبه من از دستگاههای 
مســئول این اســت که مواردی را که گزارش 
خاف واقع راجع به فرزند یا خانواده کسی داده 
شده، جبران و اعاده حیثیت کنند. ایشان افزوند: 
خداوند متعال ما را از ظلم، هتک حرمت مؤمن 
و تخلــف از وظایف مــان محفوظ بــدارد. امام 
بزرگــوار را بــا اولیاء بزرگ خود محشــور و او و 
شهیدان را از ما راضی کند و با تقدیر خیر برای 
ملــت ایران، ایــن انتخابات را جــزو انتخابات 

دشمن شکن قرار دهد.

رهبر انقلاب اسلامی در سخنرانی تلویزیونی به مناسبت سالگرد  ارتحال امام خمینی)ره(:

راه جبران ناکارآمدی و ضعف های مدیریتی انتخاب درست است نه شرکت نکردن در انتخابات

امام انتخابات را »فریضه دینی« 
می دانستند و در وصیت نامه 
خود می گویند »عدم حضور در 

انتخابات در برخی مقاطع چه بسا 
گناهی در رأس گناهان کبیره 

باشد. امام دو کلمه »جمهوری« و 
»اسلامی« یعنی »حاکمیت 

اسلام« و »حاکمیت مردم« را 
گره گشای همه مشکلات 

می دانستند

اگر مسئولان حدود و موازین اسلامی 
را در مسائل داخلی و خارجی رعایت، 
و سازوکار حضور مردم در صحنه را 

نیز فراهم کنند، مشکلات حل خواهد 
شد . دعوت مردم به حضور نیافتن 
در انتخابات با بهانه های واهی، عمل 
به خواست دشمنان است و اگر هر 
یک از دو رکن مردم سالاری و دین 

تضعیف شود، اسلام و ایران ضربه و 
سیلی خواهند خورد .

دعوت مردم به حضور نیافتن در 
انتخابات با بهانه های واهی، عمل به 

خواست دشمنان است.دادن 
وعده های بدون پشتوانه عملی 
جایز نیست و این گونه وعده ها، 
گناه و به ضرر کشور است چون با 

محقق نشدن آنها مردم از انتخابات 
و نظام دلسرد می شوند بنابراین 

فقط وعده هایی بدهید که اهل فن 
آنها را تائید می کنند. اگر نابسامانی، ناکارآمدی و 

ضعف در مدیریت ها وجود دارد، 
باید آن را با انتخاب درست و 

خوب و روی کار آوردن مدیریت 
مردمی و اسلامی جبران کرد نه با 

شرکت نکردن در انتخابات. 
دادن وعده های بدون پشتوانه 

عملی جایز نیست و این گونه 
 وعده ها، گناه و به ضرر 

کشور است

پیام تسلیت در پی درگذشت حجت الاسلام محتشمی پورپیامتسلیت
رهبر معظم انقاب اسامی

حضــرت آیــت الله خامنــه ای در پیامی درگذشــت روحانی مجاهد 
حجت الاسام ســیدعلی اکبر محتشمی پور را تسلیت گفتند.

متن پیام رهبر انقاب اســامی به این شــرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

درگذشــت روحانی مجاهد جناب حجةالاســام آقای سید علی اکبر 
 محتشــمی پور رحمةالله علیه را به خاندان مکرّم ایشــان تســلیت عرض 
می کنم. فعالیتهای مبارزاتی آن مرحوم که به خدمات انقابی ایشــان 

در دوران جمهوری اســامی و مســئولیتهای مهم و آنگاه به جانبازی بر 
اثر اقدام تروریســتی دشــمنان منتهی شــد، ســابقه ی ارزشــمند و 
افتخارآمیزی اســت که مشــمول تفضّات الهی و ذخیره ی اخُروی برای 

ایشان خواهد بود ان شاءا...
از خداوند متعال رحمت و مغفرت برای آن مرحوم و صبر و ســکینه 

برای بازماندگان محترم مســألت میکنم.
سیّدعلی خامنه ای
۱۷ خرداد ۱400
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 مقاومت یمن، صحنه برجسته ترین 
نمادهای مقاومت است

دکتر ولایتی مشاور مقام معظم رهبری در امور بین الملل 
در نشســت مجازی »یمن پیروز، تحقق وعده الهی« که از 
سوی مجمع جهانی بیداری اسامی برگزار شد، گفت: ملت 
و رهبری مقاوم یمن همه مشــکات را تحمل کردند و به 
جان خریدند و در برابر دشــمن تا بن دندان مســلح تسلیم 
نشدند و موازنه قدرت را به نفع یمن سرافراز تغییر دادند.

در ایــن نشســت کــه جمعــی از فرهیختــگان، علما، 
اندیشمندان، رهبران و مبارزان جبهه مقاومت از یمن حضور 
داشــتند، ولایتی ضمن تجلیل از ســید عبدالملک الحوثی 
رهبر مردم شــجاع و مقاوم یمن گفت: رزمندگان دلیر در 
یمن یکی از درخشان ترین صحنه های ایستادگی در برابر 
استکبار جهانی به سردمداری آمریکای جنایتکار و عوامل 
آنــان در منطقــه را در برابر دیدگان جهانیان پدید آوردند. 
ملــت شــجاع یمن در طول تاریــخ بارها و بارها ثابت کرده 
است که در برابر ظلم، ستم و جنایت، با شجاعت و مقاومت، 

پایداری کرده و هر متجاوزی را شکست داده است.
 فرزندان دلیر مکتب سرخ عاشورا در برابر پیشرفته ترین 
ســاح های جهان که توســط آمریکا، فرانسه و انگلیس در 
اختیار عربستان سعودی قرار گرفته است و بی رحمانه مردم 
مظلوم و بی دفاع یمن را از شــش ســال پیش تاکنون قتل 
عام می کنند نه فقط ایستاده اند بلکه با تکیه بر دانش بومی 
و هوشــمندی، موفق شده اند قدرت سخت مقاومت را ارتقا 
بخشند و با ساخت دقیقترین موشک ها و پهپادها، دشمن 
را بــه تســلیم وادار کنند. ملــت و رهبری مقاوم یمن همه 
مشکات را تحمل کردند و به جان خریدند و در برابر دشمن 
تا بن دندان مســلح تســلیم نشدند و موازنه قدرت را به نفع 
یمن ســرافراز تغییر دادند . دبیر کل مجمع جهانی بیداری 
اسامی در بخش دیگری از سخنان خود تاکید کرد:جبهه 
مقاومت یمن، صحنه  یکی از درخشانترین و برجسته ترین 
نمادهای مقاومت اســت و بدون تردید یمن پس از جنگ 
تحمیلی شش ساله، از گذشته و پیش از جنگ، قویتر شده 
و خواهد شــد و قطعاً این  مســیر در جهت رشد و شکوفایی 
ادامــه خواهد داشــت و ایران بــا پیروی از اوامر مقام معظم 
رهبری، کماکان از مجاهدت این پیروان شــریعت اســام و 
رهروان اهل بیت حمایت خواهد کرد و انتظار مسلمانان و 
آزادگان جهان این است که عامان این جنایات در مجامع 
بین المللی در برابر جهانیان به محاکمه کشــیده شــوند و 
تخریب بیمارستان ها، کتابخانه ها، اماکن مسکونی و کشتار 
زنــان و کــودکان متوقف شــود. ولایتی در پایان از خداوند 
متعال برای رهبری هوشــمند، شــجاع، متقّی و مبارز یمن 
ســید عبدالملک الحوثی و همه فرماندهان شــجاع و ملت 
مقاوم یمن، پیروزی های روزافزون و برای جهان اســام و 
ملت مسلمان، سربلندی و عزت مسالت و اظهار امیدواری 
کرد هر چه ســریعتر شــاهد پایان این جنگ وحشیانه علیه 

یمن با پیروزی مردم این کشور باشیم.

کلی گویی برای کارگران، نان 
نمی شود

نماینده کارگران در شــورای عالی کار با بیان این که 
کاندیداهای ریاست جمهوری باید برای کارگران برنامه 
داشــته باشــند، گفت: در حال حاضر یکی از مهم ترین 
مشــکات کارگران قراردادهــای موقت و قراردادهای 
سفیدامضا به شمار می رود. آیت اسدی افزود: در دهه70 
در دادنامه از ســوی وزارت اقتصاد با رأی هیات عمومی 
دیوان عدالت اداری گفته است کارفرمایان می توانند با 
کارگــران قــرارداد موقت ببندنــد در حالی که قانون 
می گوید کارهایی که جنبه مستمری و غیرفصلی دارد 
باید قرارداد دائمی داشــته باشند. نماینده کارگران در 
شــورای عالی کار اظهــار کرد: من به عنــوان نماینده 
کارگران بسیاری از اوقات کارگران از شغل های مختلف 
ازجملــه خبرنگاران مراجعــه می کنند و می گویند به 
دلیــل قراردادهای موقت کارفرما از پرداخت عیدی یا 
ســنوات خودداری می کند یا بسیاری از کارگران بیمه 
نشــده اند. درحال حاضر هیچ یک از کاندیداها در مورد 
مسائل کارگری اظهارنظر شفافی نداشته است./فارس

بررسی آمار عملکرد بانک ها و موسسات اعتباری کشور حاکی از آن است که مبلغ کل تسهیلات اعطایی در پایان سال ۹۹ نسبت به اسفندماه سال ۹۸ رشد ۶/۴۸ درصدی داشته است. بررسی جدیدترین آمار 
عملکرد بانک ها و موسسات اعتباری کشور در پایان سال ۹۹ نشان می دهد که مانده تسهیلات اعطایی بانک ها و موسسات اعتباری ۲/۳۹۲ هزار میلیارد تومان بوده که نسبت به اسفند سال ۹۸ که ۱/۶۰۹ هزار 
میلیارد تومان بود، ۴۸/۶ درصد افزایش یافته است. همچنین تسهیلات قرض الحسنه ۵/۸ درصد از کل تسهیلات اعطایی بانک ها و موسسات اعتباری قرض الحسنه را تشکیل داده و حجم عمده عملکرد 
تسهیلاتی بانک ها مربوط به مرابحه با ۲۸/۱ درصد و فروش اقساطی با ۲۳ درصد است. به لحاظ عددی در پایان سال ۹۹ معادل ۲۰۳ هزار میلیارد تومان از کل تسهیلات اعطایی بانک ها و موسسات اعتباری 
کشور قرض الحسنه بوده که این میزان نسبت به اسفند ماه سال ۹۸ که ۱۱۵/۷ هزار میلیارد تومان بوده، ۷۵/۳ درصد رشد نشان می دهد. به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی ، تسهیلات پرداخت شده 
در بانک های تجاری کشور در پایان سال ۹۹ متفاوت بوده به نحوی که ۱۳/۶ درصد از وام های بانک های تجاری قرض الحسنه بوده که رقم آن ۴۹/۷ هزار میلیارد تومان بود. میزان تسهیلات اعطایی قرض الحسنه 
بانک های تجاری در اسفند سال قبل ۲۵/۳ هزار میلیارد ریال بوده است. همچنین بررسی عملکرد بانک های تخصصی در پرداخت تسهیلات به بخش های مختلف در پایان سال ۹۹ نشان می دهد که ۵/۲ درصد 

تسهیلات اعطایی به میزان ۲۰ هزار میلیارد تومان در قالب قرض الحسنه پرداخت شده که این رقم در پایان سال قبل ۱۲/۲ هزار میلیارد تومان بود.

رشد۶/۴۸درصدی
اعطایتسهیلات

آغاز بهره برداری از طرح های بزرگ 
صنعت آب و برق

مراســم بهره برداری از چهار طرح صنعت آب و برق در 
سه استان هرمزگان، ایام و کرمانشاه، دقایقی پیش با حضور 
رئیــس جمهــور و به صورت ویدئــو کنفرانس در مجموعه 

حافظیه تهران آغاز شد.
در هفتاد و یکمین برنامه از افتتاح طرح های ملی، ابتدا 
وزیــر نیــرو به صورت ویدئو کنفرانس از اســتان هرمزگان 
گزارشــی از برنامه ها و طرح های این وزارتخانه ارائه کرد و 
پس از پاســخ به ســؤالات دکترروحانی، بهره برداری از این 
طرح ها آغاز شد. روابط با روسیه در زمینه مسائل نظامی و 

دفاعی گسترده تر از قبل شده است 
رئیس جمهور در مراسم بهره برداری از طرح های وزارت 
نیرو گفت: پروژه ای که الان به بهره برداری می رسد به خاطر 
روابط دوستانه ای که با روسیه وجود دارد از اهمیت ویژه ای 

برخوردار است.
ما همیشه با روسیه روابط خوبی داشته ایم و در این هشت 
سال روابط ما در زمینه های مختلف توسعه پیدا کرده است. 
رئیس جمهور از دولت روسیه و شخص آقای پوتین رئیس 
جمهور این کشور به خاطر تمام تاش هایی که در این مدت 
در بعُد سیاســی، اقتصادی، منطقه ای در جهت همکاری با 
جمهوری اســامی ایران داشت، تشکر کرد. دکتر روحانی 
گفت: همکاری های بسیار مهمی با روسیه در سوریه داشتیم، 
همکاری مهم ســه جانبه ای در زمینه جمهوری آذربایجان 
و همکاری های بسیار خوبی در زمینه اوراسیا با این کشور 
و سایر کشور های عضو داشتیم. دریای خزر و رژیم حقوقی 
که قدم های بسیار مهمی با کشور های دوست از جمله روسیه 
برداشتیم،  در زمینه نیروگاه اتمی هم همکاری های خوبی 
با این کشور وجود دارد و کلنگ دو نیروگاه اتمی زده شده 
و در حال ساخت و ساز است و در زمینه مسائل نظامی و به 
ویژه دفاعی که بعد از ورود اس 300 از این کشور، روابط ما 
در این زمینه بســیار گســترده تر از قبل شــد و همچنین 
تاش هایی که امروز با روســیه درباره احیاء برجام در  وین 
داریم. روسیه کشوری مهم و یک همسایه بسیار مهم است 
و روابط ما به نفع دو ملت و قطعاً به نفع منطقه و مســائل 
جهانی خواهد بود. از چند سال پیش با آقای پوتین درباره 
طرح هایی که دو کشور مشترکاً در ایران باید انجام دهند از 
جمله در زمینه نیروگاه و به ویژه در زمینه راه آهن و موضوعات 
دیگر حرکت هایی شــروع شــد و انتظار ما این بود که این 

پروژه کمی زودتر شروع شود. 
رئیس جمهور افزود: بروکراسی های طرف ما و همچنین 
طرف مقابل باعث شد که اجرای این پروژه ها با تأخیر شروع 
شــود، اما امروز بسیار خوشحالیم که کلنگ یک پروژه یک 
و چهــار دهم میلیارد یورویی زده می شــود. دکتر روحانی 
گفت: این کار عظیم و بزرگ در ریل خود قرار گرفته است 
و بــرای ایــن که دولت آینده بتواند ایــن طرح را به افتتاح 
برساند؛ همه اقدامات لازم برای اجرای این طرح مهم انجام 
گرفته است. نیروگاهی که امروز افتتاح می شود یک نیروگاه 
بزرگ با قدرت هزار و 400 مگاوات است که اهمیت فراوانی 
برای منطقه جنوب و کل کشور و سواحل مکران دارد. وی 
همچنین از کشــور روســیه و نمایندگان کشور روسیه در 
مراسم افتتاحیه با سفرای دو کشور و استاندار بوشهر تقدیر 
و تشکر کرد و به مردم میناب، بندرعباس و استان هرمزگان 
به خاطر افتتاح طرح های ملی در این استان تبریک گفت.  
افتتاح این پروژه ها به معنای سرزنده بودن استان استراتژیک 
 هرمــزگان و بندرعبــاس و شــهر های دیگر این اســتان

 است./ صدا و سیما

هفته نامه اقتصادی ایران

خبر »جهاد دعوت« با یاری تمام مردم، انتخاباتی پرشور را رقم خواهد زدخبر
رئیس مجلس شــورای اسامی با بیان 
اینکه کســانی که در انتخابات مشــارکت 
می کنند، هم نقدها و اعتراض های به جایی 
دارنــد اما آنها با وجود این نقدها، انتخابات 
را مهم تریــن پنجره ی »تنفس مدیریتی« 
می داننــد، گفت: نباید با دشــمنان درباره 

موضوع انتخابات هم صدا شویم.
 دکترمحمدباقــر قالیبــاف  ضمــن 
بزرگداشــت و گرامیداشــت یاد و خاطره  
حضرت امام خمینی رضوان الله تعالی علیه، 
گفت: ســالروز قیام خونین پانزده خرداد را 
بــه مــردم عزیز ایران اســامی و آزادگان 
سراســر جهان تسلیت عرض می کنم. بی 
شــک این روز  نقطه ی عطفی در شــکل 
گیری انقاب اســامی ایران و پیروزی آن 

محسوب می شود.
 همچنین در چهارمین ســالگرد حمله 
ی تروریســتی گروهک تکفیری داعش به 
خانه ی ملّت، یاد و خاطره ی شهدای این 

اقدام وحشیانه را گرامی می داریم.
رهبر حکیم انقاب در ســالروز رحلت 
معمار انقاب تبیین بسیار مهّم و دقیقی از 
»مردم  ســالاری دینی« بعنوان مهمترین 
دســتاورد انقاب اســامی  ارائه دادند که 
بدلیــل اهمیــت آن نباید اجازه دهیم این 
مبحث ذیل فضاهای سیاســی کشــور به 

حاشیه برود.
 پیروزی امام خمینی رحمه الله علیه دو 
محور اصلی داشــت؛ خدابــاوری و مردم 
بــاوری. امــام بزرگوار ما بــا تمام وجود به 
وعده هــای خداوند متعال اعتقاد راســخ 
داشــتند و تمام زندگی شــان را بر مبنای 
دستورات و سنّت های الهی تنظیم و هدایت 
کردند. رئیس نهاد قانونگذاری کشورمان با 
بیان اینکه اخاص تمام عیار امام ایشان را 
به فردی خودساخته و خداباور تبدیل کرده 
بود که در مســیر اجرای فرامین الهی هیچ 
ترس و اندوهی به دل شان  راه نمی دادند، 
اضافه کرد: دومین عنصر موفقیت های امام، 
مردم باوری ایشان بود. امام معتقد بودند که 
تمام حکومت، دســتگاه هایی در خدمت 
مردم اســت و آن عواملی که به یک نظام 
سیاسی قوام و موفقیّت می بخشند، اراده و 
فداکاری  یک ملتّ و محبت متقابل دولت 

و ملتّ نسبت به یکدیگر هستند. 
بــاور عمیق امام راحل به توانایی مردم 
برای تغییر شرایط اجتماعی و اختیار آنها 
بــرای تعیین سرنوشــت خــود، انقاب 
شکوهمند مردم ایران را بنیان نهاد  و موجب  
تشکیل نظام مقدس جمهوری اسامی شد. 
حضــرت امام  به پشــتوانه ی ملت  دولت 
تشــکیل دادند و تا آخرین روزهای حیات 
پر برکت ایشان این قدرت و بسیج عمومی 
مردم بود که امکان غلبه بر تمام مشکات 
و توطئه های دشمنان را  فراهم می ساخت.

 در منطق قرآنی اعتقاد ما این است که 
مردم می توانند هر شرایطی را هر چقدر هم 
که سخت و دشوار باشد، تغییر دهند و اراده 
ی ملـّـت می تواند »معجزه ی اجتماعی« 
بیافریند و در انتها  اراده ی خداوند متعال 
نیز در راستای اراده مردم قرار خواهد گرفت. 
وی بــا اشــاره بــه اینکه مــا  از امام  یاد 
گرفته ایم »جمهوری اسامی« نه یک کلمه 
بیشــتر و نه یک کلمه کمتر، اضافه کرد: از 
دید ما جمهوریتّ و اسامیّت دو چیز جدا 

از هم نیستند که به هم الصاق شده باشند. 
این یک حقیقت واحد است؛ جمهوریتّش 
 از دیــن گرفتــه شــده و اســامیتش

 مردمی است.
در آموزه های امام راحل رحمه الله علیه 
»مردم سالاری دینی« در دو محور مشخص 
می شــود: اول انتخاب حاکمان به دســت 
مردم و با رأی آنها که مهّم ترین جلوه ی آن 
انتخابات است. کسانی که با هر علت و نیتی 
بــه محض دیدن هر اشــکالی انتخابات را 
تضعیف می کنند، نمی توانند ادعای مردم 

سالاری کنند.
وی با بیان اینکه دوم، نظارت بر عملکرد 
مســئولان و مراقبت از اینکه در راســتای 
منافــع عمومــی عمل کننــد، ادامه داد: 
نمایندگان مردم در مجلس مظهر و مسئول 
ایــن نظارت در نظام جمهوری اســامی 
هستند و ان شاء الله با عنایت الهی به وظیفه 
شــان  به درســتی عمل خواهند کرد. او با 
بیــان اینکه بــا پیروی از همــان منطق 
خدابــاوری و مردم باوری که امام عزیزمان  
آن را  در کشورمان نهادینه کردند، اعتقاد 
داریم که با کاری مردمی و انقابی می توان 
موتورهای حرکت قوی و سریع ملت ایران 
را  فعال تر کرد، اضافه کرد: با آغاز گام دوم 
انقاب اسامی به نسل جوان امیدوارتریم. 
رمــز ماندگاری و کلیــد پیروزی را هم در 
همین جمهوری اسامی می دانیم. جایی 
که خداباوری و مردم  باوری به هم آمیخته 
شده است، این فرمول هیچ بن بستی ندارد.

اگر هم در زمینه ای به مشکل برخورده ایم 
یــا فرمول »خدا بــاوری و مردم  باوری« را 
درســت نخوانده ایم یا آن را درست به کار 
نبسته ایم و یا کار جهادی را پشتوانه ی آن 
نکرده ایم. دفاع عالمانه از جمهوری اسامی 
و تدبیر مسئولانه برای پیشبرد امور مردم 
گره گشای ماست، ما این را از امام آموختیم 
و در گــذر زمــان  آنقدر تجربه کرده ایم که 

باور ما و زندگی ما شده است.
رئیس قوه مقننه کشورمان با بیان اینکه 
مردم ما طعم شــیرین انتخابات واقعی را با 
انقاب و امام چشیدند، ادامه داد: معنا ندارد 
که با ژست مردم سالاری آنها را از انقاب و 

رهبری دور کنیم. منافقانه است که  به نام 
مردم  باوری در برابر ضوابط دینی بایستیم.
وی با تاکید بر اینکه دو عنصر خداباوری 
و مردم باوری که ما  امام خمینی را  مظهر 
بــاور بــه آنها می دانیم، راه بــرون رفت از 
مشکات و تنها راه پیشرفت و آبادانی کشور  
و حفظ نظام اسامی است، تصریح کرد: ما  
اســام ناب را  همانی می دانیم که  امام به 
ما نشان دادند، در نقطه مقابل هر جا التقاط 
ببینیم یا هر جا تحجر نمایان شــود از آن 
فاصله می گیریم زیرا التقاط و تحجر را در 
مسیر اســام نمی دانیم، تجربه هم نشان 
داده کــه متحجران حضور مــردم را  باور 
ندارند. التقاطی ها هم از مردم اســتفاده ی 
ابزاری می کنند.  در این بیش از چهار دهه 
هیچ کس را از امام و رهبری در مردم باوری 
و مردم سالاری صادق تر ندیدیم. اگر هم در 
برهه ای  فضا تیره و تار شــد، ســیره ایشان 

را چراغ راهمان قرار می دهیم.
وی با بیان اینکه با توجه به مطالب گفته 
شــده امروز ما در این مســیر، دو کار مهم 
داریم و دو مســئولیت ســنگین را بر روی 
شانه های خود  احساس می کنیم، توضیح 
داد: نخست آنکه مردمی که  پای کار انقاب 
و نظام ایستاده اند را دریابیم، آنها زیر فشار 
هستند و هزینه می دهند آنها را بفهمیم و 
با آنها مواســات کنیم، رنج آنها را  کاهش 
دهیــم  و کنار آنها باشــیم. او با تصریح بر 
اینکه گاهی با یک اظهارنظر تلخ، گاهی با 
یــک موضــع نــا به جــا و گاهــی با یک 
حاشیه سازی بی فایده کام این مردم را  تلخ 
نکنیم، کنار مردم بودن، همدل و همزبان 
بودن با مردم افتخار و آبروی ماست، اضافه 
کرد: دوم آنکه راه را برای ورود آنها به میدان 
کار فراهــم کنیم.  در اقتصاد به دنبال رفع 
موانع تولید و اشتغال باشیم به  طور خاص 
نســبت به رونق کســب  وکارهای خرد و 
بنگاه های کوچک  حســاس باشــیم. در 
سیاســت  مردم فریبــی نکنیــم آنها را با 
بی اخاقــی در رقابــت رنجیده نکنیم. در 
فرهنگ مراقب ســرمایه ی ملیّ و تمدنی 
خود باشــیم، خودمــان را در برابر تهاجم 
نبازیــم و همچنین  بــرای تعامل و تبادل 

فرهنگی هم آماده باشیم.
برای تحقق این دو وظیفه باید پیروی از 
رهبــر معظــم انقاب اســامی را  اصلی 
تخلف نا پذیر بدانیم. چراکه همان خداباوری 
و مردم باوری راسخ، با همان شدّت و با همان 
قاطعیّــت امــام راحل، در وجود ایشــان  
منعکس شده است. رهبر فرزانه ی انقاب 
در تمام ســال های اخیر بزرگترین پاسدار 
دفاع از حق مردم  برای مشــارکت در اداره 
ی کشــور بوده انــد و بــه شایســتگی از 
جمهوریتّ و اسامیّت نظام دفاع کرده اند. 
لبیــک به دعوت ایشــان بــرای دعوت از 
یکدیگر به مشــارکت در انتخابات پیش رو 
 برآمــده از همــان اعتقاد راســخ  به مردم

 باوری است.
وی با بیان اینکه مردم رشــید ایران هم 
در انتخــاب خود دقّت کننــد »کارنامه« 
مهم تر از هرگونه ادعّا، شعار و حتی برنامه 
است، تصریح کرد: »خردمندی« لازمه ی 
فردی است که می خواهد چنین مسئولیت 
عظیمی را  بر عهده بگیرد. »پرهیزکاری« 
را در گفتــار  و رفتــار نامزدها دنبال کنید و 

به آن وزن بدهید.
او  با اشاره به اینکه هر کسی که از برخی 
نابسامانی ها و ناکارآمدی ها دلخور است، با 
انتخــاب درســت در این انتخابات فرصت 
بی نظیری  برای تعیین سرنوشــت خود و 
کشــور دارد، ادامــه داد: ما هم در مجلس 
شورای اسامی با مردم و با نامزد منتخب 
مردم بر روی همان شاخص های خردمندی، 
کارآمــدی  و پرهیزکاری پیمان همکاری 
می بندیم. وی با بیان اینکه دلســرد کردن 
مــردم از انتخابات هنر نیســت، افزود: در 
مقیاس زندگی اجتماعی و عرصه ی عمومی 
شــاید هیچ گناهی بزرگتر از گناه دلســرد 
کــردن مردم نباشــد. نباید با دشــمنان 
درباره ی موضوع انتخابات هم صدا شویم، 
حتماً کســانی که  در انتخابات مشــارکت 
می کنند هم نقدها و اعتراض های به جایی 
دارنــد اما آنها علیرغم این نقدها، انتخابات 
را مهم تریــن پنجره ی »تنفس مدیریتی« 
برای کشور می دانند. او  با بیان اینکه مردم 
از طریــق انتخابات این فرصت را دارند که 
نگاه کان حاکم بر مدیریت کشور، مجریان 
و مهم ترین برنامه های کشــور را خودشان 
مشــخص کننــد، ادامه داد: هــر انتخابی  
سهمی در افزایش رشد ملیّ دارد اما قهر با 
مشــارکت این پنجره ی فرصت را  بدون 
استفاده ی مناسب از آن برای ملتّ می بندد.

 امروز هر کسی که ایران را دوست دارد 
و هر کسی که نگران سرنوشت نسل آینده 
و فرزندان این آب و خاک است، در انتخابات 
مشــارکت خواهد کرد.  دعوت از یکدیگر 
بــرای حضور در انتخابات، مجاهدتی برای 

اعتای ایران عزیز است.
 رئیس مجلس شــورای اسامی با بیان 
اینکه »جهاد دعوت« ان شاءالله با یاری تمام 
مردم، انتخاباتی پرشــور را رقم خواهد زد، 
ادامه داد: ما از آگاهان دلســوز می خواهیم 
برای انتخاب درســت بــه کمک همه ی 
ایرانیان بیایند. » نشــاط ملی« در روزهای 
پیش رو تا انتخابات، ضامن پیشرفت کشور 
در چهار ســال آینده اســت. پس هر کسی 
 کــه دل در گرو ی ســربلندی ایران دارد،

  بسم الله / خانه ملت

معاون مسکن وزیر راه و شهرسازی از تصویب نهایی وام اجاره و تعیین سقف اجاره بها در جلسه آینده ستاد مبارزه با کرونا و اباغ آن تا هفته دیگر خبر 
داد و گفت: تابســتان امســال بازار اجاره تحت اجرای بسته حمایتی از مستأجران با آرامش به کار خود ادامه خواهد داد. محمودمحمودزاده درباره آخرین 
وضعیت تصویب وام اجاره و تعیین سقف اجاره بها در ستاد مبارزه با کرونا گفت: بسته پیشنهادی وزارت راه برای تنظیم بازار اجاره و حمایت از مستأجران در 
ستاد تصویب شده و تا هفته دیگر اباغ خواهد شد. وی با بیان اینکه پیشنهاد وزارت راه و شهرسازی تداوم پرداخت تسهیات اجاره بها و همچنین  تعیین 
ســقف اجاره بها مثل تابســتان سال گذشته است، گفت: این پیشنهاد تصویب شده و به دلیل تعطیات چند روز اخیر و تعطیلی ستاد مقابله با کرونا و عدم 
برگزاری جلسه، اباغ آن به هفته آینده موکول شد. براساس اظهارات معاون وزیر راه و شهرسازی مصوبه سقف اجاره بها و پرداخت تسهیات اجاره به این 

دلیل مجدداً تمدید می شود تا بازار اجاره تابستان امسال هم با آرامش و بدون جهش قیمتی به کار خود ادامه دهد./ایرنا

هیات عمومی دیوان عدالت اداری بازرسی ماموران مالیاتی از اقامتگاه قانونی و محل فعالیت همچنین محل نگهداری دفاتر اسناد، مدارک و تجهیزات 
مودیان را منوط به اخذ مجوز قانونی دانست. به گزارش روابط عمومی دیوان عدالت اداری، هیات عمومی دیوان عدالت اداری، تبصره ماده 7 آیین نامه اجرایی 
تبصره 4 ماده 181 قانون مالیات های مستقیم مصوب 1394 را به جهت مخالفت با قانون ابطال کرد. بر این اساس در ماده 181 قانون مالیات های مستقیم 
برای بازرسی منزل و محل فعالیت و نگهداری دفاتر و تجهیزات مودیان مالیاتی توسط بازرسان مالیاتی اخذ مجوز قضایی را الزامی دانسته درحالی که تبصره 
ماده 7 آیین نامه ذکر شده بر خاف ماده 181 قانون مالیات های مستقیم صرفا برای بازرسی منازل مسکونی اخذ مجوز قضایی را ضروری دانسته و سه مکان 
دیگر را که در ماده 181 قانون ذکر شده اند از شمول اخذ مجوز قضایی جهت بازرسی خارج کرده است بنابراین تبصره ماده 7 آیین نامه برخاف اصول 22 

و 25 قانون اساسی و ماده 181 قانون مالیات های مستقیم تشخیص داده شده و هیات عمومی دیوان عدالت اداری آن را ابطال کرد.  

ابلاغبستهحمایتیازمستأجرانبهزودی بازرسیمامورانمالیاتیازمودیانمنوطبهاخذمجوزقانونیاست
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 امروز ما در این مسیر، دو کار مهم داریم و دو مسئولیت سنگین را 
بر روی شانه های خود  احساس می کنیم، توضیح داد: نخست آنکه 
مردمی که  پای کار انقلاب و نظام ایستاده اند را دریابیم، آنها زیر 
فشار هستند و هزینه می دهند آنها را بفهمیم و با آنها مواسات 
کنیم، رنج آنها را  کاهش دهیم  و کنار آنها باشیم. او با تصریح بر 

اینکه گاهی با یک اظهارنظر تلخ، گاهی با یک موضع نا به جا و گاهی با 
یک حاشیه سازی بی فایده کام این مردم را  تلخ نکنیم، کنار مردم 

بودن، همدل و همزبان بودن با مردم افتخار و آبروی ماست

مجموعه ای  6 جلدی  درباره زندگی بنیانگذار  انقلاب اسلامی
»پا به پای آفتاب« نوشته امیررضا ستوده با نگاهی به زندگی 
شخصی بنیانگذار انقاب نوشته شده، کتابی که با همراهی نشر 
پنجره در اختیار عاقه مندان قرارگرفته است. این کتاب در قالب 
مجموعه ای 6 جلدی روانه کتاب فروشی ها شده است. از نکات 
قابل توجه این مجموعه، توجه ویژه امیررضا ستوده به جمع آوری 
خاطراتی ناب از نزدیکان امام خمینی)ره( اســت. با اتکا بر این 
خاطــرات بــرای خوانندگان فرصت آشــنایی هرچه بیشــتر 
باشخصیت امام خمینی)ره(، آن هم در دریچه نگاه نزدیکان ایشان 

فراهم  شــده اســت.  بستگان، اعضای دفتر ایشان در قم، نجف، 
پاریس و تهران، گروه پزشکی و معالج و همچنین یاران، شاگردان 
و دوســتان ایشــان ازجمله افرادی هستند که با ایشان ارتباط 
نزدیک داشته اند و توانسته اند خاطرات شنیده نشده ای را بیان 
کنند؛ خاطراتی که هر یک از تنوع و تازگی بســیاری برخوردار 
http:// هســتند. آن طور که در پرتال امام خمینی به نشــانی
www.imam-khomeini.ir هم آمده ازجمله ویژگی هایی 
کــه ایــن مجموعه را به اثری خواندنی تبدیل کرده تنوع افرادی 

است که خاطرات خویش را بیان می کنند. در ویرایش نخست 
که به سال 1373 بازمی گردد، این مجموعه در قالب چهار جلد 
منتشــر شــده، در ویرایش دوم دو جلد دیگر به آن اضافه شده و 
»پــا به پــای آفتاب« در قالب مجموعه ای 6 جلدی با محوریت 
بررسی سیره نظری و علمی امام خمینی)ره( و از دیدگاه نزدیکان 
و یاران ایشان تدوین و منتشر شده است. آن طور که در معرفی 
این مجموعه آمده، اطاعات و خاطرات مندرج در این 6 جلد از 
آرشیو صداوســیما، روزنامه های کثیرالانتشار و مصاحبه های 

اختصاصی با نزدیکان و دوستان امام خمینی)ره( گردآوری شده اند. 
در خال مطالعه این کتاب با روایت هایی بی نظیر و خواندنی که 
شخصیت والای بنیانگذار انقاب را از زوایای گوناگون به تصویر 
می کشند آشنا می شوید، خاطراتی که سیره نظری و علمی ایشان 
را بررسی می کنند و راه و رسم زندگی می آموزند.از ستوده افزون 
بر کتاب »پا به پای آفتاب«، آثار دیگری هم منتشر شده که از 
جمله آنها می توان به کتاب »کتاب بحران444 روزه در تهران« 

اشاره کرد که آن را با همراهی حمید کاویانی نوشته است.



مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو خبر داد

افزایش 1800 درصدی سرمایه ایران خودرو دیزل در سال جاری
مدیرعامــل گروه صنعتی ایران خودرو 
از آغــاز فرآیند افزایــش 1800 درصدی 
سرمایه ایران خودرو دیزل ناشی از اصاح 
ساختار مالی و تجدید ارزیابی دارایی های 

این شرکت خبر داد.
افزایش 1800 درصدی ســرمایه ایران 

خودرو دیزل در سال جاری
ایکوپرس- فرشــاد مقیمی در نشست 
ســازندگان قطعات و مجموعه های ایران 
خودرو دیزل، دستاوردهای فعلی را حاصل 
ترسیم نقشه راه توسعه همکاری ها دانست 
و گفت: اراده ای در زنجیره تامین شــکل 
گرفته که در کنار تحریم ها به عنوان عاملی 
بــرای ایجاد انگیزه در خودکفایی ســبب 

ایجاد توفیقات فعلی شده است. 
وی در این نشســت که با هدف تعیین 
مسوولیت های خودروساز و قطعه ساز برای 
تحقق هدف افزایش دو و نیم برابری تولید 
خودروهای ســنگین و تجاری در ســال 
تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها نسبت 
به سال 99 برگزار شد، ضمن تاکید بر اعام 
نیازمنــدی های محصــولات مختلف در 
بخش خودروهای سنگین و نیمه سنگین 
به شبکه تامین، گفت: صنعتگران باید در 
آخرین تصمیمات و برنامه های تولید قرار 
گیرند تا برای تامین قطعات و مجموعه ها 

آمادگی لازم را داشته باشند.
مقیمی قیمت گذاری براساس نرخ نهاده 
های تولید را اتفاقی مثبت و موثر در جهش 
تولیــد خودروهای تجــاری ایران خودرو 
خواند و گفت: توانستیم محصولات تجاری 
را از موضوع قیمت گذاری مستثنی کرده 
و طبق بهای نهاده های تولید قیمت گذاری 
کنیــم.  وی افــزود: شــناور بودن قیمت 

محصولات براســاس نرخ روز مواد اولیه و 
نهاده های تولید سبب شد که تیراژ تولیدی 
که در سال های گذشته به 1200 دستگاه 
کاهش یافته بود، به بیش از 3700 دستگاه 
برســد.  مدیرعامل گــروه صنعتی ایران 
خــودرو تصریح کرد: خط تولید اتوبوس 9 
سال خاک می خورد و از سال گذشته این 
خط احیا شــد و در حال حاضر روزانه سه 
تا چهار دســتگاه اتوبوس تولید می شود. 
تولید اتوبوس با 58 هزار یورو ارزبری شروع 
شــد که در پایان سال گذشته به 44 هزار 
یــورو کاهــش یافت، برنامه امســال نیز 
رسیدن به ارزبری 33 هزار یورو برای تولید 
هر دســتگاه اتوبوس است.  وی با تاکید بر 
حفظ توان رقابتی محصولات گفت: عاوه 
بــر قیمت رقابتــی، باید در کیفیت و ارایه 
محصول جدید متناســب با نیاز بازار نیز 
قابلیت رقابت پذیری داشته باشیم.  مقیمی 
با بیان این که باید به موضوع داخلی سازی 
و سرمایه گذاری در این بخش توجه ویژه 
ای شــود، گفــت: این موضــوع به عنوان 
راهبردی مهم، در برنامه های ایران خودرو 

دنبال می شود. 

وی تصریح کرد: قطعه ســازان زنجیره 
تامین ایران خودرو از حیث ایثار و فداکاری 
یک گام جلوتر هســتند و ایران خودرو را 

در این مسیر یاری می کنند. 
مقیمی با اشاره به افزایش سطح داخلی 
ســازی تولید خودروهــای تجاری گفت: 
سهم محصولات مونتاژی در سبد تولیدات 
ایران خودرو دیزل از 67 درصد در ســال 
98 به 34 درصد کاهش یافته و در مقابل 
ســهم خودروهای داخلــی به 64 درصد 
رســیده اســت.  وی با بیان این که در سال 
گذشــته در زمینه بازســازی خودروهای 
فرســوده اقداماتــی صــورت گرفته، اما 
پشــتیبانی نشــده،  تصریح کرد: در حال 
حاضر نیز در صورت حمایت لازم، آمادگی 
برای بازسازی خودروهای تجاری فرسوده 
وجود دارد.  مقیمی از افزایش بیش از سه 
برابــری تولید در ایران خودرو دیزل خبر 
داد و گفت:  تمامی منابع حاصل از فروش 
این خودروها به شــبکه تامین تزریق می 
شود. مقیمی حفظ اشتغال و کاهش بهای 
تمام شــده محصول را از دســتاوردهای 
داخلــی ســازی تولیــد و تکیه بــر توان 

سازندگان کشــور براساس منویات مقام 
معظم رهبری دانســت و تصریح کرد:  به 
عنوان ســربازان صنعت خودرو،  مســیر 
خودکفایــی را با قدرت بیشــتری دنبال 

خواهیم کرد. 
وی با اشــاره به ســطح بالای فناوری 
محصولات تجاری و ســنگین، از ساخت 
داخــل و نمونــه ســازی ECU در این 
خودروهــا خبر داد و گفت: این قطعه مهم 
و راهبردی در آینده نزدیک به تولید انبوه 
خواهد رسید.  مقیمی از آمادگی برای تولید 
آمبولانس برای ناوگان درمانی کشور خبر 
داد و گفــت: بــرای تولیــد خودروهای 
توریستی نیز آمادگی وجود دارد، بازار این 
خودروهــا ســودآوری بالایی دارد که می 
توانیم از ظرفیت های آن استفاده کنیم. 

وی خاطرنشــان کــرد: خودروهــای 
ســنگین و نیمــه ســنگین، بــه عنوان 
خودروهای کار با معیشت افراد و خانوارها 
مرتبط هســتند،  بنابرایــن ارایه خدمات 
مناســب به ایــن خودروها و جلوگیری از 

خواب خودرو در اولویت قرار دارد. 
مقیمی در پایان بر حضور پرشور اقشار 
مختلف مردم به ویژه صنعتگران و کارگران 
در پای صندوق های رای در انتخابات روز 
28 خردادماه تاکید کرد.  گفتنی اســت، 
نخســتین نشست ســازندگان قطعات و 
مجموعه هــای خودروهای تجاری گروه 
صنعتی ایران خودرو با امضای میثاق نامه 
تولید 8500 دســتگاه خودروی تجاری با 
بیــش از 90 درصد تولید داخل در ســال 
جاری، با حضور بیش از 150 سازنده کشور 
در محل ســالن اجتماعات شرکت ساپکو 

برگزار شد.

سود۷۰هزارمیلیارد
تومانیواسطهها
ازجیبتولیدکننده
ومصرفکننده

اجرای طرح ترخیص خودروهای
 رسوبی از پارکینگ ها

رئیــس پلیــس راهور ناجا از اجــرای طرح ترخیص 
خودروهای رسوبی در پارکینگ های سراسر کشور خبر 
داد.ســردار ســید کمال هادیان فر  با حضور در جمع 
خبرنــگاران از اجــرای طرحی جدیــد برای ترخیص 
خودروهای توقیفی رسوبی در پارکینگ های پلیس خبر 
داد و گفت: از امروز به مدت دو ماه و به مناسبت یوم ا.. 
خــرداد طرح ویژه ترخیــص خودروهای توقیفی آغاز 

خواهد شد.
 وی با بیان اینکه اجرای این طرح شــامل 226 هزار 
خــودروی توقیفی در پارکینگ های سراســر کشــور 
می شــود، گفت: طبق پیش بینی ما دســت کم نیمی از 
ایــن خودروها با اجرای این طرح از پارکینگ ترخیص 

خواهند شد.
او با بیان اینکه این طرح شــامل خودروهایی که با 
دســتور قضایی توقیف شده اند، نمی شود، گفت: حدود 
60 درصــد ایــن خودروها به دلیل ارتــکاب تخلفات 
راهنمایی و رانندگی توقیف شده اند که امکان ترخیص 
آنهــا وجــود دارد. حدود 40 درصد نیز مربوط به حوزه 
انتظامی است که دستور قضایی برای توقیفشان وجود 
دارد کــه ایــن خودروها برای ترخیص نیاز به دســتور 

قضایی دارند.
وی متوســط زمان توقیــف خودروهای توقیفی در 
پارکینگ هــا را دو و نیــم ســال عنوان کرد و گفت: این 
طرح در 1213 پارکینگ در سراسر کشور اجرا خواهد 
شــد و درخواســت ما از شهروندان این است که حضور 
خود برای ترخیص را مدیریت کنند تا حضورشــان به 
روزهــای پایانی موکول نشــود. این طــرح مربوط به 
خودروهای رسوبی است و بنابراین خودروهای توقیفی 
سال 99 به قبل مشمول این ترخیص هستند و می توانند 

ترخیص شوند. 
خودروهای فرســوده و همچنیــن خودروهایی که 
هیچ گونه ســابقه ای در سامانه شــماره گذاری پلیس 
ندارند از این خدمات مستثنی هستند.  به عبارت دیگر 
خودروهایی که ســن فرســودگی آنها زیر 20 سال در 
خودروهای شــخصی و زیر 15 ســال در خودروهای 
عمومی است، مشمول این طرح نمی شود. وی با تاکید 
بــر اینکه متقاضیان باید به دفاتر پلیس به عاوه 10 در 
سراسر کشور مراجعه کنند، گفت: ما هیچ الزامی برای 
پرداخت عوارض شهرداری برای خودروهای ترخیصی 
نگذاشته ایم و همچنین نیاز به معاینه فنی وجود ندارد 
و مالــکان یا متصرفان بعــد از ترخیص باید دنبال این 

کارها باشند.
 او در پاسخ به پرسشی درمورد سرانجام اجرای طرح 
ترخیص موتورسیکلت های رسوبی که سال گذشته به 
اجرا درآمد نیز گفت: طرح ترخیص موتورســیکلت ها 
همچنان ادامه دارد و تاکنون بیش از 280 هزار دستگاه 
موتورسیکلت به مالکان تحویل داده شده است. / ایسنا

سعید مدنی کارشناس ارشد صنعت خودرو
خدمات پس ازفروش در کشــور نیازمند آموزش مستمر 
اســت. در گذشــته کاس هایی به صورت مســتمر برگزار 
می شــدند. یکی از مواردی که می تواند در این بخش سبب 
رشــد و توسعه شود، آموزش مستمر است. نمایندگی های 
خدمات پس ازفروش تحت مدیریت شرکت های خودروساز 
هستند و از شرایط بدی که در خودروسازی ها وجود دارد، 
تاثیــر می گیرنــد. زمانــی شــرکت های خودروســازی 
ســرمایه گذاری مناســبی برای آموزش کارکنان خدمات 
پس ازفــروش خود صرف می کردنــد. احتمالا بودجه این 
آموزش ها به دلیل مشــکات ناشــی از تحریم ها و کمبود 
نقدینگی در خودروسازی ها کمتر شده و کاهش پیدا کرده 
اســت. وقتی آموزش وجود نداشــته باشد و قطعات هم به 
انــدازه کافی در اختیار نباشــند به طبــع کیفیت خدمات 
پس ازفــروش هــم افت خواهد کرد. البتــه تاکید می کنم 
تحریم ها هم در این زمینه بســیار موثر بوده و اجازه تامین 
قطعات با کیفیت را از خودروســاز ســلب کرده است. ضمن 
این که افزایش قیمت ارز باعث شــده اســت قیمت قطعات 
باکیفیت خارجی هم بسیار افزایش پیدا کند. در این شرایط 
حتی اگر قطعات باکیفیت خارجی وارد شود، نه خودروساز 
و نه مشــتری توانایی به کارگیری آن را ندارد. اصولا صرفه 

اقتصادی برای خرید برخی قطعات از بین رفته است.
درحال حاضر بســیاری از مشتریان عنوان می کنند که 
نتوانسته اند خدمات مدنظرشان را به دست بیاورند. به نظر 
شــما این همه چیز در این شــرایط تاثیرگذار است. البته نه 
این که همه این مشــکات به تحریم برگردد، اما به هرحال 
تحریم اثر خود را گذاشته است. در کشور مشکات بسیاری 
وجود دارد. اما بیشــتر این مشــکات به نبود برنامه ریزی، 
باتکلیفی و نداشتن برنامه منسجم و آینده نگر در شرکت ها 
و بنگاه های اقتصادی ماست. خودروسازی ها هم به طبع از 
این قاعده مســتثنا نیســتند. مگر درحال حاضر در ســایر 
بخش ها خدمات خوب و مناسب عرضه می شود که ما توقع 
داشــته  باشیم در خودروسازی ها هم خدمات مناسب ارائه 
شود. در همه جا این وضعیت نامطلوب دیده می شود. اگر ما 
وارد برنامه ریــزی نشــویم، تمام بخش هــا تحت تاثیر قرار 
می گیرند. سیاســت های کلی را دولت باید تعیین و تبیین 
کند و برنامه  درازمدت داشته باشد. این برنامه ریزی بلندمدت 
باید به بنگاه های اقتصادی ازجمله صنعت خودرو ســرایت 
کنــد. امــا درحال حاضر می بینیم نه آینده نگری داریم و نه 
برنامه مشــخصی برای توســعه و پیشرفت. هرجاهم که به 
مشــکل برمی خوریم، می خواهیم با سیاســت های پولی 
مشــکل را حل کنیم. هروقت هم فروش نفت از ســر گرفته 
شــد، مردم می توانند نفسی بکشند. به این شکل نمی توان 
انتظار داشــت بنگاه هــای اقتصادی ما خــوب کار کنند. 
خودروســازی ها هم پیچیدگی های خاص خود را دارند و 
خدمات پس ازفروش از ســوی آن ها با چالش های بسیاری 
همراه اســت. صنعتی که بعد از چند دهه هنوز نتوانســته 
تکلیف نظام قیمت گذاری خود را مشــخص کند، مشخص 
اســت راه بــه کجا خواهد برد. هــر روز یک برنامه ای پیاده 
می کنند و جســارت انجام اقدام صحیح در حوزه خودرو را 
ندارند. پایین نگه داشتن تصنعی قیمت خودرو برای کنترل 
تاثیر نرخ آن در سبد تورمی بوده، در این شرایط اصولا چگونه 
قرار است موارد دیگر مانند خدمات پس ازفروش رشد داشته 
باشــد؟ چند سال اســت افزایش قیمت خودرو متناسب با 
تورم نداشته ایم. این در حالی است که طی سال های اخیر 
تورم اقتصاد در کشور تا 50 درصد بنا به تایید خود مسئولان 
افزایــش پیــدا کرده، در شــرایط فعلی حتی اگر خودرو در 
حاشــیه بازار به فروش برسد و بخواهند یک تصمیم گیری 
منطقــی برای صنعت خودرو اتخاذ کنند، مازاد درآمد باید 
صرف هزینه های مالی و بانکی که خودروســازان طی این 
مدت دریافت  کرده اند،  شود. یعنی اگر عقب ماندگی ایجاد 
شــود به راحتی قابل جبران نیســت. اگر قرار باشد با همین 
فرمان جلو بروند و شورای رقابت بخواهد قیمت را افزایش 
دهد و مجلس مخالف باشــد، چون خودروســاز نمی تواند 
خطوط تولیدش را تعطیل کند، بحران ایجاد می شود. زیرا 
نقدینگی وجود ندارد و خودروسازان درحال حاضر با 50 تا 
60 درصد ظرفیتشــان کار می کنند و 40 درصد ظرفیت 

تولید خودروسازان شرایط فعال سازی ندارد.

خودرو- حمل و نقل 4
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خبر

جلسه هم اندیشی اعضای هیات مدیره انجمن تخصصی صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازان کشور با معاون قضائی دادستان کل کشور، مدیران ارشد خودروسازان بزرگ کشور و کارشناسان 
و صاحب نظران این حوزه برگزار شد. آرش محبی نژاد، دبیر انجمن صنایع همگن قطعه سازی کشور در این جلسه با ارائه گزارش به روز شده ای از وضعیت صنعت خودرو و قطعه سازی، بزرگ ترین 
معضل موجود در این حوزه را بحث قیمت گذاری دستوری و به دور از اصول کارشناسی عنوان کرد و گفت: در حالی که نیاز بازار خودرو در ایران سالانه بین یک تا یک میلیون و دویست هزار 
دستگاه در سال برآورد می شود، در ۳۵طرح عرضه خودرو توسط ایران خودرو و سایپا بیش از ۴۲ میلیون نفر ثبت نام کرده اند که این اعداد از حجم بالای تقاضای کاذب حکایت دارد.  قیمت گذاری 
دستوری، عدم پیروی از اصل عرضه و تقاضا و بی توجهی به عوامل فزاینده بهای تمام شده خودرو باعث شد تا اختلاف قیمت خودروساز با بازار آزاد، زمینه واسطه گری و دلالی را فراهم آورد و 
آمارها نشان می دهد از محل شکاف قیمتی بازار، فقط در سال ۹۹ بیش از ۷۰ هزار میلیارد تومان از جیب تولیدکننده و مصرف کننده خارج و نصیب واسطه ها شده است. وی با بیان اینکه در سال 
گذشته برای محصولات ایران خودرو تا ۱۲۰درصد و سایپا تا ۴۳درصد سود حاشیه بازار به وجود آمده است، اظهار کرد: در کل دوره ثبت نام ها رقم ۱۲۰ هزار میلیارد تومان مابه التفاوت قیمت 

خودرو در بازار با کارخانه بوده و این در حالی است که صنعت خودرو و قطعه سازی در باتلاق کسری نقدینگی و زیاندهی قرار گرفته است. / تسنیم 

 تاش های تهــران برای رفع تحریم های 
 MTN بــه شــرکت  آمریــکا می توانــد 
آفریقای جنوبــی اجــازه دهد حــدود 8/ 2 
میلیــارد راند )204 میلیون دلار( پول نقد را 
از ایــران خــارج کنــد. گــروه MTN کــه 
بزرگ ترین اپراتور تلفن همراه آفریقاســت، از 
ســال 2018 که دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
وقت آمریکا تحریم های اقتصادی علیه ایران 
را برقرار کرد، نتوانســته اســت پول از ایران 

خارج کند.
 اکنــون دولت جو بایــدن، رئیس جمهور 
دموکرات آمریکا موافق احیای برجام اســت 
و دیپلمات ها امیدوارند توافق 2015 تا چند 
مــاه آینده احیا شــود. شــرکت MTN در 
صورت های مالی ســالانه خود اعام کرده 8/ 
2 میلیــارد رانــدی که در ایران مانده اســت 
مربوط به بازپرداخت وام و سود نقدی است. 
این شــرکت 49 درصد در شــرکت مخابرات 

ام تی ان ایرانســل و همچنین شرکت اسنپ 
سهم دارد.

بلومبرگ به نقل از یک منبع آگاه نوشــت: 
اگر MTN بتواند تمام یا بخشــی از این پول 
را از ایران خارج کند، می تواند بدهی خود را 
پرداخــت کنــد. خروج از ایــران فعا مطرح 
نیســت، اگرچه این شرکت آفریقای جنوبی 
به دنبال فروش دارایی های خود در کشورهای 
دیگــر خاورمیانــه به خصــوص ســوریه و 
افغانســتان است. شرکت MTN ایرانسل در 
بیانیه ای به بلومبرگ اعام کرد این شــرکت 
ســال را با عملکرد عملیاتی قوی آغاز کرده و 
از نتایجی که داشــته، بسیار راضی است، اما 
بــه مذاکرات دربــاره تحریم ها یا فرصت این 
شــرکت بــرای خارج کردن پــول نقد خود 
اشاره ای نکرد. ارزش سهام MTN امسال 70 
درصد صعــود کرده و دومین عملکرد خوب 
را در شــاخص FTSE/ JSE داشته است و 

در بالاتریــن حد از ســپتامبر ســال 2019 
معاملــه می شــود. ســرمایه گذاران از طرح 
فروش دارایی ها و پرداخت بدهی این شرکت 
و تاش هــا بــرای بهره بــرداری از خدمات 
فین تک حمایت کرده اند. بر اســاس گزارش 
بلومبــرگ، پس از اینکــه تحریم های قبلی 
ایران در ســال 2015 برچیده شدند، شرکت 
MTN حدود یک میلیارد دلار از ایران خارج 

کرده بود. / ایسنا

احیای مســئولیت های اجتماعی شــرکت ها در 
چارچــوب اقتصــاد مقاومتی با امضــای تفاهم نامه 
مشــترک از ســوی وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا و مدیران ارشد 
استان اصفهان در شرکت سایپاسیتروئن آغاز شد.

به گزارش ســایپانیوز، این تفاهم نامه در راستای 
تحقق اقتصاد مقاومتی اباغی از ســوی مقام معظم 
رهبری و پیاده ســازی اقتصاد مردمی درون زا اجرا 

خواهد شد.
 تفاهم نامــه احیــای مســئولیت های اجتماعی 
اقتصاد مقاومتی که به امضای علیرضا رزم حسینی، 
وزیر صنعت، معدن و تجارت و سید جواد سلیمانی، 
مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا رسید، دستیابی 
به توسعه متوازن منطقه ای جهت استفاده حداکثری 
از ظرفیت هــا و پتانســیل های بخــش مردمــی و 

غیردولتی را در دستور کار دارد.

آیت الله عباســعلی سلیمانی، نماینده ولی فقیه و 
امام جمعه کاشان، عباس رضایی، استاندار اصفهان، 
سید جواد ساداتی نژاد، نماینده مردم کاشان و آران 
و بیــدگل در مجلــس، روح الله دهقانی، دادســتان 
کاشــان، علی اکبر مرتضایی، فرماندار ویژه کاشان و 
ناصر آقامحمدی، مدیرعامل سایپاسیتروئن از دیگر 

امضا کنندگان این تفاهم نامه بودند.
تحقق بخشی به رویکرد دولت جهت دستیابی به 
عدالت اجتماعی و توسعه متوازن با توجه به شرایط 
اقتصــادی، اجتماعی فرهنگی و طبیعی منطقه در 
کنار تکیه بر قابلیت و توانمندی های بومی و طبیعی 
در راستای مردمی و درون زا کردن اقتصاد منطقه و 
ارتقاء تــاب آوری جامعه محلی از مهمترین اهداف 
این تفاهم نامه اســت. توانمندســازی روستاییان با 
اســتفاده از ظرفیت های بومی، اولویت دادن به رفع 
محرومیــت، حفــظ عزت نفس و کرامت انســانی 

محرومــان و رفع مشــکات اجتماعی، فرهنگی و 
اقتصــادی محات شــهر کاشــان از دیگر اهداف 
تفاهم نامه احیای مســئولیت های اجتماعی اقتصاد 

مقاومتی است.
موضوع دیگر تعیین شده در این تفاهم نامه، جلب 
مشارکت های مردمی و توانمندسازی جوامع محلی 
به منظور معیشــت پایدار و جذب ســرمایه گذاری 

داخلی و خارجی است.

همزمان با امضای تفاهم نامه مشترک صورت گرفت؛

احیای مسئولیت های اجتماعی اقتصاد مقاومتی توسط وزیر صمت و مدیرعامل سایپا

سهامدار ایرانسل منتظر خارج کردن بیش از 2۰۰ میلیون دلار از ایران

وضعیت خدمات 
پس ازفروش صنعت خودرو 

یادداشت

ارائه ۷۷هزار میلیارد تومان تسهیلات کرونا
معاون اقتصادی رییس جمهوری با اشــاره به ارائه 77هزار میلیارد تومان تســهیات به 
خانوارها و مشاغل در مقابل کرونا، گفت: مهلت ثبت نام و پرداخت تسهیات به متقاضیان 
مشاغل و کسب و کارهای آسیب دیده از کرونا تا پایان شهریورماه تمدید شد. محمد نهاوندیان، 
درباره آخرین تصمیمات کارگروه اقتصادی برای حمایت از بنگاه های آسیب دیده از کرونا 
اظهار کرد: کارگروه اقتصادی بسته جامع حمایت های اقتصادی مالی، بانکی و بیمه ای در 
رابطه با مقررات در سال 1400 را طراحی کرده است.  با وجود همه محدودیت هایی که در 
سال 99 داشتیم به سبب تبعات اقتصادی همه گیری کرونا برای حمایت از کسب و کارهای 
آسیب دیده، تصمیماتی اتخاذ شد.  سال گذشته در مجموع  77 هزار میلیارد تومان به صورت 
مستقیم و به صورت تسهیات به خانوارها و کسب و کارهای آسیب دیده از کرونا پرداخت 
شد. وی با بیان اینکه در یک سال گذشته عملکرد تصمیمات حمایتی کرونا در حوزه های 
مختلف، متفاوت بود، افزود: براساس ارزیابی که در دو ماه گذشته از میزان تحقق برنامه های 
اجرایی داشتیم، کارگروه اقتصادی کرونا، یک بسته جامع حمایت های اقتصادی کرونا را 
برای 1400 تصویب کرد. او درباره بدهی مالیاتی کســب و کارها گفت: کســب و کارهای 
آســیب دیده از کرونا تا پایان شــهریوماه فرصت دارند بدهی مالیاتی خود را بدون محاسبه 
جریمه دیرکرد پرداخت کنند و همه عملیات اجرایی مالیاتی تا پایان دوره مذکور متوقف 
می شود تا بنگاه ها متضرر نشوند. سازمان امور مالیاتی اجازه دارد جرایم مالیاتی 14 رسته 

بنگاه های اقتصادی متضرر از همه گیری کرونا را مورد بخشیدگی قرار دهد.
 مهلت زمانی ثبت نام و پرداخت تسهیات کرونایی کسب و کارها تا پایان شهریور 1400 
تمدید شد و توصیه می کنم همه کسب وکارها در رسته های چهارده گانه به بانک ها مراجعه 

کنند. / ایرنا
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بانکها

گرفتاراموال
مازادواملاک

هفته نامه اقتصادی ایران

دبیرکل کانون بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی اعلام کرد: همه بانک ها آمادگی دارند تا اموال و املاک مازاد و تملیکی را به خود صاحبان اصلی واگذار کنند. بانک های خصوصی فقط ۱۹ واحد در تملک 
دارند که از این ۱۹ مورد سه مورد در اختیار خود مالکان است و در حال فعالیت هستند و به مرور اقساط را می پردازند. محمدرضا جمشیدی تصریح کرد: همه واحدهایی که به تملک بانک درآمده اند با 
رای محاکم قضایی بوده بنابراین با ذی حق دانستن بانک تصمیم به این اقدام گرفته شده است. ضمن اینکه بیشتر واحدهای تملیکی کارخانه ها یا کارگاه هایی هستند که هنوز بر مدار تولید قرار نگرفته اند 
و فقط یک سوله هستند.  در مواردی هم شاهد هستیم که واحدها به بهانه تولیدی بودن، تسهیلات گرفتند اما آن را در بخش غیرتولیدی صرف کرده اند. در واقع با بررسی بیشتر درمی یابیم که اغلب 
این واحدها، کارخانه هایی هستند که به قصد ایجاد کارهای تولیدی و تاسیس کارخانه تولیدی شروع کردند اما تورم باعث شده بودجه ای که برای ادغام طرح پیش بینی کرده بودند کافی نباشد و نتوانند 
کار را تمام کنند. در واقع بسیاری از این واحدها، از ابتدا بدون اینکه به تولید برسند تعطیل بودند. وی با بیان اینکه بانک ها همراهی خوبی با مالکان داشته و دارند، اظهار کرد: برخی در رسانه ها اعلام می کنند 
که یک میلیارد تومان وام گرفتم اما حالا باید پنج میلیارد تومان پس بدهم اما نمی گوید چه مدت زمانی از این موضوع می گذرد و تا چه حد مشمول جریمه شده است؟ در نتیجه بانک هم ناچار به تملیک 

است چراکه سپرده های مردم در دستش است و باید سود آنها را بپردازد.  همه بانک ها آمادگی دارند تا اموال و املاک مازاد و تملیکی را به خود صاحبان اصلی واگذار کنند./ مهر

دومین مناظره نامزد های ریاست جمهوری 1400

ماراتن 7 نامزد
 در رسانه ملی

این مناظره ساعت 17 آغاز شد و تا ساعت 20:45 ادامه یافت و نامزد ها در دو نوبت به 
پرسش های با موضوع فرهنگی، اجتماعی و سیاسی پاسخ دادند

بخش دوم مناظره - پاسخ به نقد هایی که نامزد های دیگر داشتند
بخش سوم مناظره - بیان دیدگاه های نامزدها برای اداره دولت آینده

نیمه دوم دومین مناظره نامزد های ریاست جمهوری - بخش چهارم
نیمه دوم دومین مناظره نامزد های ریاست جمهوری - بخش پنجم
نیمه دوم دومین مناظره نامزد های ریاست جمهوری - بخش نهایی

  به گزارش خبرنگار خبرگزاری صدا و سیما، این مناظره ساعت 17 آغاز شد و تا ساعت 
20:45 ادامه می یابد و نامزد ها در دو نوبت به پرســش های با موضوع فرهنگی، اجتماعی 

و سیاسی پاسخ می دهند.
دیگر مناظره  ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری شــنبه 22 خرداد برگزار 

می شود.
 پیــش از آغــاز مناظره، قرعه کشــی برای تعیین صندلی و روال پرســش های مناظره 

برگزار شد.

  صندلی کاندیدا ها در استودیو مناظرات ریاست جمهوری با قید قرعه مشخص شد؛
صندلی شماره یک: آقای محسن رضایی
صندلی شماره دو: آقای علیرضا زاکانی

صندلی شماره سه: آقای محسن مهرعلیزاده
صندلی شماره چهار: آقای امیرحسین قاضی زاده هاشمی

صندلی شماره پنج: آقای سعید جلیلی
صندلی شماره شش: آقای سید ابراهیم رئیسی

صندلی شماره هفت: آقای عبدالناصر همتی
پخش سرود ملی در استودیوی شماره 11 رسانه ملی

قرائت قرآن قبل از شروع مناظره 
اطاعیه کمیسیون بررسی تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری 

 سوال مجری از آقای رئیسی درباره حل مشکات فاصله طبقاتی 

جواب آقای رئیسی به سوال مجری 
 

 رئیسی: پرداخت حقوق ها باید براساس عدالت باشد
نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری گفت: حقوق ها باید به عدالت 

پرداخت شود و ظرفیت ها براساس عدالت توزیع شود.
حجت الاسام والمسلمین سیدابراهیم رئیسی در بخش اول دومین مناظره انتخاباتی 
کاندیدا های ریاست جمهوری درباره موضوع فاصله طبقاتی افزود: در جلسه قبل برخی 
بداخاقی ها شــد و براســاس قانون به من اجازه داده شــد که چند دقیقه ای دفاع کنم، اما 
من از این حق دفاع نمی خواهم استفاده کنم و دفاع را در این باره به مردم محول می کنم 

و مردم در این زمینه دفاع خواهند داشت.
وی گفت: امیدوارم این نشســت براســاس اخاق و قانون و براســاس آنچه اقتضای این 

نشست مناظراتی است بین نامزد ها باشد.
این نامزد ریاست جمهوری با قدردانی از مردم آذری زبان در استان های مختلف برای 
حمایت از وی افزود: موضوع فاصله طبقاتی که یکی از مشــکات جامعه ماســت در واقع 
محصول بی عدالتی اســت. آقای رئیســی گفت: فاصله طبقاتی محصول سیاســت های 
نادرست اقتصادی و محصول نوع تصمیم گیری هاست که به فاصله گذاری ها در بخش های 

مختلف منجر می شود.
وی افزود: یکی از حقوق نجومی برخوردار می شود و یکی هم حقوق کمتر می گیرد و 
یا در بعضی از طرح ها مثل طرح تحول سامت ما شاهد بودیم که در همین نظام سامت 
برخی ها 100 تا 200 میلیون دریافت می کردند و در مقابل برخی پزشــکان و پرســتاران 
دریافت های بســیار ناچیزی داشتند. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
گفــت: در یــک اداره و ســازمان هم مشــاهده می کنیم که گاهی کارکنــان مختلفی با 
پرداخت های مختلفی دیده می شوند و برخی از بخشنامه ها صادر شده که ما تصمیم مان 
ایــن اســت که انشــاءالله اگر رأی مردم بــه بنده تعلق گرفت همین ابتــدای کار در این 
بخشنامه ها تجدیدنظر کنیم و این چند برابر شدن حقوق مدیران را به عدالت نزدیک و 
نزدیک تر کنیم. آقای رئیســی افزود: واقعاً این که ما از طرفی معتقدیم به اجرای عدالت 
و وقتی از عدالت صحبت می کنیم عدالت در نگهداری نیروی انسانی و عدالت در پرداخت 
حقوق اســت. وی گفت: حقوق باید به عدالت پرداخت شــود و نه فقط حقوق بلکه باید 
ظرفیت ها براســاس عدالت توزیع شــود و ظرفیت های اقتصادی در کشــور باید براساس 
عدالت توزیع شود. آقای رئیسی افزود: اگر همه ظرفیت ها در کشور به عدالت توزیع شود 

ما شاهد این میزان فاصله طبقاتی نخواهیم بود و
این میزان فاصله طبقاتی که یکی فقیر و دیگری غنی شود محصول تصمیم گیری های 
اقتصادی است مثاً پرداخت تسهیات به شکل ناعادلانه موجب فاصله طبقاتی می شود.
وی گفت: بســیاری از این فاصله های طبقاتی محصول بســیاری از تصمیم گیری های 
ناعادلانه است مثاً این ارز های 4 هزار و 200 تومانی اگر بدون نظارت تعلق گرفت نتیجه 
اش آن می شــود که افرادی می برند و یک شــبه صاحب ثروت فراوانی می شــوند و عده ای 
دیگر زندگی شان را از دست می دهند.نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
افــزود: اساســاً نظــام قیمــت گذاری و نظام نظارت تأمین و تولیــد تا مصرف می تواند به 

جلوگیری از فاصله های طبقاتی منجر شود.

 سوال مجری از آقای رضایی درباره امید به آینده 
در میان جوانان

جواب آقای رضایی به سوال مجری
 رضایی: مشکلات مردم با شعار و وعده حل نمی شود

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: مشکات مردم با شعار، وعده 
و شعبده بازی حل نمی شود چرا که مشکات، ریشه اقتصادی دارد و با حرف درمانی به 

نتیجه نمی رسد.
آقای محســن رضایی در پاســخ به ســوال اول در مناظره دوم انتخاباتی مبنی بر اینکه 
امید به آینده در نسل جوان از محوری ترین بند های بیانیه گام دوم بود و شما اصلی ترین 
مانــع موجــود در ایــن زمینه را چه می دانید و چه راهکاری دارید؟ افزود: دولت ما امید را 
به سفره مردم باز می گرداند و ان شاءالله یک بار دیگر لبخند به چهره مردم باز می گردد، 
به قول آن دانشــجوی شــیمی دانشــگاه تهران که دست فروشی می کرد و می گفت؛ ما از 
گرســنگی امید می خوریم؛ باید بگویم که درســت می گوید چرا که امید، گفتنی نیست و 

مشاهده کردنی است. دولت ما لبخند پیروزی را بر چهره مردم خواهد نشاند.
وی افزود: در مناظره قبلی گفته شــد کســانی که نمی خواهند تا پایان انتخابات باقی 
بمانند باید به مردم اعام کنند. البته این حرف نباید با توهین گفته می شد، من تا پایان 

انتخابات هستم و با همه هم رقابت خواهم کرد.
آقای رضایی گفت: من در مناظره قبلی از مردم ایران صحبت کردم و در اینجا می خواهم 
از تمام اقوام با فرهنگ و تمدن ساز ایرانی سخن بگویم، از آذربایجان که سر ایران است، 
از آقای مهدی باکری که وقتی از خاکریز های دشمن عبور می کرد به او می گفتم یاشاسین 
آذربایجان، از همت، از احمد متوســلیان، از طهرانی مقدم و همه قهرمانان اقوام ایرانی 
می گویم و دولت ما دولت همه اقوام ایرانی است. از اهل تسنن تا اهل تشیع، البته من را 

بخاطر زاگرسی بودن متهم می کنند، اما من افتخار می کنم که از قوم لرُ هستم.
وی افزود: من در تمام دوران زندگیم از همه اقوام ایرانی اســتفاده کردم و دولت ما از 
همه ایرانی ها تشــکیل خواهد شــد، امید زمانی تحقق می یابد که ما یک انرژی جدید در 
جامعه آزاد کنیم و از دولت های خواب آلوده ای که شب ها می خوابند و بعد قیمت بنزین 
را چندبرابر می کنند و مردم را که توجیه نشده اند دچار مشکل می کنند، با این دولت ها 
خداحافظی خواهیم کرد و به ملت ایران قول می دهم که 1400، ســال گشــایش ایران 

است.
آقای رضایی گفت: امســال به نام مبارک حضرت، ولی عصر )عج( منتســب شده است 
و من مطمئن هستم که ملت ایران با مشکات خداحافظی خواهد کرد و ما دوباره لبخند 
را به چهره ملت ایران و برکت را به ســفره های مردم برمی گردانیم و تا آخرین ریالی که 

از جیب مردم و حق مردم به جیب دیگران رفته 

سوال مجری از آقای قاضی زاده هاشمی درباره 
هماهنگی میان بخشی دولت

جواب آقای قاضی زاده هاشمی به سوال مجری 
  قاضی زاده هاشمی: مشکل نظام اداری نحوه تقسیم وظایف است

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: یکی از مشکاتی که در نظام 
اداری کشــور داریم و دولت ســام به دنبال اصاح نظام اداری است نحوه تقسیم وظایف 

است.
آقای سیدامیرحســین قاضی زاده هاشــمی افزود: از یک طرف وزارتخانه های بخشی 
داریم از یک طرف وزارتخانه های موضوعی و در کنار آن ها شــورا های بالادســتی داریم 
همچنین نهاد هایی داریم که در بدنه دولت و خارج از بدنه دولت هستند و وظایف شبیه 

به هم دارند.
وی گفت: به طور مثال در حوزه فرهنگ 38 سازمان فعال فرهنگی داریم، همین وضع 

در بخش آموزش و بهداشت و سامت و سایر بخش ها نیز وجود دارد.
آقای قاضی زاده هاشــمی افزود: برای فرار از پاســخگویی شورا هایی ایجاد شده تا وزرا 
و مسؤولین امر به مجلس و مردم پاسخگو باشند مصوبات مدنظر را در قالب این شورا به 
تصویب می رسانند تا معلوم نباشد مسئولیت این مصوبات با چه کسی است بر این اساس 

نیاز است یک بازطراحی جدید برای دولت انجام دهیم.
نامزد انتخابات ریاســت جمهوری گفت: یک مدل حکمرانی تهیه کردیم بر اســاس 
نظریه مردم که اعتماد ساز نیز هست و آن اعتماد به مردم است که تصدی ها را محیطی 
می کنیم بر اساس اختیارات اصل 127 قانون اساسی که در اختیار استانداران و فرمانداران 
قرار می گیرد یعنی مجموعه منابع بودجه ای به جای اینکه دســتگاهی توزیع شــوند، 

منطقه ای توزیع می شوند.
وی دربــاره اختیــارات هیــأت وزیران نیز گفت: دولت 5 فرماندهی پیدا خواهد کرد در 
5 حوزه اصلی که هر کدام از این فرماندهان دبیر شورای عالی مربوطه با حفظ سمت نیز 
خواهند بود یعنی دبیر شــورای عالی انقاب فرهنگی در ضمن معاون رئیس جمهور در 
حوزه مســائل فرهنگی نیز خواهد بود، چون شــورا های بالادستی برای خودشان مصوبه 

دارند، اما این مصوبات اعمال نمی شوند.
نامزد انتخابات ریاست جمهوری افزود: در حوزه دستگاه های امنیتی، دبیرخانه شورای 

امنیت ملی در حوزه دستگاه های اقتصادی شورای اقتصاد خواهند بود.
آقای قاضی زاده هاشــمی گفت: ســه حوزه کلی ایجاد خواهد شد یک حوزه آن رئیس 
جمهور، وزیر کشور و معاون اول و استانداران، که یک مثلث اداری و اجرایی، یک مثلث 
دیگر رئیس جمهور، رئیس سازمان برنامه و بودجه و سازمان اداری استخدامی کشور و 
وزرا کــه نظــام تحولــی دولت را دنبال می کنند و حوزه دیگر حوزه رئیس جمهور، رئیس 

دفتر رئیس جمهور و شورا های عالی خواهند بود.
وی همچنین در زمینه ســواد و علم روحانیت که در مناظره گذشــته و مناظره امروز 
صحبت شد و مصداق آن آقای رئیسی بودند گفت: ما علمای اسام و دانشمندان بزرگی 
در زمینه های مختلف داریم از جمله علوم انسانی و اقتصاد اینکه ما ساحت علم را محصور 

کنیم این خودش انحصار طلبی است.



تولیدسیمان
حفاریچاهنفت
بومیسازیشد

هفته نامه اقتصادی ایران
با تلاش مهندسان ایرانی در بنیاد مستضعفان، سیمان حفاری چاه های نفتی که کاربرد زیادی در استخراج نفت از چاه های عمیق و پرفشار دارد، تولید شد و ایران به عنوان تنها کشور در خاورمیانه، به جمع تولیدکنندگان 
این محصول در جهان پیوست ، سیمان حفاری چاه های نفتی یکی از ملزومات مورد استفاده در صنعت نفت است که بنیاد مستضعفان موفق شد مجددا چرخه تولید آن را که به دلایلی طی چند سال گذشته در کشور 
متوقف شده بود، از سر گیرد. هاشم نظام آبادی مدیرعامل هلدینگ کاوه پارس گفت : این سیمان که هم اکنون در یکی از کارخانه های زیرمجموعه بنیاد مستضعفان در حال تولید است، به واسطه نوع روش تولید 
آن، دارای کیفیت منحصر به فردی است که نیاز صنعت حفاری ایران را تامین می کند. با تولید این محصول، واردات سیمان چاه های نفتی قطع می شود ، در حال حاضر سیمان حفاری تولید شده در این شرکت در 
رده های مختلف )A, A, A, A, A( تولید می شود و میزان تولیدات این سیمان خاص، علاوه بر تامین تقاضای بازار داخل، قابلیت صادرات به سایر کشورهای فعال در صنعت نفت را دارد. تولید این محصول با هدف حمایت 
از صنعت نفت کشور به عنوان یک صنعت ملی در دستور کار قرار گرفته بود ، سیمان کلاس A از مجموعه سیمان حفاری تولید شده توسط بنیاد مستضعفان، نوع خاصی از سیمان چاه های نفتی است که در بخش 
حفاری چاه های عمیق و دارای فشار بالاست و امروز تنها ایران قادر به تولید این محصول خاص در میان کشورهای خاورمیانه است. از سرگیری تولید این نوع از سیمان خاص که کاربرد بسیاری در صنایع نفتی دارد، به 

همت متخصصان داخلی و مهندسان ایرانی انجام شده و با تولید مجدد این محصول، علاوه بر جلوگیری از خروج ارز از کشور، امکان ارزآوری حاصل از صادرات این محصول را نیز فراهم کرده است./ روابط عمومی www.etebar.net

بانک و بیمه6
پنج شنبه 20 خرداد ماه 1400، شماره 282

صدور بیش از 37 هزار فقره »نشان 
اعتباری« توسط بانک ملی ایران

مدیرعامل بانک ملی ایران اعام کرد که تعداد »نشــان 
اعتباری« صادر شــده برای مشــتریان این بانک از مرز 37 
هزار فقره فراتر رفته است. دکتر محمد رضا حسین زاده با 
بیان این که »نشان اعتباری« یا کارت اعتباری سهام عدالت 
با استقبال دارندگان این سهام مواجه شده است، افزود: در 
حال حاضر دارندگان این کارت اعتباری می توانند با مراجعه 
به فروشگاه های رفاه، وین مارکت، پاکشوما و شبکه فروشگاه 

های طرف قرارداد بانک ملی ایران از آن استفاده کنند.
وی اظهار کرد: متقاضیان کارت اعتباری ســهام عدالت 
با مراجعه به سامانه »نشان بانک« در اپلیکیشن های »ایوا«، 
»بله« و »شــصت« بانک ملی ایران می توانند پس از احراز 
هویت غیرحضوری، درخواست خود را ثبت کرده و پس از 
تکمیــل مدارک، منتظر صدور کارت اعتباری مجازی خود 
باشــند. مدیرعامل بانک ملی ایران گفت :  مشــتریان این 
بانــک تــا کنون بیش از 49 هزار میلیارد ریال در طرح ویژه 

مسکن سپرده گذاری کرده اند.
وی  با بیان این که طرح ویژه مسکن این بانک به خوبی 
مورد استقبال مشتریان قرار گرفته است، افزود: با افزایش 
ســقف تســهیات از محل طــرح اوراق گواهی حق تقدم 
اســتفاده از تسهیات مســکن که به تازگی عملیاتی شده 
است نیز پیش بینی می شود رویکرد مشتریان به این طرح 
بیشتر شود.بر اساس دستورالعمل جدید، سقف تسهیات 
انفرادی طرح ویژه مســکن بانک ملی ایران در شــهر تهران 
به یک میلیارد ریال رسیده است. این رقم در مراکز استان 
ها و شــهرهای بالای 200 هزار نفر جمعیت 800 میلیون 

ریال و در سایر مناطق شهری 600 میلیون ریال است.
ایــن تســهیات بــرای زوجین به میــزان دو برابر قابل 

پرداخت است./ روابط عمومی

حضور بانک سینا 
در جزیره قشم پررنگ تر می شود

بانک ســینا و ســازمان منطقه آزاد قشم، با هدف جذب 
ســرمایه گذاری و کمک به ســرمایه گذاران جهت اجرای 
طرح های اقتصادی و برقراری و توسعه تعامات طرفین، 
تفاهم نامه همکاری امضا کردند. در این مراسم که با حضور 
سیدضیاء ایمانی مدیرعامل بانک سینا و علی درویش پور 
رئیس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم، 
 برگــزار شــد طرفین با امضــای تفاهم نامه، بر توســعه 

همکاری ها تاکید کردند.
مدیرعامل بانک ســینا در این مراســم گفت: با توجه به 
شرایط مطلوب این بانک و ماموریتی که بنیاد مستضعفان 
به عنوان ســهامدار برای بانک ســینا تعریف کرده اســت، 
حضور پررنگ تری در جزیره قشم خواهیم داشت. ایمانی 
افزود: ظرفیت ها و فرصت های شــبکه بانکی کشــور به 
اندازه ای اســت که امکان حضور جدی تر در جزیره قشم و 
ارائه خدمات بیشــتر به این جزیره را دارد. وی ادامه داد: 
تاش می کنیم تا با اعتباراتی که در اختیار داریم، در همه 
حوزه ها از جمله پتروشیمی و صیادی قشم خدمات بانکی 
و اعتبــارات لازم را در ایــن جزیره ارائه دهیم. مدیرعامل 
بانک سینا تصریح کرد: در تفاهمنامه سقف خاصی برآورد 
نشده است و سرمایه گذاران در هر حوزه، می توانند بخش 
بیشتر اعتبارات خود را از این بانک دریافت کنند. ظرفیت ها 
بــه اندازه ای اســت که می توانیــم در هر حوزه، طرح های 
مختلفی را زیر پوشــش قرار دهیم. مدیرعامل ســازمان 
منطقه آزاد قشــم هم گفت: در راســتای تحقق شعار سال 
مبنی بر افزایش تولید، پشتیبانی از سرمایه گذاری در این 
منطقه و رفع تحریم ها، تفاهمنامه همکاری با بانک ســینا 
منعقد شد تا از ظرفیت های این بانک برای کمک به فعالان 

اقتصادی جزیره استفاده شود.

خبر  دیجیتالی کردن فعالیت های بیمه ای به عنوان خبر
مهم ترین محور فعالیت ها در صنعت بیمه

دکتر غامرضا سلیمانی رئیس کل بیمه مرکزی 
رئیس کل بیمه مرکزی درگفت و گویی صمیمانه 
از دیجیتالی کردن فعالیت های بیمه ای به عنوان 
مهم ترین محور فعالیت های خود در صنعت بیمه 
یاد کرد و ادامه داد؛ فعالیت های اســتارتاپی بیمه 
ای هیچ گونه خدشه ای بر فعالیت های بیمه ای 
توسط همکاران شبکه فروش اعم از نمایندگان و 
کارگزاران و ارزیابان خسارت وارد نمی کند و فعالیت 
در ایــن دو عرصــه هیچ منافاتی با هم ندارد. وی از 
حضــور یکــی از اعضای صنعــت بیمه در جمع 
کاندیداهای نهایی ریاست جمهوری به عنوان یکی 
از ظرفیت های پر دامنه ی این صنعت یاد کرد و 
ادامه داد : مسلما بیمه مرکزی بنا به ماهیت دولتی 
خــود نمی تواند بصورت مســتقیم از کاندیداها 
حمایت کند، این صنعت هم به مانند سایر حوزه 
ها در این انتخابات مشارکت کرده و تاش می کند 
که زمینه های لازم را برای افزایش مشارکت مردم 
فراهم کند. او از ارائه مجوزهای جدید به شــرکت 

های بیمه ای به عنوان یک فرایند طبیعی یاد کرد 
و گفت: صدور مجوز ها به شــرکتهای جدید در 
امتداد تقاضاهای واصل شــده انجام شــده و این 
سیاست در جهت تخصصی شدن شرکتهای بیمه 
ای سیر می کند ضمن آنکه در مسیر این فعالیت،  
تغییراتــی در جهت افزایش توانمندیهای مالی و 
سرمایه گذاری  تخصصی برای شرکت ها و متعاقب 

آن کمک به بهبود خدمات ارائه شده، صورت گرفته 
اســت. وی در بخش دیگری از این گفت و گو به 
فعالیتهــا و برنامه های تبلیغاتی و فرهنگی مانند 
برنامه های تلویزیونی، گنجاندن مفاهیم بیمه ای 
در کتابهای درســی حضور فیزیکی در مدارس، 
انتشار کتب تخصصی  و هم چنین برگزاری همایش 
بزرگ بیمه و توسعه بصورت اناین و با حضورربیش 

از 17 هزار نفر  اشاره کرد و گفت؛ اجرای برنامه های 
تبلیغاتی در صدا و سیما بسیار هزینه بر هست و 
صنعت بیمه کشور هم در حد بضاعت خودش در 
این عرصه به فعالیت پرداخته اســت. او از تعدیل 
هزینــه  هــای بیمه های درمانی به عنوان یکی از 
برنامــه هــای ضروری نام بــرد و گفت: تحریم ها 
مشکات زیادی برای بیمه ایجاد کرد و باعث شد 
توزیع ریسک در خارج از کشور با محدودیت های 
زیادی مواجه و این ریسک ها به داخل کشور منتقل 
شــود. وی ابراز امیدواری کرد که با گشایش های 
جدیــد، زمینه های لازم برای همکاری های بین 
المللی ایجاد شود. او با اشاره به مطالعات انجام شده 
در خصوص ظرفیت های جدید بیمه ای در کشور،  
گفــت : این ظرفیت همچنــان وجود دارد و برای 
افزایش ضریب نفوذ بیمه، لازم  اســت بر اســاس 
اصول علمی و فنی به شرکتهای بیمه ای موجود 
اضافه شــود، ضمن آنکــه ما موظفیم که به همه 

تقاضاهای دریافتی رسیدگی کنیم.

به دنبال ارائه تسهیات با شرایط آسان و سریع به کادر درمان فعال در سراسر کشور با عنوان طرح »حمایت 
از فرشتگان سامت« از سوی بانک آینده، تفاهم نامه معرفی بیش از 14هزار نفر از کارکنان بیمارستان ها 
و  واحدهای درمانی زیرمجموعه دانشــگاه های علوم پزشــکی تهران و دانشگاه علوم پزشکی وخدمات 
بهداشتی درمانی شهید بهشتی برای ثبت نام در این طرح و بهره مندی از این تسهیات انجام شد. طرح 
»حمایت از فرشتگان سامت« بانک آینده از اسفند 99، با هدف قدردانی از تاش ها و زحمات مدافعان 
سامت در مبارزه با همه گیری بیماری کرونا و در قالب اعطای تسهیات خرد با شرایط آسان و نرخ ویژه 
برای کادر درمانی کشور، طراحی و عملیاتی شد که قدردانی معاون اول رئیس جمهور را برای این اقدام 
ارزنده بانک آینده به دنبال داشــت. لازم به ذکر اســت که در قالب طرح موصوف، بانک آینده طی 3 ماه 
50هزار فقره تسهیات با شرایط آسان و سریع به کادر درمانی مرتبط با موضوع کرونا پرداخت خواهد 
نمود. این طرح،  یکی از بزرگ ترین پروژه های مســئولیت اجتماعی، از لحاظ بودجه اختصاص یافته و 

هم چنین تعداد نفرات جامعه هدف است که تاکنون توسط یک بانک در ایران اجرا شده است.

کادردرمان۲دانشگاهعلوم
پزشکیبهطرحفرشتگان
سلامتبانکآیندهپیوستند

بانک آینده

ازدواج سنت حسنه ای است که در دین مبین اسام به آن توصیه فراوان شده و پیامبر گرامي اسام)ص( آن را سنت خود نامیده اند. بر همین 
اساس نهادهاي مختلف در کشور ما مي کوشند به سهم خود براي تسهیل این امر مبارک اقداماتي را انجام دهند. یکی از تسهیات پرمتقاضی 
که از سوي شبکه بانکي کشور پرداخت مي شود، تسهیات قرض الحسنه ازدواج است که در میان مردم به وام ازدواج شناخته مي شود. بر 
همین اساس همواره در بودجه سالانه سقفي براي این تسهیات در نظر گرفته مي شود. بانک مرکزی نیز در بخشنامه های خود به بانک ها 
اباغ می کند که در این زمینه فعالیت هاي مشخصي داشته باشند و بخشي از منابع خود را به پرداخت این تسهیات تخصیص دهند. بر 
همین اساس بانک مهر ایران به عنوان نخستین و بزرگترین بانک قرض الحسنه کشور که همه طرح هاي تسهیاتي اش مبتني بر عقد 
قرض الحسنه است، در این حوزه نیز فعالیت هاي قابل توجهي داشته و سعي کرده تا حد امکان منابع خود را به پرداخت تسهیات قرض الحسنه 
ازدواج تخصیص دهد. این بانک در دو ماه ابتدایی سال جاری نزدیک به 2400 فقره تسهیات قرض الحسنه ازدواج به ارزش تقریبي 1870 
میلیارد ریال پرداخت کرده است و در ماه اردیبهشت 1814 فقره تسهیات قرض الحسنه ازدواج به ارزش 1474 میلیارد ریال به زوجین 
پرداخت کرده است. تسهیات قرض الحسنه ازدواج پرداخت شده به زوجین در فروردین سال جاري با عنایت به تعطیات آغاز سال 553 

فقره بوده است. ارزش تسهیات قرض الحسنه ازدواج پرداخت شده در این ماه به 395 ریال بالغ مي شود. / روابط عمومی

حمایتبانکمهرایران
اززوجهایجوان

بانک مهر ایران

کیوان گردان، مدیرکل صنایع برقی، فلزی و لوازم خانگی وزارت صمت گفت: قطعه سازی لوازم خانگی موتور محرکه 
این صنعت است و با استفاده از تولید قطعات لوازم خانگی برای نخستین بار در سال 99 در تامین نیازهای اصلی این صنعت 
خودکفا شدیم ، در سال های 95 و 96 تا 60 درصد بازار لوازم خانگی در اختیار برندهای خارجی بود و 40درصد تولید داخل 
نیز از عمق ســاخت داخل بسیار پایینی برخوردار بود، از خرداد 97 واردات لوازم خانگی را متوقف کردیم. هرچند فکر 
نمی کردیم تحریم ها تا این حد مبادلات مالی این صنعت را سخت کند اما با این وجود در سال 99 در اقام اصلی لوازم 
خانگی خودکفا شدیم و امسال به دنبال صادرات برخی محصولات هستیم.  قبل از تحریم ها سالانه 7 میلیون دستگاه لوازم 
خانگی تولید می کردیم اما سال گذشته بیش از 15 میلیون دستگاه انواع لوازم خانگی در داخل تولید شد. در حال حاضر 
این صنعت 300 هزار نفر اشتغال مستقیم و یک میلیون نفر اشتغال غیرمستقیم دارد و 500 بنگاه فعال در حوزه صنعت 
لوازم خانگی داریم.وی میانگین عمق ساخت داخل لوازم خانگی را 70 درصد عنوان و تصریح کرد: 2 محصول تلویزیون و 
کولر گازی نسبت به سایر لوازم خانگی از عمق ساخت داخل کمتری برخوردارند. با این حال سال گذشته 200میلیون 

دلار صادرات لوازم خانگی داشتیم و پیش بینی امسال ما صادرات 600 میلیون دلاری لوازم خانگی است.

شکوفاییصنعتلوازم
خانگیدرسایهتحریم

کیوان گردان

مهرداد تولائیان  معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان با تأکید بر این که ذوب آهن در پروژه های زیست  محیطی 
نگاه ریالی به موضوع ندارد، گفت: برآوردهای انجام شده برای تعویض درب  های فلکسیبل نزدیک به 7 میلیون دلار 
بود که با کم تر از نصف این عدد این درب  ها بومی سازی شد اهمیت این پروژه برای ذوب آهن بیشتر مربوط به مباحث 
محیط زیست است. ذوب آهن اصفهان با تعویض درب های فلکسیبل مربوط به باتری شماره 3 واحد کک سازی از 
نشت گازهای زائد از اطراف باتری ها جلوگیری کرده است. زمانی که نشت گاز از درهای فلکسیبل نداشته باشیم نه 
تنها پرت گاز نخواهیم داشت، بلکه کیفیت تولید بهتر خواهد شد. زمانی که گاز از این درب  ها خارج می شود، عاوه بر 
آلودگی محیط زیست، هدف پخت کک باکیفیت را از بین می برد، درحالی که وجود گاز به طور کامل در این واجد و 
جلوگیری از نشت آن موجب تولید یکنواخت کک می شود. بومی سازی درب های فلکسیبل با اولویت سامت کارکنان 
این کارخانه و همچنین ساکنان اطراف مجموعه ذوب آهن است تا آلودگی را به حداقل برسانیم. وی با اشاره به این که 
برآوردهای صورت گرفته برای تعویض درب های فلکسیبل نزدیک به 7 میلیون دلار بود، تأکید کرد: بومی سازی درب 

 های فلکسیبل موجب شد با عددی کمتر از نصف در داخل کشور و کارخانه این درب  ها طراحی و اجرا شوند.

ذوبآهنبهپروژههای
زیستمحیطینگاهریالی
ندارد

مهرداد تولائیان  

محمد اسامی وزیر راه و شهرسازی در حاشیه مراسم امضای تفاهمنامه تامین مالی احداث ترمینال جدید 
فرودگاه امام خمینی در گفت وگو با خبرنگاران ضمن اعام کلیات طرح افزایش و تداوم وام ودیعه مسکن در ستاد 
ملی کرونا گفت: ارائه وام ودیعه مسکن که در سال گذشته توسط ستاد ملی کرونا مصوب و در کل کشور اجرایی 
شد در اینکه جابه جایی مستاجران کاهش چشمگیری داشته باشد بسیار موثر واقع شد. کلیات افزایش و تداوم 
وام ودیعه مسکن در ستاد ملی کرونا مصوب شد. انتظار است تا با این مصوبه مردم مراعات حال یکدیگر را در این 
ایام که همه گیری کرونا وجود دارد، داشته باشند تا همه با هم از این بحران عبور کنیم. وی ضمن اعام این مطلب 
که در ایام همه گیری کرونا بسیاری از موجران و مالکان، اجاره بها را افزایش ندادند، توضیح داد: در بخش هایی 
مشکاتی بین موجران و مستاجران وجود داشت که شوراهای حل اختاف به آنها رسیدگی کرد. در عین حال، 
شوراهای حل اختاف خاف مصوبه ستاد ملی کرونا، حکم به تخلیه را صادر نکرده است.اطاعات یک میلیون و 
300 هزار واحد خانه خالی در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار دارد. آن سازمان اطاعات خانه های خالی را دارد 

و می تواند مطابق قانون به منظور اخذ مالیات از خانه های خالی اقدام کند./ روابط عمومی

تصویبکلیاتتداوم
وامودیعهمسکن

محمد اسلامی

بانک مسکن درکنار کادر درمان است
محمود شایان مدیرعامل بانک مسکن در آیین امضای تفاهم 
نامه ساخت 3000 واحد مسکونی برای دانشگاهیان واحد علوم 
پزشکی اظهار داشت:ما در بانک مسکن، هم وظیفه قانونی و هم 
وظیفه اجتماعی خود می دانیم، در این شرایط سخت در کنار 

کارکنان کادر درمان باشیم.
وی با بیان اینکه همکاری بانک مسکن برای تامین مالی ساخت 
مسکن برای کارکنان دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی یک 
قدم کوچک در برابر این همه از خودگذشتگی مدافعان سامت 
اســت، تاکید کرد: یکی از دغدغه های کارکنان هر ســازمان که 
بخش عمده ای از هزینه را در سبد خانوار دارد، مسکن است. اگر 
ما بتوانیم مشکل مسکن کارکنان یک سازمان را برطرف کنیم 
عما توانستیم به درآمدزایی خانوار کمک کنیم چرا که اگر سبد 
هزینه کاهش یابد، سبد درآمد خانوار افزایش پیدا می کند. بانک 
مسکن با توجه به وظیفه تخصصی خود در حوزه مسکن و همچنین 

تکلیف و مسوولیت اجتماعی، بر خود واجب دانست تا سهمی از 
بابت تشکر و قدردانی داشته باشد. در قالب این تفاهم نامه تسهیات 
ساخت 3 هزار واحد مسکونی برای کارکنان دانشگاه تا سقف 300 
میلیون تومان برای هر واحد از طرف بانک مسکن تامین می شود، 
اما فارغ از این تفاهم نامه، دانشــگاه علوم پزشــکی می تواند از 
تســهیات 450 میلیون تومانی ســاخت مشروط به استفاده از 
فناوری های نوین در فرایند ساخت بهره مند شود. بر اساس این 
دستور العمل انبوه سازانی که از فناوری های نوین ساخت استفاده 
کنند می توانند تا سقف 450 میلیون تومان برای هر واحدتسهیات 
دریافت کنند در حالی که تســهیات ســاخت برای واحدهای 
مسکونی عادی 200 میلیون تومان است. به عبارتی بانک مسکن 
در شرایط تنگنای مالی سقف تسهیات ساخت به روش فناوری 
های نوین را بیش از 100 درصد افزایش داده است. این قول را به 
شما می دهیم اگر دانشگاه علوم پزشکی برای ساخت مسکن از 

پیمانکارانی استفاده کند که از فناوری های نوین در فرایند ساخت 
بهره ببرند، عاوه بر تسهیات 300 میلیون تومانی تفاهم نامه، 
می توانند از مابه التفاوت تا سقف تسهیات 450 میلیون تومان 
برای هر واحد هم استفاده کنند. هدف ما این است که در قالب 
شهرک سازی با رایزنی با وزارت راه و شهرسازی همکاری لازم را 

با دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی داشته باشیم.

علی رسولیان معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران 
گفت : امسال یک هزار و 600 واحد راکد صنعتی در شهرک های صنعتی و 400 واحد راکد در خارج از شهرک ها 
فعال می شــود. کرونا تقاضا برای کالا را کاهش داده و رشــد اقتصادی کشورهای جهان را به صفر رسانده است. با 
وجود تمام فشارهای ناشی از تحریم های ظالمانه و تهدیدات کرونا، صنعت کشور هشت درصد رشد داشت که آن 
را می توان حاصل حمایت از تولید داخل و محدود کردن واردات دانســت. ســال گذشته میزان سرمایه گذاری در 
شهرک های صنعتی 30 درصد رشد داشت که منجر به بیش  از پنج هزار مورد سرمایه گذاری در شهرک های صنعتی 
شــد. توجه به مناطق محروم و توســعه شــهرک های صنعتی در مناطق کمتر برخوردار از اولویت های شــرکت 
شهرک های صنعتی در استان های کشور است. امسال بیش از 10 هزار زمین شهرک صنعتی در کشور ایجاد خواهد 
شد که بخش زیادی از آن در مناطق محروم و کمتربرخوردار کشور خواهد بود. بیش از هزار واحد صنعتی نیز اکنون 
در شهرک های صنعتی کرمانشاه در حال احداث است. واحدهایی که توسط بانک ها تملیک شده به زودی تعیین 
تکلیف می شود تا به افراد توانمند و کارآفرین واگذار گردد.کسانی که امسال از ما زمین بگیرند در صورتی که واحدها 

امسال۲هزارواحد
صنعتیراکددرکشور
فعالمیشود

علی رسولیان

مصطفی سالاری مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی با صدور دستور اداری به شعب این سازمان در سراسر کشور 
اجرای مصوبه هیئت وزیران مبنی بر افزایش مرخصی زایمان از 6 ماه به 9 ماه را اباغ کرد. »در اجرای مصوبه هیئت وزیران 
مبنی بر پیش بینی بار مالی ناشی از افزایش مدت مرخصی زایمان در لوایح بودجه سنواتی و یا لحاظ کردن به عنوان دیون 
دولت، توجه واحدهای اجرائی ســازمان تأمین اجتماعی را به رعایت نکات زیر جلب می کند: ـ بیمه شــدگان زن با ارائه 
درخواست در سامانه خدمات غیرحضوری و بارگذاری مدارک و مستندات مربوطه شامل تصویر شناسنامه مادر، گواهی 
ولادت یا شناسنامه فرزند و گواهی پزشک ذیربط، می توانند در صورت تمایل از افزایش مرخصی زایمان از 6 ماه به 9ماه 
بهره مند شوند.ـ واحدهای اجرایی سازمان تأمین اجتماعی موظفند با رعایت کلیه شرایط قانونی نسبت به صدور سند 
پرداخت کمک بارداری )مرخصی زایمان( موضوع این دستور اداری و ارسال آن به اداره کل امور مالی اقدام کنند. ـ معاونت 
برنامه ریزی، مالی و پشتیبانی سازمان تأمین اجتماعی موظف است هزینه های ناشی از اجرای مصوبه مذکور را هر ساله به 
منظور پیش بینی در لوایح بودجه ســنواتی به سازمان برنامه و بودجه کشور اعام و در صورت عدم پیش بینی و یا عدم 

تخصیص اعتبار، هزینه های مربوطه را به عنوان دیون دولت درصورت های مالی سازمان لحاظ کند./ روابط عمومی

مرخصیزایمان
به۹ماهافزایشیافت

مصطفی سالاری

دکتر اردشــیر سعدمحمدی مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران گفت: شرکت مس در دو 
ماهه نخســت امسال در مجموع موفق به فروش 6 هزار و 938 میلیارد تومانی شد که نسبت به مدت 
مشابه سال قبل رشد بیش از دو برابری داشته است. به گزارش نیسیکو، سعدمحمدی با اشاره به  فروش 
5 هزار و 538 میلیارد تومانی شرکت مس در اردیبهشت ماه امسال گفت: این میزان فروش نسبت به 
مدت مشــابه سال قبل )2 هزار و 775 میلیارد تومان( رشد 2 برابری داشته است. مدیرعامل شرکت 
مس با اشاره به این که برنامه های فروش شرکت مس و تأمین نیازهای داخل مطابق با برنامه در حال 
انجام است، اظهار داشت:  شرکت طی دو ماهه نخست امسال موفق به ثبت فروش 29 هزار و 393 تنی 
کاتد شد. به گفته سعدمحمدی شرکت مس از ابتدای سال جاری تا پایان اردیبهشت ماه برنامه های 
تولید خود را جلوتر از برنامه محقق کرده است به طوری که طی دو ماهه نخست امسال 216 هزار تن 
کنسانتره مس و 52 هزار و 389 تن مس محتوی معدنی با رشد 5 درصدی نسبت به برنامه و 50 هزار 

تن کاتد با رشد 7 درصدی نسبت به برنامه تولید کرده است. 

ثبتفروش۶۹3۸
میلیاردتومانیطیدو
ماههنخستامسال

دکتر اردشیر سعدمحمدی
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سرمایه، بورس7
افزایشتولید

هفته نامه اقتصادی ایراننیروگاههایحرارتی
ناصر اسکندری معاون راهبری تولید شرکت برق حرارتی گفت: میانگین تولید این واحدها در فروردین هشت هزار مگاوات و طی اردیبهشت  پنج هزار مگاوات نسبت به سال گذشته افزایش یافته است. سال گذشته 
تشدید وضعیت بیماری کرونا موجب شده بود بسیاری از مشاغل تعطیل شده و به تبع آن میزان مصرف برق نیز کاهش محسوسی پیدا کند ولی از ابتدای امسال با بهبود نسبی وضعیت بیماری کرونا و رعایت پروتکل های 
بهداشتی و افزایش فعالیت  مشاغل گروه های مختلف شاهد رشد قابل توجه مصرف برق در کشور بوده ایم. از سوی دیگر رشد طبیعی مصرف برق سالانه در کشور به همراه افزایش استفاده از ماینرها، عدم حضور موثر 
نیروگاه اتمی، رشد قابل توجه دمای کشور در کنار استفاده زودتر از سیستم های سرمایشی و همچنین افت شدید بارندگی و به تبع آن کاهش توان نیروگاه های برق آبی موجب شده است طی دو ماه ابتدایی امسال 
میانگین تولید نیروگاه های حرارتی ۲۹ درصد افزایش یابد تا عدم تولید سایر نیروگاه ها از این طریق جبران شود. بخشی از این افزایش تولید توسط ظرفیت جدید نیروگاهی به میزان تقریبی یک هزار و ۵۰۰ مگاوات تامین 
شده و مابقی آن مربوط به افزایش تولید نیروگاه های جدید است که بار بیشتری از مصرف برق را بر دوش کشیده یا با جابه جایی و سرعت بخشیدن به فعالیت های تعمیرات واحدها باعث افزایش تولید در این مقطع 
زمانی شده ایم ، در حالی که متوسط رشد اوج مصرف برق در ۱۰سال گذشته ۱/ ۴ درصد بوده است، این رقم امسال بیش از ۲۱ درصد افزایش یافته است. به این منظور برای جبران کسری تولید سایر نیروگاه ها و افزایش 

بار رخ داده، واحدهای تولید برق حرارتی با تمام توان و آمادگی مناسب در مدار تولید قرار گرفته اند تا ضمن افزایش ۲۹ درصدی تولید برق موجب کاهش وقوع خاموشی در کشور شوند./ روابط عمومی

اگر در حوزه های سیاســی، اجتماعی، اقتصادی و... اصاحات 
 ســاختاری صورت نگیرد، نمی توان انتظــاری از تغییر وضعیت

 کنونی داشت.
کامران ندری کارشناس اقتصادی با بیان اینکه بخش عمومی 
غیردولتی رقیب بخش خصوصی اســت ، در حوزه قوانین کشور، 
مشــکات زیادی وجود دارد و در طول سال های گذشته مجلس 
تعهدات مالی بسیاری را برای دولت مصوب کرده است که برخی 
از آنها در بودجه سنواتی هم وجود ندارد و به این قوانین، فرا بودجه ای 
گفته می شــود که این موارد باید رفع شــوند و ربطی به دولت هم 
ندارد. البته دولت می تواند با شناســایی این موارد و ارائه لایحه، 
چالش های قانونی را رفع کند. خیلی از قوانین در کشــور چون 
قوانین پولی و بانکی به روزرسانی نشده اند. قوه قضاییه آشنایی بسیار 
پایینی به مســائل اقتصادی دارد و دادگاه های تخصصی در این 
زمینه وجود ندارند. نظام مالیاتی کشــور از بســیاری از نظام های 
مالیاتی پیشرفته در دنیا عقب است و در حوزه شناسایی مودیان 
مالیاتی، محاسبه میزان مالیات پرداختی و برخورد با فراریان مالیاتی 
با مشــکل مواجه اســت. همچنین نظام حمایتی کشور از جمله 
پرداخت یارانه ها نیز مشکاتی دارد و کسانی که نباید یارانه دریافت 
کنند، به آنها داده می شــود و بالعکس. عاوه براین، میزان یارانه 
دریافتی هم مشــکات یارانه بگیران را رفع نمی کند. یکســری از 
بانک ها باید منحل شــوند و بانک های کشــور از مقررات مرتبط با 
بانکداری گرفته تا اجرای آنها توسط مدیران و کارکنان باید اصاح 
شــوند و مدیران بانکی از مدیریت حرفه ای دور هســتند. بخش 
کشاورزی هم با مشکات عدیده ای روبه رو است و به صورت اصولی 
توسعه پیدا نکرده که مصرف منابع و آب در این حوزه بسیار بالاست.

طبق گفته این تحلیلگر اقتصادی، در 50 سال گذشته کشور درگیر 
تورم دورقمی بوده اســت اما هنوز به یک اتفاق نظر درباره منشــا و 

چگونگی مهار آن طی این مدت دست نیافته ایم./ ایسنا

ذوب آهن اصفهان ، بنگاه اقتصادی 
ممتاز وزارت کار

مدیران و شرکت های برتر “جهش تولید” و “بهره وری” 
طــی مراســمی در همایش تجلیــل از عملکرد بنگاههای 
اقتصــادی برتــر )جهش تولید و بهره وری(با حضور محمد 
شریعتمداری وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی معرفی شدند.

در این مراسم ذوب آهن اصفهان به عنوان بنگاه برتر شستا 
بر اساس ویژگی ها و شاخص های کیفی جهش تولید موفق 
به کسب نشان ممتاز شد و از منصور یزدی زاده مدیرعامل 
این شرکت تقدیر گردید . معاون امور اقتصادی وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در این همایش گفت: آنچه امروز گزارش 
می دهیم، بیش از هر اتفاقی، معجزه مدیریتی است که وقوع 
آن را بایــد بــه آقای شــریعتمداری، تبریک گفت. به گفته 
میرزایی، در دوران وزارت شریعتمداری، سود شستا از مبلغ 
1200 میلیارد تومان به 32 هزار میلیارد تومان رســیده و 
شــفافیت در این هلدینگ و ســایر صندوق های وابسته به 
وزارتخانــه در اوج خــود قــرار گرفته اســت. در صندوق 
بازنشستگی کشوری و فولاد نیز به رغم تشدید تحریم های 
ظالمانه، شــیوع بیماری کرونا و قرارگرفتن در سخت ترین 
سال اقتصادی پس از انقاب بسیاری از پروژه های نیمه تمام 
تکمیل شــدند. وی درباره نحوه ی انتخاب بنگاه های برتر 
اقتصادی از بین حدود 400 شــرکت زیرمجموعه توضیح 
داد: در این زمینه شــاخص های مهمی یعنی رشــد فروش، 
رشــد حاشیه ســود ناخالص، رشــد مقداری تولید، رشد 
صادرات و درآمد ارزی، رشــد سود، سرمایه گذاری جدید، 
توســعه محصــولات، تغییرات فنی و تکنولوژیک شــامل 
بازسازی، تعمیرات و نوسازی بنیادی و پیشرفت فیزیکی و 
مالی مد نظر قرار گرفتند. حساســیت محاسبات چنان بالا 
بود که در بعضی از موارد چند بنگاه با عملکرد بسیار نزدیک 

به یکدیگر رتبه متفاوتی به دست آوردند.

شرط بهبود اوضاع اقتصادی در ۴ سال آینده

خبر دیدگاه

وزیر صنعت معدن و تجارت بر لزوم رعایت استانداردهای جهانی و برند سازی تولید طا درمعادن زرشوران 
تکاب تأکید کرد. برندسازی طای استحصال شده از معدن طای زرشوران تکاب در جنوب آذربایجان غربی باید 
در اولویت برنامه های توســعه ای این واحد بزرگ صنعتی و معدنی قرار گیرد.  علیرضا رزم حسینی در بازدید از 
مجتمع معادن و صنایع معدنی طای زرشوران تکاب گفت: معدن طای زرشوران از بزرگ ترین معادن کشور 
است و پتانسیل بسیار مناسبی برای توسعه دارد از این رو مدیران این مجتمع معدنی و صنعتی باید برند سازی 
طای استحصال شده را در دستور کار قرار دهند.وی افزود: تولید طا در مجتمع معادن و صنایع معدنی طای 
زرشوران باید با استاندارهای جهانی و برندسازی انجام شود از این رو اجرای طرح توسعه این معدن بسیار ضروری 
است. وی با بیان اینکه ظرفیت مجتمع معادن و صنایع معدنی طای زرشوران می تواند بسترهای توسعه منطقه ای 
پیرامون معدن طا را فراهم کند، اظهار داشــت: براساس سیاست های وزارت صمت، معادن در راستای توسعه 
متوازن منطقه ای فعالیت خواهند کرد و نباید به گونه ای باشد که طا در معادن مناطق مختلف کشور تولید شود 

و اقدامات برندسازی و صنایع جانبی آن در سایر شهرها از جمله قم و تهران صورت گیرد. روابط عمومی

             

تأکیدوزیرصمت
بربرندسازیطلای
زرشورانتکاب

علیرضا رزم حسینی

تسریع در نهایی شدن چارچوب موافقتنامه اتحادیه پایاپای پیمان اکو
بــه گزارش اعتبار بــه نقل از روابط عمومی 
وزارت اقتصاد ، دکتر فرهاد دژپسند، وزیر اقتصاد 
و دارایی گفت : ظرفیت کشورهای عضو اکو به 
خصوص به لحاظ منابع انساني، ذخائر معدنی، 
یکپارچگي و میراث مشترک فرهنگی و مهم تر 
از همه، اراده کشورها برای همکاری و همبستگی 

این همگرایی را تقویت کرده است.
وی ضمن اشــاره به عهد نامه ازمیر، تصریح 
کرد: این عهدنامه حاصل آرزوها و دیدگاه های 
اولیه کشــورهای عضو اکو برای دســت یابی به 
سطح بالاتری از پیشرفت و توسعه بود. توسعه 
پایدار منطقه مســتلزم همکاري در حوزه هاي 
مختلف از جمله انرژي، صنعت، معدن، محیط 
زیســت، حمل و نقل، ترانزیت و سرمایه گذاری 
خارجی اســت. موافقتنامه تشویق و حمایت از 
سرمایه گذاری بین کشورهای عضو اکو فرصت 
خوبی را برای ســرمایه گذاران کشورهای عضو 
فراهم نموده است. او در خاتمه ضمن اشاره به 
همــه گیری بیمــاری کووید 19 به عنوان یک 
بحــران جهانی، تصریــح کرد: این همه گیری، 
اقتـصاد بسیاری از کشـورها را به شدت تحت 
تأثیر منـــفی خود قـــرارداده و تاکنون منابع 
بسیاري براي مقابله با بحران و فراگیری آن صرف 
شده است.  وی در عیـــن حال آن را تجربه ای 
براي همه دولت ها دانسته که در هنگام ایجاد 

بحرانی مشابه، همکاری ها را افزایش دهند. این 
گزارش حاکی است، در بیانیه پایانی این نشست، 
وزرای کشــورهای عضو اکو بر ایجاد ســاز و کار 
منطقی درون گروهی به منظور دسترســی به 
بازارهای منطقه و ســرمایه گذاری مســتقیم 
منطقه ای با هدف ایجاد اشتغال و انتقال فن آوری 
در منطقه و هماهنگ با خط مشی ها و راهبردهای 
آزادســازی تجاری تاکید کردند. در این بیانیه، 
همچنیــن وزرای امور اقتصادی و دارایی اکو از 
بانک های مرکزی کشــورهای عضو درخواست 
نموده اند تا همکاری نزدیک تر با دبیرخانه اکو 
را به منظور نهایی نمودن چهارچوب موافقتنامه 
اتحادیــه پایاپــای اکو به عنــوان مبنایی برای 
همکاری بین بانک های مرکزی کشورهای عضو 

منطقه اکو، بعمل آورند. شــایان ذکر اســت، بر 
اســاس این بیانیه  کشــور های عضو اکو توافق 
کردند، اقدامات اولیه به منظور اســتقرار نظام 
پرداخــت منطقه ای در بین بانک های تجاری و 
موسســات مالی منتخــب در  منطقه با هدف 
تسهیل تجارت انجام پذیرد. این بیانیه با تأکید 
بــر اینکــه، روندهای اخیر اقتصــاد جهانی و 
منطقه ای و تحلیل شرایط پس از  کرونا، ضرورت 
نیاز به راهبرد منطقه ای منسجم را در اسرع وقت، 
برای شــرایط بعد از کرونا ضروری نموده است، 
می افزاید: در این راستا مشارکت کشورهای عضو 
در آزادسازی تجارت با هدف توسعه تجارت در 
منطقه در اولین فرصت ممکن در دوران پســا 
کرونا دارای اهمیت ویژه ای است. تاکید بر لزوم 

همــکاری نزدیــک جهــت همگون ســازی 
سیاســت ها، رویه ها، چارچوب های حقوقی و 
قانونــی بــا هــدف ایجــاد و توســعه فضای 
ســرمایه گذاری پویــا بــه منظــور توســعه 
زیرســاخت های منطقــه ای از طریق ارتباط 
صندوق سرمایه ملی/حاکمیتی/صندوق های 
توسعه ای کشورهای عضو از جمله مواردی بود 
که مورد توافق وزرای کشــورهای عضو اکو قرار 

گرفت.
همچنین، ضرورت اســتقرار محیط تجاری 
دوستانه در منطقه با هدف بهبود فضای کسب 
وکار به منظور جذب سرمایه مستقیم خارجی 
و توســعه تجارت منطقه ای و فرا منطقه ای از 
طریق اقدامات تســهیل کننده تجارت و درک 
اهمیت همکاری میان موسســات منطقه ای به 
منظور تشویق سرمایه گذاری و تسهیل تجارت 
جهت توســعه و پیشــرفت در منطقه از دیگر 
موضوعات مهم مورد توافق کشورهای عضو اکو 
است. این گزارش حاکی است، در پایان، همکاری 
نزدیک تر برای تبیین و رفع موانع تجاری بین 
کشــورهای عضو در شــرایط فراگیری کرونا و 
ضرورت همکاری کشــورهای عضو به منظور 
اجرای برنامه عملیاتی اکو در ارتباط با تسهیل 
تجارت فرامرزی و توسعه همه جنبه های تجارت 

کالاها در منطقه اکو مورد تاکید قرار گرفت.

 به گزارش تسنیم به نقل از  خبرگزاری اویل پرایس، تخمین زده می شود ایران 69 میلیون بشکه نفت در ذخایر 
شناور خود روی نفتکش ها داشته باشد تا به محض برداشته شدن تحریم های آمریکا به دست خریداران آن برسند. 
ایران احتمالا حدود 65 میلیون بشکه نفت روی دریا ذخیره کرده و 54 میلیون بشکه هم در ذخایر ساحلی خود دارد. 
ایران و آمریکا از ماه گذشته در حال برگزاری مذاکرات غیرمستقیم در وین هستند تا به راه هایی برای بازگشت به قرارداد 
اتمی برجام برسند. جو بایدن تمایل خود را برای بازگشت به قرارداد برجام اعام کرده است ولی به شرطی که ایران به 
تعهدات خود عمل کند.  ایران هم به نوبه خود اعام کرده اســت تنها پس از برداشته شدن تحریم ها تعهدات خود را 
عملی خواهد کرد. در صورت رسیدن به یک قرارداد و پس از برداشته شدن تحریم های آمریکا علیه ایران، ایران می تواند 
نفت خود را طی 10 تا 20 روز به بازارهای بزرگ دنیا از جمله هند و چین صادر کند. طبق گفته ریچارد متیوز، مدیر 
تحقیقات در شــرکت »گیبسون شیپ بروکرز«، خالی شدن ذخایر نفت شناور ایران پس از برداشته شدن تحریم ها 
یک شبه امکان پذیر نیست، کانال های پرداخت هم باید برقرار شوند و خریداران باید اطمینان حاصل کنند که قانونی 

نفت ایران را می خرند، به این ترتیب ذخایر نفت ایران طی چند ماه و به صورت تدریجی وارد بازار می شوند.

ایران۶۹میلیون
بشکهنفت
آمادهفروشدارد

نفت

به گزارش روابط عمومی بانک دی، برات کریمی، مدیرعامل بانک دی با اشاره به این که سهولت دسترسی خانواده های شهدا 
و ایثاگران به خدمات بانک به عنوان جامعه هدف به طور جدی در دستور کار بانک دی قرار گرفته است، گفت: در نظر داریم در 
همه مراکز استان ها و شهرهای مهم کشور باجه های بانک دی را برای ارائه خدمات بانکی راه اندازی کنیم و به انتظار چندین ساله 
خانواده شهدا و ایثارگران برای در دسترس بودن بیشتر شعب بانک دی، پاسخ دهیم. در حال حاضر راه اندازی بیش از 60 باجه 
بانک دی در ادارات بنیاد شهید و امور ایثارگران شهرهای مختلف کشور و مراکز استان ها طرح ریزی شده است. وی راه اندازی 
باجه های بانک دی در همه شهرهای استان تهران را یکی از درخواست های مکرر مشتریان بانک عنوان کرد و خواستار همکاری های 
بیشتر بانک دی و بنیاد شهید و امور ایثارگران شهرستان های استان تهران برای تحقق این موضوع شد. عبدالله مرتضوی، مدیرکل 
بنیاد شهید و امور ایثارگران شهرستان های استان تهران نیز در این دیدار اظهار داشت: توسعه فیزیکی و خدماتی بانک دی برای 
ارائه خدمت به خانواده های شاهد و ایثارگر در یک سال گذشته بسیار قابل توجه بوده و امیدواریم با مشارکت بانک و بنیاد شهید، 
قدم های بزرگ تری برای افزایش رضایتمندی این گروه هدف از خدمات ارائه شده بانکی برداریم.وی از آمادگی برای در اختیار 

قرار دادن فضاهای فیزیکی در ادارات بنیاد شهید شهرهای استان جهت استقرار باجه های بانک دی خبر داد.

باجههایبانکدیدرهمه
شهرهایاستانتهران
راهاندازیمیشوند

بانک دی

علی بیگ زاده گیانی مدیر نظارت بر بازار اولیه ســازمان بورس و 
اوراق بهادار گفت : تاکنون 19 شرکت در خصوص انتشار اوراق اجاره 
به سازمان بورس مراجعه کردند به گونه ای که به همین منظور می توان 
به شــرکت ســرمایه گذاری ملی ایران، شرکت سرمایه گذاری سپه، 
مجموعه های سرمایه گذاری که زیر مجموعه هلدینگ خلیج فارس 
هستند و سایر موارد اشاره کرد. شرکت ها برای دریافت مجوز انتشار 
اوراق اجــاره بایــد مراحل مختلفی را طی کنند به صورتی که در گام 
نخست باید سهمی را معرفی کنند که شرایط فنی و فقهی لازم را دارا 
باشد یا آن که در گام های بعدی نیاز است که یک تعیین  تکلیفی را انجام 
دهند به منظور آن که آیا تصمیم دارند که برای انتشار اوراق ضمانت 

بیاورند یا آن که خود اوراق را توثیق کنند. اوراق اجاره از آنجایی که برای 
خرید سهام در بازار منتشر می شود از یک طرف سبب بهبود سمت 
تقاضا می شــود و از جانب دیگر بر شــاخصه های بازار ســرمایه نیز اثر 
می گذارد به گونه ای که شاهد ارتقای عملکرد آنها خواهیم بود. بیگ زاده 
تاکید کرد: وقتی طرف تقاضا بهبود یابد نقدینگی بازهم به سمت بازار 
سرمایه روانه می شود و گروه ها به منظور حمایت از بازار سهام اقدام به 
خرید سهم های زیر مجموعه خود و سهم های ارزنده دیگر می کنند. 
اینکه عده ای می گویند که ســازمان بورس در خصوص انتشــار اوراق 
اجاره همکاری نمی کند را تکذیب می کنم به سبب آن که سازمان خود 
مبدع این طرح بوده است، همچنین باید گفت ما طی سال های گذشته 

برای آن که اوراق به منظور خرید سهام منتشر شود موانعی را در مسیرمان 
داشتیم، اما اکنون این اجازه توسط هیات مدیره صادر شده، همچنین 
لازم است بدانیم که فرآیند انتشار اوراق در اصل دو بخش دارد، یک 
شــرکتی کــه می خواهــد اوراق را بفروشــد و دوم صندوق هایی که 
می خواهند آن را خریداری کنند، پس به همین خاطر باید مستندات 
انتشــار اوراق کامل باشــد تا ریسکی حاصل نشود. زمان خاصی را به 
منظور سپری شدن پروسه انتشار اوراق اجاره نمی توان گفت به سبب 
آن که بستگی به خود شرکت متقاضی دارد که تهیه مدارکش چه مدت 
به طول بینجامد به طور مثال ما اکنون به سرمایه گذاری ملی ایران به 

سبب تکمیل مدارک مجوز انتشار داده ایم./ باشگاه خبرنگاران جوان

۱۹ شرکت در صف درخواست انتشار اوراق اجاره

پیرو گزارش ســازمان بازرسی کل کشــور و دستور رئیس قوه  قضائیه در سفر به استان گیان درباره 
کارخانه الکتریک ایران- رشت، با تکمیل پرونده و اقدامات قضایی توسط دادگستری استان گیان، سهام 
این شرکت به صندوق بازنشستگی کشوری بازگشت ، در پی گزارش مستند و مبسوط بازرسی کل استان 
گیان درباره واگذاری ناموفق شرکت الکتریک ایران-رشت و تعطیلی و توقف تولید و اشتغال در این کارخانه 
بزرگ و دستور مؤکد رئیس قوه  قضائیه و پیگیری و نظارت مستمر مسؤولان قضایی گیان، اخیرا سهام این 
شرکت و اراضی و اماک کارخانه بالغ بر 8/5 هکتار در داخل شهر رشت به ارزش بالغ بر هزار میلیارد تومان 
اقاله و این اموال به بیت المال بازگردانده شد. شرکت الکتریک ایران- رشت به عنوان یکی از تولیدکننده های 
اصلی محصولات الکتریکی و دارای 2 هزار کارگر، سال 82 به بخش خصوصی واگذار شده بود ولی خریداران 
به رغم توافق اولیه واحد تولیدی را تعطیل کرده و به فروش گذاشته بودند. طی سفری که سیدابراهیم رئیسی 
بهمن سال گذشته به استان گیان داشت، پس از بازدید از کارخانه رشت الکتریک دستور رسیدگی فوری 

به وضعیت این کارخانه را صادر کرد که در نهایت این واگذاری با توافق طرفین فسخ شد./ ایسنا

کارخانهرشتالکتریک
دراختیاربیتالمال
قرارگرفت

 سازمان بازرسی کل کشور

محمدجواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات گفت: نخستین مرکز تبادل داده )IXP( بین المللی ایران برای از 
بین بردن انحصار در واردات اینترنت، آماده ورود به مدار شد. وی در توئیتر خود از وارد مدار شدن نخستین مرکز تبادل داده 
)IXP( بین المللی ایران در منطقه ویژه اقتصادی پیام، خبر داد که آماده ورود به مدار فعالیت شد. این مرکز، مهم ترین زیرساخت 
»رفع انحصار« واردات اینترنت در کشور و نخستین گام برای رفع انحصار است. گفتنی است IXP یکی از مهم ترین زیرساخت ها 
در حوزه فناوری اطاعات است که با کمک آن می توان داده های درون اینترنت را رد و بدل کرد. این داده ها از سوی سازمان ها 
و سرویس دهنده های مختلف از جمله ISPها )شرکت های ارائه دهنده خدمات اینترنتی(، CDNها )شبکه تحویل محتوا( و 
اپراتورهای تلفن همراه تولید می شود و به همین منظور نیاز است که این داده ها بین سرویس دهنده ها رد و بدل شوند و به مقصد 
برسند. محیط های تحت عنوان IXP وظیفه دارند رد و بدل کردن اطاعات را به بهترین شکل انجام دهند. تا پایان دولت اقداماتی 
برای برداشتن انحصار در حوزه دیتا انجام می شود تا شرکت ارتباطات زیرساخت انحصاری عمل نکند. با این رفع انحصار از تبدیل 
این شرکت به یک شرکت مخابرات دیگر جلوگیری شد و تا پایان این دولت، اقداماتی برای برداشتن انحصار در حوزه دیتا نیز 
انجام می شود. اینترنت کشور از طریق شرکت ارتباطات زیرساخت وارد می شود،که تا پایان دولت برای رفع این انحصار کاری 

کند؛ راه اندازی IXP می تواند انحصاری را که سال هاست در شرکت زیرساخت وجود دارد  رفع کند./ ایرنا

رفعانحصاروارداتاینترنتبا
افتتاحنخستینمرکزتبادل
دادهبینالمللی

محمدجواد آذری جهرمی

استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: 13 درصد جمعیت کشور دخانیات مصرف می کنند که اگر کنترل نشود، 
این رقم تا سال 1404 به 30 درصد می رسد که جای نگرانی دارد. عبدالرحمان رستمیان به مناسبت هفته بدون دخانیات 
افزود: در حال حاضر 10 میلیون نفر در کشور سیگار مصرف می کنند که این آمار نگران کننده است؛ مبارزه با دخانیات 
یک وظیفه همگانی است و باید نهادهای مختلف در کنار یکدیگر برای مقابله با این معضل همکاری کنند. برای مبارزه با 
دخانیات باید کاهش تقاضا در جامعه ایجاد شود، همچنین باید مردم اطاعات شان درباره عوارض مصرف سیگار و قلیان 
از طریق آموزش رسانه ها و نهادها افزایش یابد تا به سمت استعمال این مواد نروند این آموزش ها در خانواده، مدرسه و 
دانشگاه باید مورد توجه قرار گیرد تا بتوان با ایجاد کاهش تقاضا در برابر پیشگیری از دخانیات پاسخگو بود. به گفته وی  
90 درصد ســرطان های ریه ناشی از مصرف دخانیات است، همچنین بیماری های قلبی و عروقی، پوکی استخوان، 
بیماری های خودایمنی و عوارض جدی بیماری های دهان و دندان با مصرف مواد دخانی بروز می کند. نهادها و انجمن های 
مردمی باید برای ترک دخانیات تاش کنند، سالانه 15 میلیارد تومان به علت مصرف سیگار در کشور دود می شود و 45 

هزار میلیارد تومان نیز برای بیماری های ناشی از مصرف سیگار هزینه می شود که بسیار سنگین است. / روابط عمومی

پیشبینیمصرفدخانیات
توسط3۰درصدجمعیت
کشورتا۱۴۰۴

عبدالرحمان رستمیان

 توسعه میدان مشترک پارس جنوبی و افزایش 5/ 2 برابری برداشت از این میدان مشترک در دولت فعلی، افزایش 
درآمد ایران از آن را به همراه داشته، تا آنجا که به گفته مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس، ایران در مجموع درآمدی 335 
میلیارد دلاری )ارزش محصولات تولیدی( از این میدان مشترک داشته است. حدود 20 سال است که ایران برداشت گاز 
از میدان مشترک پارس جنوبی را آغاز کرده و در این مدت همواره تولید ایران از این مخزن مشترک افزایش داشته با این 
حال تا چند سال پیش این برداشت همواره کمتر از قطر بوده است. از سال 84 اما این فاصله تولید قطر با ایران بیشتر شد 
و در حالی که قطر با تکیه بر سرمایه و توان فنی شرکت های بین المللی هر روز بر تولید گاز خود اضافه می کرد، ایران به دلیل 
تحریم ها و همچنین پراکندگی منابع مالی، از رقیب خود در برداشت گاز جا ماند تا آنجا که تولید گاز قطر از پارس جنوبی 
در مقایسه با ایران در سال 88 حدود دو برابر شد. با روی کار آمدن دولت روحانی و برنامه ریزی برای بهره برداری از فازهای 
باقی مانده پارس جنوبی، شتاب توسعه در این میدان مشترک از سوی ایران بیشتر شد و همین امر کمک کرد تا سال 96، 
با بهره برداری از فازهای 12، 15 و 16، 17 و 18، 19 و 20 و 21، تولید گاز ایران از پارس جنوبی با قطر برابر شود. این اولین 

بار بود که ایران توانست سهمی برابر با کشورهمسایه در تولید گاز از این میدان مشترک داشته باشد. / روابط عمومی

درآمد33۵میلیارددلاری
)ارزشمحصولاتتولیدی(
ازپارسجنوبی

پارس جنوبی

علیرضا زرگوش عضو هیات مدیره شرکت ملی پست در مراسم بهره برداری از ناوگان جدید حمل ونقل شهری و بین شهری 
این شرکت گفت:  برای افزایش حجم مرسولات پستی با کمبود فضای مراکز تجزیه و مبادلات در سراسر کشور مواجه شدیم که 
با اضافه شدن مرکز مکانیزه خلیج فارس در تهران و تعدادی از شهر ها بخشی از مشکل برطرف شد. چالش دیگری در خصوص 
کمبود وسیله شهری و همچنین کامیون داشتیم که امروز 30 درصد به ظرفیت حمل و نقل برون شهری اضافه و شرایط برای 
ارسال 200هزار تن مرسولات پستی در سال 1400 مهیا شد از آنجا که کار توزیع مرسولات پستی با موتورسیکلت به سختی انجام 
می شد، تصمیم گرفتیم سیستم حمل ونقل درون شهری پست را توسعه دهیم که به همین منظور 400 دستگاه وانت  وارد شبکه 
پست شد. برای افزایش سرعت ارسال مرسولات هم تاش شد مرکز تجزیه و مبادلات مکانیزه دیگری در تهران راه اندازی شود که 
به همین منظور با یکی از شرکت های دانش بنیان برای نصب و راه اندازی سیستم دسته بندی یا سورتینگ قراردادی با اعتباری 
معادل 50 میلیارد تومان منعقد شد که تا دو ماه آینده به بهره برداری می رسد. برای حفظ هرچه بیشتر مرسولات پستی و جلوگیری 
از آسیب زدن به آنها 4هزار ترولی )چرخ دستی( خریداری شده است ، برای ارتقای وضع کارکنان پست هم در 6 ماه دوم سال گذشته 

افزایش حقوق صورت گرفت و اردیبهشت امسال همسان سازی حقوق نیرو های قراردادی عملیاتی شد./ روابط عمومی

افزایشظرفیت
3۰درصدیناوگان
پستکشور

علیرضا زرگوش



مالیاتمقطوع
سال۹۹صاحبان
مشاغلتعیینشد
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8 1 و 2
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رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور به منظور تکریم مودیان و تسهیل وصول مالیات، برای برخی صاحبان مشاغل بابت عملکرد سال ۱۳۹۹، مالیات مقطوع تعیین کرد. امید علی پارسا، رییس کل سازمان امور مالیاتی ضمن اعلام مشمولان تبصره 
ماده )۱۰۰( قانون مالیات های مستقیم جهت برخورداری از تسهیلات مالیات مقطوع عملکرد سال ۱۳۹۹، نحوه تعیین مالیات مقطوع و پرداخت آن را نیز تشریح کرد. در متن دستورالعمل های صادره رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور آمده 
است: صاحبان مشاغل گروه های دوم و سوم موضوع ماده )۲( اصلاحی آیین نامه اجرایی موضوع ماده )۹۵( قانون فوق که مجموع فروش کالا و ارائه خدمات آنها در سال ۱۳۹۹ حداکثر چهل و پنج برابر معافیت موضوع ماده )۸۴( قانون مالیات های 
مستقیم، مبلغ شانزده میلیارد و دویست میلیون ریال بوده، مشمول این دستورالعمل هستند و در صورت تکمیل و ارسال فرم موضوع این دستورالعمل حداکثر تا پایان خرداد سال ۱۴۰۰ )فرم مذکور در سامانه سازمان امور مالیاتی کشور قرار 
داده خواهد شد( از نگهداری اسناد و مدارک موضوع قانون مالیات های مستقیم اصلاحیه مصوب ۱۳۹۴/۰۴/۳۱ و ارائه اظهارنامه مالیاتی معاف می شوند. صاحبان مشاغلی که واجد شرایط حکم تبصره ماده )۱۰۰( قانون مذکور بوده و بر مبنای 
موضوع فعالیت یا استقرار محل فعالیت با دارا بودن مجوز فعالیت از مراجع ذی صلاح در عملکرد سال ۱۳۹۸ مشمول برخورداری از معافیت مالیاتی یا نرخ صفر مالیاتی شده اند، مشروط به حفظ ضوابط معافیت یا نرخ صفر مالیاتی طی سال 
۱۳۹۹، می توانند از مزایای این دستورالعمل استفاده کرده و عدم ارائه اظهارنامه مالیاتی در موعد مقرر، موجب لغو معافیت آنها نخواهد شد. بدیهی است مفاد بندهای )۵( و )۶( این دستورالعمل برای اینگونه مودیان نیز جاری بوده و در صورت 

خروج مودی از شمول مفاد تبصره ماده )۱۰۰( قانون مالیات های مستقیم، علاوه بر موارد مذکور در بندهای )۵( و )۶( این دستورالعمل، از هرگونه معافیت مالیاتی یا نرخ صفر مالیاتی محروم خواهند شد.

بخش اول مناظره با موضوع راهکار های محرومیت زدایی

نخستین مناظره نامزد های ریاست جمهوری 1400
در ماراتن نخســتین مناظره تلویزیونی، نامزد های ســیزدهمین دوره 
انتخابات ریاســت جمهوری به مدت بیش از ســه ســاعت و 45 دقیقه به 

پرسش هایی درباره مهمترین چالش های اقتصادی کشور پاسخ دادند.

بخش دوم مناظره - پاسخ به نقد هایی که نامزد های دیگر داشتند

بخش سوم مناظره - بیان دیدگاه های اقتصادی نامزدها برای اداره 
دولت آینده

بخــش چهارم مناظره - بیان دیدگاه هــای نامزد ها درباره فرایند 
خصوصی سازی

بخش پنجم مناظره - طرح دیدگاه های نامزدها برای حل مشکات 

کشاورزی، منابع طبیعی و آب
بخش پایانی مناظره - جمع بندی نهایی نامزدها از نخستین مناظره

 
به گزارش خبرنگار خبرگزاری صدا و ســیما، این مناظره ســاعت 17 
آغاز شد و تا ساعت 20:45 ادامه یافت و نامزد ها در دو نوبت به پرسش های 

با موضوع اصلی اقتصاد پاسخ دادند.
دیگر مناظره های ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری نیز 

سه شنبه 18 و شنبه 22 خرداد برگزار می شود.
پیش از آغاز مناظره، قرعه کشی برای تعیین صندلی و روال پرسش های 

مناظره برگزار شد.

جزئیات و نحوه برگزاری اولین مناظره تلویزیونی نامزد های ســیزدهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری مشخص شد.

طبق برنامه ریزی انجام شــده مناظره در دو نیمه ۹0 دقیقه ای برگزارمی شود و هر نیمه سه 
بخش دارد؛ دربخش اول هرکدام از نامزد ها به قید قرعه به هفت ســوال با محوریت اقتصادی 
که آن هم به قید قرعه انتخاب می شــود به مدت ســه دقیقه پاســخ می دهند؛ فرصت نقد و 

جواب گویی در بخش های بعدی مناظره وجود خواهد داشت.
زمان هر نامزد با دقت صدم ثانیه محاسبه می شود و میکروفن ها به صدای نامزد ها حساس 

بوده و با اتمام زمان هر نامزد، میکروفن بصورت خودکار قطع خواهد شد.
دستگاه های هشداردهنده اتمام زمان نیز برروی میز هر نامزد تعبیه شده است.

درایــن دوره از مناظــره چیزی به عنوان ذخیره زمان وجود ندارد و نامزد ها باید از فرصت 
خود در هر بخش استفاده نمایند.

سوال اول مجری از آقای رئیسی

جواب آقای رئیسی به سوال اول
 رئیسی: باید برای تولید جذابیت ایجاد کنیم  

نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری گفت: برای اینکه تولید 
رونق پیدا کند باید جذابیت برای آن ایجاد کنیم.

در بخش اول مناظره انتخاباتی با موضوع اقتصادی آقای سید ابراهیم رئیسی 
در پاســخ به ســوالی درباره رفع موانع تولید با عرض تســلیت به مناسبت سالروز 
شــهادت امام صادق )ع( و با گرامیداشــت یاد و خاطره امام راحل و شــهدای 15 
خرداد افزود: موضوع موانع تولید از مسائل مهمی است که امروز تولیدکنندگان 

ما با آن مواجه هستند.
وی گفت: موانع تولیدکاری کرده اســت که تولید کنندگانی که با اندیشــه و 
انگیزه در عرصه تولید حضور پیدا کردند، تولیدشــان دچار مشــکل شده است و 
مــا بــرای اینکــه تولید رونق پیدا کند باید جذابیــت برای تولید ایجاد کنیم و از 

طرف دیگر جذابیت امور اقتصادی غیر مولد را باید بکاهیم.
اقای رئیســی افزود: اینکه نقدینگی و پول ها به طرف ارز، طا، زمین و امور 
غیر مولد برود باید جاذبه این ها از دســت برود و از آن طرف جاذبه برای تولید 

ایجاد شود.
وی ادامــه داد: ایــن کار نیاز به ســازوکار دارد یعنی وقتی می گوییم جذابیت 
نداشــته باشــد این جذابیت نداشــتن به هیچ عنوان به این معنا نیست که از فردا 
ما مانع این چیز ها شویم بلکه باید کاری بکنیم و سازوکار هایی مثل ایجاد مالیات 
بــرای کار هــای غیر مولد ایجاد کنیم و از آن طرف کاســتن از مالیاتی که تولید 

کنندگان دارند می پردازند.
اقای رئیســی گفت: به عنوان مثال اگر اکنون 25 درصد مالیات برای تولید 
گذاشــته ایم این رقم را باید با شــیب مایم به میزان پایین تری تبدیل کنیم تا 

برسیم به میزان مثا 10 درصدی.
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری افزود: ما باید مسئله تولید 

را در عمل کاری کنیم که تولید کننده مشکلی نداشته باشد.
وی گفت: صدور بعضی از مجوز ها برای تولید کننده مانع اســت گرچه باید 
سازوکار داشته باشد، اما با این ساز وکار هایی که الان به صورت مجوز ها هست 
این ها باید پسینه باشد نه پیشینه، تا وقتی که بتواند تولید کننده را موفق بکند.

آقای رئیســی افزود: ما باید کاری کنیم که مســئله قاچاق به عنوان یکی از 
موانع جدی تولید به حداقل ممکن برسد و از بین برود.

وی رشد نقدینگی را یکی دیگر از موانع تولید دانست و ادامه داد: باید نقدینگی 
به سمت تولید برود.

سوال اول مجری از آقای رضایی
 

جواب آقای رضایی به سوال اول
 محسن رضایی: چرا دولت دست در جیب مردم می کند؟

نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری با تاکید بر لزوم تنظیم 
رابطه اقتصاد با مردم گفت: چرا هرگاه مشــکلی برای دولت پیش می آید، دولت 

دست در جیب مردم می کند.
آقای محســن رضایی در نخســتین مناظره زنده تلویزیونی خطاب به مردم 
افزود: مردم عزیز، 8 ســال پیش در همین مکان در مقابل آن کلید بی خاصیت 
یک هزار تومانی را نشان دادم و به شما گفتم اگر اوضاع به این صورت ادامه یابد 

پول ملی سقوط می کند.
وی اضافه کرد: به جیب تان، به یارانه ها، به حقوق کارگران و کشاورزان و به 
درآمــد مــردم و بازاریــان نگاه کنید، امروز چه وضعــی در زندگی داریم و به آن 

رسیده ایم.
آقای رضایی گفت: چرا اینطور شــده اســت؟ باید به این پرســش پاسخ داد که 
چرا باید مردم ما در زباله گردی، یا نان قرضی و یا مشکات دیگر دست و پنجه 

نرم کنند؟
نامزد ریاست جمهوری افزود: وقتی به دقت مطالعه می کنیم می بینیم رابطه 
دولت با اقتصاد و رابطه اقتصاد با مردم تنظیم نشده است و هرگاه مشکلی برای 

دولت ایجاد می شود دست در جیب مردم می کنند.
وی تصریح کرد: از اقداماتی که بانک مرکزی، جناب آقای همتی و دوستانشان 
انجام دادند این اســت که بایی بر ســر کســر بودجه آوردند و تا مشــکلی پیش 
می آید دســت در جیب مردم می کنند و از طریق کســر بودجه، بودجه دولت را 

تامین می کنند. شما می خواهید ارزش پول ملی ثابت بماند؟.
آقای رضایی همچنین گفت: در مســئله بورس، دولت راه غیرقانونی را برای 
کسری بودجه خودش در پیش گرفت، نرخ سود بانکی را پایین آورد، نرخ ارز را 
به غلط 4200 تومان تعیین کردند و بعد که این پول از بانک ها به سمت بورس 
رفت بدون حســاب و کتاب مردم را تشــویق و بعد هم تامین مالی کردند. برای 

تامین بودجه کشور، مردم در زمین و آسمان رها شدند.
نامزد ریاست جمهوری با طرح این پرسش که آیا این شیوه اداره کشور است؟ 
افزود: آیا بودجه کشور را باید از طریق دست کردن در جیب مردم تامین کنند. 
مگر زندگی مردم از زندگی دولت باید جدا باشد؟، این یکی از خطا های اساسی 

است که در انقاب ایجاد شد.
وی تصریح کرد: چرا باید قطار انقاب روز به روز کوچک شده باشد که پشت 

اقتدار عظیم ملی اکنون به یک اسکوتر تبدیل شده باشد؟.

سوال اول مجری از آقای همتی 

جواب آقای همتی به سوال اول
  عبدالناصر همتی: اعتراض خود را با قهر از صندوق نشان ندهید

ســؤال از آقای عبدالناصر همتی نامزده ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت 
جمهوری در خصوص ابربدهکاران بانکی بود که آقای همتی به جای پاسخ دادن 

به این سؤال بیانیه ای را از روی متن قرائت کرد.
آقای عبدالناصر همتی گفت: من ابراز تأســف می کنم که نمایندگان توانای 

بخش های بزرگ جامعه ایران در این مناظره حضور ندارند از جمله زنان.
وی افــزود: مــردم خیلی از شــما ها اینجا نماینــده ندارید و به حق هم به این 
موضوع معترضید و می خواهید اعتراض خود را با قهر از صندوق نشــان دهید، 
اما من فکر می کنم اعتراض مؤثرتر این است که با رأی خودتان صحنه را تغییر 
دهیــد. آقــای همتی افزود: ما مردم به جای انفعال نیاز داریم برغم همه اختاف 

نظر ها ائتاف بزرگی برای جمهوریت تشکیل دهیم.
وی افزود: ما مردم می توانیم یک نه بزرگ تأثیرگذار به تهدید علیه جمهوریت 
بدهیم. آقای همتی گفت: مردم من خیلی فکر کردم که این جا چه وعده ای به 
شــما بدهم دیدم صادقانه تر این اســت که به شــما رک و راست بگویم وضعیت 
اقتصادی ایران در شرایط فعلی طوری که اغلب وعده های رنگارنگ و جذابی که 
بقیه نامزد ها می دهند امکان تحقق ندارد. وی افزود: من برخاف دوستانی اینجا 
روبروی شما هستند، اقتصاد می دانم و از جزییات وضعیت اقتصادی کشور خبر 
دارم ســابقه مدیریت اجرایی دارم ما منابع لازم را برای وعده ها نداریم و دوســت 
ندارم به دروغ بگویم و برای رأی آوردن از شما متوسل به دروغ شوم. آقای همتی 
گفت: این دوســتان هیچ کدام از تولید ثروت حرف نمی زنند، عما از توزیع فقر 
می گویند من هم به تولید ثروت و هم توزیع عادلانه ثروت توجه همزمان می کنم.
وی ادامــه داد: هــم کیــک اقتصاد را بزرگ می کنم هم کیک را عادلانه توزیع 
می کنم. آقای همتی گفت: ما برای این که بتوانیم از این وضعیت خارج شــویم 
به شــدت و ســرعت به یک ســری اصاحات نیاز داریم. وی افزود: این جا تنها 
نامزدی ام که هم می فهمم که چرا این اصاحات برای توســعه ضروری اســت و 

هم قوی ترین اقتصاد دانان حاضرند به من کمک کنند.
آقای همتی گفت: وضعیت جیب شــما مردم خیلی می تواند بهتر شــود، اما 
لازمه آن اصاحاتی است که این دوستان توان آن را ندارند، اما من برنامه و توان 
آن را دارم. وی ادامه داد: آقای رضایی به جای این که بگویند بانک مرکزی مقصر 
است بگویند چگونه می خواستند با گروگان گرفتن برای کشور درآمد ارزی ایجاد 
کنند. وی گفت: ما شش ماه است که منتظریم که ایشان این اقدام را انجام دهند 
شــاید درآمد ارزی مان به جایی برســد. آقای همتی افزود: آقای رضایی شــما 
خودتان در مجمع چند بار ما را برای اف ای تی اف معطل کردید. وی گفت: عدم 
پذیرش اف ای تی اف پدر اقتصاد کشــور را در آورده اســت شــما چرا به معلول 
می پردازید. آقای همتی ادامه داد: من تعجب می کنم از آقای رضایی، حتی مقام 
معظــم رهبــری مجددا این طرح را به مجمع ارجاع دادند و ما در مجمع التماس 
کردیم این برای کشور مهم است و مهمترین بحث برای من به عنوان رئیس کل 

بانک مرکزی اف ای تی اف است، ولی آقای رضایی آن جا تصمیم می گرفتند.

سوال اول مجری از آقای مهرعلیزاده 

جواب آقای مهرعلیزاده به سوال اول
  مهرعلیزاده: فهرست مشکلات امروز ده ها مورد است

نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری با اشــاره به این که من 
برنامه مدونی از دو سال پیش آماده کرده ام، گفت: اگر بخواهم فهرست مشکات 

امروز را در مقابل شما قرار دهم بیش از ده ها مورد است.
به گزارش خبرنگار خبرگزاری صدا و ســیما؛ آقای محســن مهرعلیزاده در 
نخســتین مناظره انتخاباتی سیزدهمین دوره ریاست جمهوری به سوال شماره 
یــک بــا موضوع” فرار مالیاتی” پاســخ داد و افزود: بــا توجه به این که من برنامه 
مدونی را از دو سال پیش آماده کرده ام و در همه زمینه ها در آن برنامه اجرایی 
و راهکار وجود دارد این برنامه را همراه با ســه پیوســت امشــب در سایت خودم 
بارگذاری می کنم و جواب همه این سوالات به ویژه درباره فرار مالیاتی در آنجا 

هست.
وی ادامه داد: من از فرصت استفاده می کنم و درباره دو مطلب اساسی صحبت 
می کنم؛ اینکه به هر دلیل از جمله شائبه مهندسی انتخابات با حذف تعدادی از 
افراد صالح در فرآیند انتخابات روبرو هستیم، تا جایی که از کنار فرمایش رهبر 
معظــم انقــاب در جایگاه ولایت فقیــه مبنی بر لزوم جبران جفا و ظلمی که بر 
برخی از آنان رفته است به راحتی عبور می کنند، پرسش این است این امر چگونه 

از سوی طراحان وضعیت موجود توجیه می شود.
نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری با طرح این سوال که آیا 
حمایت از یک فرد خاص در دســتور کار قرار گرفته اســت؟ گفت: شما می دانید 
بــا وجــود ظرفیت های فراوان و علیرغم تاش های صــورت گرفته، ایران امروز 
مشکات زیادی دارد و من اگر بخواهم فهرستی از مشکات در مقابل شما قرار 

دهم می توانم به ده ها مورد اشاره کنم.
آقای مهرعلیزاده افزود: این مشکات بعضاً رخنه در جان، مال و زندگی روزمره 
مردم کرده است و سال ها زندگی ما را تحت تأثیر قرار داده است؛ هموطنان شما 
با عزت و ســربلندی تاریخی تان روزگار ســختی را می گذرانید، آمار ها نشــان 

می دهد نزدیک به 50 درصد مردم زیر خط فقر زندگی می کنند.
وی گفت: این زیبنده مردم شــرافتمند ایران نیســت که 7 میلیون سرپرست 
خانوار درآمد ثابت نداشــته باشــند و در تأمین زندگی به کمک های مســتقیم 

معیشتی نیازمندند.
نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری افزود: من یک سوال از 
آقای رئیسی دارم، آقای رئیسی آیا حاضرید خانواده خودتان را در جاده چالوس 
به راننده ای بدهید که مومن و متدین اســت، اما گواهینامه ندارد و به چالوس 

برساند؟ هرگز.
آقای مهرعلیزاده گفت: آقای رئیســی ســوالم از شما این است شما که فقط از 
نظر کار های کاســیک و تحصیات، شــش کاس سواد دارید؛ البته من به سواد 
 حوزوی احترام می گذاریم، اما با این ســواد نمی شــود اقتصاد را اداره و برنامه 

ریزی کرد.
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عدمثبتنام
در»سامانهاملاک«
بهمنزلهخالیبودن

ملکاست

هفته نامه اقتصادی ایران
معاون فنی و حقوقی  سازمان امور مالیاتی گفت: مردم باید در سامانه املاک و اسکان مشخصات ملک خود را وارد کنند، در غیر این صورت این املاک به عنوان خالی از سکنه تعریف و به سازمان اعلام خواهد شد.
 محمود علیزاده با تأکید بر لزوم طراحی زیرســاخت های لازم برای دریافت مالیات از خانه های خالی، افزود: برای اینکه مشخص شود یک فرد طی یک سال چند واحد مسکونی و زمین معامله کرده باید 
زیرساخت هایی را فراهم کرد. قانون پایانه فروشگاهی را یکی از زیرساخت های مالیات بر عایدی سرمایه عنوان کرده و افزود: با اجرای این قانون می توان معاملات کلیه افراد در حوزه مسکن و طلا و سکه و 
ارزتشخیص داد.  نسبت به هر ملک و زمینی که با اجرایی شدن این قانون، خریده شده باشد و بعد به فروش رفته باشد اقدام به دریافت مالیات می کنیم و خانه هایی که قبل از طراحی این قانون خریده شده 
باشند مشمول این موضوع نمی شود. کسانی هم که چند واحد مسکونی خریداری کرده و آنها را اجاره داده باشند، مشمول قانون مالیات بر خانه های خالی و مالیات بر عایدی سرمایه نخواهند شد. وی با بیان اینکه 
اصابت این طرح ها صرفاً به بخش سوداگری است، گفت: اصابت این نوع مالیات به کسانی است که زیر یک سال اقدام به خرید و فروش می کنند که البته هنوز مکانیزم و زیرساخت های جزئی برای این کار 
طراحی نشده است.  مردم برای اینکه دچار مشکلی نشوند باید وارد این سامانه شوند و مشخصات ملک خود و کد پستی را وارد کنند در غیر این صورت این املاک به عنوان خالی از سکنه و کاربر تعریف و به 

سازمان اعلام خواهد شد. البته این افراد می توانند با ارائه مدارک و مستندات خود به اداره مالیات وضعیت خود را مشخص کنند. / ایسنا 

بخش اول مناظره با موضوع راهکار های محرومیت زدایی

نخستین مناظره نامزد های ریاست جمهوری 1400
هر هفت نامزد حاضر در این دوره از انتخابات، در این مناظره به پرسش 

هایی با موضوع »اقتصاد« پاسخ می دهند.
صندلی کاندیدا ها در استودیو مناظرات ریاست جمهوری با قید قرعه 

مشخص شد؛

  صندلی شماره یک: سعید جلیلی
  صندلی شماره دو: سیدابراهیم رئیس الساداتی

  صندلی شماره سه: سیدامیرحسین قاضی زاده هاشمی
  صندلی شماره چهار: علیرضا زاکانی

  صندلی شماره پنج: محسن رضایی میرقائد

  صندلی شماره شش: محسن مهرعلیزاده
  صندلی شماره هفت: عبدالناصر همتی

در نخســتین مناظره 21 ســوال از نامزد ها پرسیده می شود و هر نامزد 
در انتهای مناظره 4 دقیقه فرصت خواهد داشــت تا جمع بندی داشــته 

باشد.

اطاعیه کمیسیون بررسی تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری 
 پخش سرود ملی در استودیوی شماره 11 رسانه ملی 

 قرائت قرآن قبل از شروع مناظره
جزئیات برگزاری اولین مناظره انتخابات ریاست جمهوری

جزئیات و نحوه برگزاری اولین مناظره تلویزیونی نامزد های ســیزدهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری مشخص شد.

طبق برنامه ریزی انجام شــده مناظره در دو نیمه ۹0 دقیقه ای برگزارمی شود و هر نیمه سه 
بخش دارد؛ دربخش اول هرکدام از نامزد ها به قید قرعه به هفت ســوال با محوریت اقتصادی 
که آن هم به قید قرعه انتخاب می شــود به مدت ســه دقیقه پاســخ می دهند؛ فرصت نقد و 

جواب گویی در بخش های بعدی مناظره وجود خواهد داشت.
زمان هر نامزد با دقت صدم ثانیه محاسبه می شود و میکروفن ها به صدای نامزد ها حساس 

بوده و با اتمام زمان هر نامزد، میکروفن بصورت خودکار قطع خواهد شد.
دستگاه های هشداردهنده اتمام زمان نیز برروی میز هر نامزد تعبیه شده است.

درایــن دوره از مناظــره چیزی به عنوان ذخیره زمان وجود ندارد و نامزد ها باید از فرصت 
خود در هر بخش استفاده نمایند.

سوال اول مجری از آقای مهرعلیزاده 

جواب آقای مهرعلیزاده به سوال اول
  مهرعلیزاده: فهرست مشکلات امروز ده ها مورد است

نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری با اشــاره به این که من 
برنامه مدونی از دو سال پیش آماده کرده ام، گفت: اگر بخواهم فهرست مشکات 

امروز را در مقابل شما قرار دهم بیش از ده ها مورد است.
به گزارش خبرنگار خبرگزاری صدا و ســیما؛ آقای محســن مهرعلیزاده در 
نخســتین مناظره انتخاباتی سیزدهمین دوره ریاست جمهوری به سوال شماره 
یــک بــا موضوع” فرار مالیاتی” پاســخ داد و افزود: بــا توجه به این که من برنامه 
مدونی را از دو سال پیش آماده کرده ام و در همه زمینه ها در آن برنامه اجرایی 
و راهکار وجود دارد این برنامه را همراه با ســه پیوســت امشــب در سایت خودم 
بارگذاری می کنم و جواب همه این سوالات به ویژه درباره فرار مالیاتی در آنجا 

هست.
وی ادامه داد: من از فرصت استفاده می کنم و درباره دو مطلب اساسی صحبت 
می کنم؛ اینکه به هر دلیل از جمله شائبه مهندسی انتخابات با حذف تعدادی از 
افراد صالح در فرآیند انتخابات روبرو هستیم، تا جایی که از کنار فرمایش رهبر 
معظــم انقــاب در جایگاه ولایت فقیــه مبنی بر لزوم جبران جفا و ظلمی که بر 
برخی از آنان رفته است به راحتی عبور می کنند، پرسش این است این امر چگونه 

از سوی طراحان وضعیت موجود توجیه می شود.
نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری با طرح این سوال که آیا 
حمایت از یک فرد خاص در دســتور کار قرار گرفته اســت؟ گفت: شما می دانید 
بــا وجــود ظرفیت های فراوان و علیرغم تاش های صــورت گرفته، ایران امروز 
مشکات زیادی دارد و من اگر بخواهم فهرستی از مشکات در مقابل شما قرار 

دهم می توانم به ده ها مورد اشاره کنم.
آقای مهرعلیزاده افزود: این مشکات بعضاً رخنه در جان، مال و زندگی روزمره 
مردم کرده است و سال ها زندگی ما را تحت تأثیر قرار داده است؛ هموطنان شما 
با عزت و ســربلندی تاریخی تان روزگار ســختی را می گذرانید، آمار ها نشــان 

می دهد نزدیک به 50 درصد مردم زیر خط فقر زندگی می کنند.
وی گفت: این زیبنده مردم شــرافتمند ایران نیســت که 7 میلیون سرپرست 
خانوار درآمد ثابت نداشــته باشــند و در تأمین زندگی به کمک های مســتقیم 

معیشتی نیازمندند.
نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری افزود: من یک سوال از 
آقای رئیسی دارم، آقای رئیسی آیا حاضرید خانواده خودتان را در جاده چالوس 
به راننده ای بدهید که مومن و متدین اســت، اما گواهینامه ندارد و به چالوس 

برساند؟ هرگز.
آقای مهرعلیزاده گفت: آقای رئیســی ســوالم از شما این است شما که فقط از 
نظر کار های کاســیک و تحصیات، شــش کاس سواد دارید؛ البته من به سواد 
 حوزوی احترام می گذاریم، اما با این ســواد نمی شــود اقتصاد را اداره و برنامه 

ریزی کرد.

سوال اول مجری از آقای قاضی زاده هاشمی

جواب آقای قاضی زاده هاشمی به سوال اول 
 قاضی زاده هاشمی: کنترل تورم راهکار تقویت ارزش پول ملی

نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری گفت: ارزش پول ملی با 
کنترل تورم و هدایت نقدینگی تقویت خواهد شد.

آقای ســید امیر حســین قاضی زاده هاشمی در بخش اول مناظره انتخاباتی با 
موضوع اقتصادی در پاســخ به ســوالی در خصوص راهکار های تقویت ارزش پول 
ملی افزود: در مورد ارزش پول ملی در چند ســاعت می شــود صحبت کرد و آن 

طرف سکه ارزش پول ملی کنترل تورم است.
وی گفــت: اگــر بتوانیم تورم را در جامعه کنترل کنیم می توانیم از ارزش پول 

ملی هم محافظت کنیم.
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری با بیان این که بحث دیگر 
حکمرانی ریال اســت افزود: متاســفانه مسئولان مربوطه به جای اینکه مسئول 

حفاظت از ارزش پول ملی باشند مسئول حفاظت از ارز های خارجی شده اند.
قاضی زاده با بیان این که مشکل ما این است که در کشور حکمرانی پول ملی 
یک مسئول مشخص ندارد گفت: مسئولینی که به طور غیرمستقیم و مستقیم 
وظیفه پاسخگویی را در این زمینه دارند مسئولیت خودشان را به گردن دیگری 
می اندازند و ای کاش رئیس بانک مرکزی ما خودش را مسئول حفظ ریال بداند 

تا دلار.
وی با بیان این که در بحث کنترل تورم و گرانی یک بســته مفصل در دولت 
سام تهیه کرده اند افزود: در این بسته 213 پروژه تعریف کرده ایم که 51 پروژه 

آن مستقیما به مساله کنترل قیمت ها و تورم بر می گردد.
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: وقتی از تورم صحبت 
می کنیم از نقدینگی و پول پرقدرتی که وارد بازار می شود، از اصاحات و تغییر 

ساختار بانک ها و بانک مرکزی و از اصاح ساختار بودجه صحبت می کنیم.
وی افزود: متاســفانه در این ســال ها دولت ها بخش عمده ای از کسری بودجه 
کشــور را با خلق تورم تامین کردند و تورم یک مالیات دائمی اســت که از ســمت 

مردم پابرهنه به سمت دولت و طبقه مرفه هدایت شده است.
قاضی زاده هاشــمی با بیان این که برای کنترل تورم و تقویت پول ملی باید 
موضوع تولید را گســترش داد و تقویت کرد گفت: هدایت نقدینگی به ســمت 

تولید باعث کنترل قیمت ها در سطح بازار و تقویت پول ملی می شود.

سوال اول مجری از آقای زاکانی
 

جواب آقای زاکانی به سوال اول
  زاکانی: بدهی ۹0 هزار میلیارد تومانی ۱۱ ابر بدهکار در کشور

نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری گفت: در کشــور 11 ابر 
بدهکار داریم که 90 هزار میلیارد تومان بدهی دارند.

آقــای علیرضــا زاکانی در بخش اول مناظره انتخاباتی با موضوع اقتصادی در 
پاســخ به ســوالی در خصوص میزان حجم نقدینگی کشــور گفت: ما ظاهراَ با هم 
مناظره می کنیم، اما دوســتان انشــاء می خوانند، اینجا کاس انشاء نیست اینجا 

وقت پاسخ دادن، صحبت کردن و راست گفتن است.
وی ادامه داد: آقای همتی، زشت است که ما را متهم به دروغ گفتن می کنید، 
ما که هنوزحرفی نزدیم. شما غیب می دانید؟ شما خاف می گویید. در سال 98 
گفتیــد ای اف تــی اف هیــچ تاثیــری در اقتصاد ایران ندارد چــرا به مردم دروغ 

می گویید؟
وی گفت: ایشــان می فرمایند ما اقتصاددان هســتیم، اما به نظر من به ایشــان 
باید نوبل شــیمی دهند، چون پول ملی کشــور را نابود کردند. ایشــان صحبت از 

توزیع فقر می کنند شما فقر را توزیع کردید.
نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری افزود: بنده صحبت از 
جهش تولیدو تولید می کنم و معتقدم باید ســر مســائل درست، صحبت کنیم و 

خواهش می کنم که دیگر به کسی تهمت نزنید.
وی ادامه داد: اگر بنا باشد تهمت بزنید ما حقایقی را می گوییم که اوقات هم 

شما و هم مردم تلخ می شود.
آقــای زاکانــی افزود: عاوه براینکه اگر لازم به صحبت از رد صاحیت یا تایید 
صاحیت نشــدن باشــد علی القاعده شــما نباید اینجا بودید هر کسی قد و قواره 

خودش باید باشد.
وی ادامه داد: فرمودید که 5 نفر، اما 85 میلیون نفر مقابل شما قرار دارند. ما 
5 -6 نفر نیســتیم شــما 85 میلیون نفر را نابود کردید و الان در مقابل شــما قرار 

دارند، صحبت از مبانی درستی بکنید.
نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری افزود: حجم نقدینگی 
بیش از سه هزار و 500 هزار میلیارد تومان است. حجم نقدینگی به علت تولید 
پول پرقدرت در کشــور اســت و بانک ها بدون نظارت بانک مرکزی، خلق پول 
می کننــد و عمــاً امکانــی را ایجاد کرده اند که ما ابر بدهکارانی داریم. به طوری 

که در کشور 11 ابر بدهکار داریم که 90 هزار میلیارد تومان بدهی دارند.
وی گفت: راه حل ماجرا حجم نقدینگی و متصل کردن بانک ها به هم واطاعات 

را در خدمت نظام مالیاتی قرار دادن است.
آقای زاکانی افزود: وظیفه آقای همتی و وزیر اقتصاد بوده است که این کار را 
انجام دهند ,، ولی انجام ندادند، خیلی ها پول می گیرند، بدهکار بانکی هستند، 

رفتند جای دیگر گذاشتند و سود دریافت می کنند.

سوال اول مجری از آقای جلیلی
 

جواب آقای جلیلی به سوال اول 
  سعید جلیلی: برای محرومیت زدایی باید باور و اراده داشت

نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری گفت:برای محرومیت 
زدایی باید طرح و برنامه و قبل از ان باید باور و اراده داشت.

آقــای ســعید جلیلی در بخش اول مناظره انتخاباتــی با موضوع راهکار های 
محرومیت زدایی گفت: برای محرومیت زدایی قبل از اینکه طرح های اقتصادی 
داشته باشید مهمترین بحث این است که این نگاه را داشته باشد که ایا قائل به 

محرومیت زدایی هستید یا نه؟
وی با بیان اینکه یکی از مشــکات ســال های گذشته نگاه اقتصادی -مردم و 
محرومین در اولویت نبودند افزود: یکی از بحث های مهم در اقتصاد این اســت 
که اگر صحبت از جمهوری اســامی و جمهوریت که یادگار بزرگ حضرت امام 

میکنیم، باید رییس جمهور مردم به اقتصاد هم توجه داشته باشد.
سعید جلیلی گفت:موقع رای گیری با هلی کوپتر هم شده میرویم رای مردم 
را بگیرم، اما ایا در روســتا های دورافتاده اینکار را میکنیم که ان چیزی که حق 
مردم اســت در جنبه های اقتصادی به ان ها برســد یا نه - اگر شــما این نگاه را 
نداشــته باشــید به یک سری کار های نمایشی روی خواهید اورد که ان کار های 

نمایشی کار برای مردم نخواهد بود.
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری تاکید کرد:برای محرومیت 
زدایی باید طرح و برنامه داشت و قبل از ان باید باور و اراده داشت، در این زمینه 
ما چند طرح اساســی داریم که حتما باید انجا م شــود تا محرومیت به حداقل 

برسد.
وی ادامــه داد:یکــی از طرح های ما برای محرومیت زدایی این اســت که باید 
حق مردم را در عرصه های مختلف بویژه در ان سهمی که از مصرف انرژی دارند 
داده شود ما در طرحی تحت عنوان طرح وان یا واحد انرژی -ان را تعریف کردیم 

که کاما اجزای ان را تعریف کردیم که به مردم این حق داده شود.
آقای ســعید جلیلی افزود:طرح دوم طرح ســبد غذایی اســت که در این طرح 
مردم باید در روز 2500 کیلو کالری حداقل از غذا های لازم در یک طیف غذا ها 
انرژی لازم به ان ها برســد براین اســاس برنامه ای تهیه شــده است که چگونگی 

توزیع ان آورده شده است.
نامــزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری گفــت: اگر صحبت از 
محرومیت زدایی میکنیم فقط در بحث های حقوق اولیه نیســت در بحث های 
تفریح و سامت مردم هم هست یک طرح مفصل داریم درباره موضوع سفر که 
چگونه با همین امکانات فعلی و بودجه فعلی میتوان مردم را از سفر برخورد کرد 

تا تحکیم خانواده صورت بگیرد.
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مهرداد جمال ارونقی معاون فنی گمرک گفت: عدم تامین ارز توسط بانک مرکزی و عدم ابلاغ بموقع مصوبات مربوط به ترخیص درصدی کالاهای اساسی، از مهم ترین عوامل رسوب کالا در گمرکات و بنادر 
و کمبود کالا در داخل است. با توجه به اتمام تاریخ مصوبه دولت درباره ترخیص درصدی کالاهای اساسی در روز پایانی اسفند سال ۹۹،  از ابتدای سال جاری هیچ ترخیص قابل توجهی درباره کالاهای اساسی 
نداشتیم و این چالش باعث شد متاسفانه ۶/۵میلیون تن کالای اساسی در بنادر و گمرکات کشور دپو شود که ممکن است همین اتفاق باعث کمبود کالا در کشور شده باشد. متاسفانه با وجود تسهیلاتی که 
وجود دارد، باز هم نتوانسته ایم این کالاها را ترخیص کنیم. با این اوصاف اگر رسوب کالای موجود در بنادر را در نظر بگیریم، عملا می توان گفت کسری و کمبود کالا در داخل نخواهیم داشت اما این موضوع منوط 
به ترخیص کالای موجود در بنادر است. بعضی کالاهای اساسی که ارز ترجیحی دریافت می کنند تا زمانی که تخصیص و تامین ارز از سوی بانک مرکزی انجام نشود یا این ارز منتقل نشود، عملا صاحب کالا برای 
گمرک مشخص نیست و امکان ترخیص وجود ندارد. چالش دیگر این است که کالاهایی که به صورت اعتباری به بنادر و گمرکات رسیده، یعنی هنوز پولی جابه جا نشده و ارزی هم تامین نشده اما صاحب کالا 
که کالای خودش را با اعتبار خودش وارد کرده و به بنادر و گمرکات کشور رسانده، می خواهد کالا را ترخیص کند اما کد رهگیری بانک را ندارد و گمرک باید به نحوی کمک کند لااقل کالای مذکور درصدی 

ترخیص شود. این درحالی است که با پایان یافتن مجوز قبلی دولت و عدم ابلاغ مجوز جدید، ترخیص درصدی درباره کالاهای اساسی متاسفانه نداشتیم. / شبکه خبر

برای دُز دوم واکسن های خارجی 
می توان از واکسن »برکت« و »پاستور« 

استفاده کرد

مصطفی قانعی رئیس کمیته علمی ستاد ملی کرونا گفت: اگر 
واکســن سینوفارم تزریق کرده اید، می توانید دُز دوم را واکسن 
ایرانی »برکت« و اگر واکســن اســپوتنیک و آسترازنکا تزریق 

کرده اید می توانید دُز یادآور را واکسن پاستور بزنید.
 همه کشــور ها واکســن را برای کاهش مرگ و میر می زنند، 
حتی یک دُز واکسن می تواند مانع مرگ و میر شود، ما به دنبال 
ایمنی جمعی با واکسن هستیم. وی با اشاره به اینکه در کشور هایی 
که صددرصد واکسیناسیون را انجام داده اند، دیده شده که بیماری 
همچنان وجود دارد، افزود: اگر واکسن سینوفارم تزریق کرده اید، 
می توانید دُز دوم را واکســن ایرانی برکت بزنید، واکســن ایرانی 
برکت برتر از ســینوفارم اســت. او با اشــاره به اینکه اگر واکسن 
اسپوتنیک و آسترازنکا را تزریق کرده اید می توانید دُز یادآور را 
واکســن پاستور بزنید، ادامه داد: برنامه کشور های مختلف دنیا 
این است که اگر واکسن کم بود با یک دُز هم می توان مانع مرگ 
شد، برکت واکسنی قوی است که اثربخشی زیادی دارد. وی با 
اشاره به اینکه حتی یک دُز واکسن هم به ما در کاهش مرگ و 
میر کمک می کند، گفت: به زودی واکسن های ایرانی وارد عرصه 
خواهند شد.کشور هایی که واکسینه کرده اند بیماری در آنجا از 
بین نرفته اســت. گفته شــده که می توانند دُز سوم را هم تزریق 
کنند تا بتوانند بیماری را کنترل کنند اما باید مشخص شود که 
کدام واکسن نیاز به دُز سوم دارد. تا مهرماه ایران انواع واکسن ها 
را خواهد داشت، سال آینده ایران توانایی خواهد داشت تا واکسن 
تک دُزی را روانه بازار کند.  تحقیقات نشان داده است که خانم های 
باردار و کسانی که شیرده هستند می توانند واکسن کرونا بزنند، 
در واکســن ویروس نیســت. واکسن باعث آلودگی فرد و انتقال 
بیماری از فردی به فرد دیگر نمی شود./ باشگاه خبرنگاران جوان 

خبر 5 ماهواره ایران در نوبت پرتاب به فضا
دکتر مرتضی براری معاون وزیر ارتباطات 
و فناوری اطاعات و رئیس ســازمان فضایی 
کشــور  گفت: قــرار دادن ماهــواره در مدار 
LEO)مدار نزدیک زمین در ارتفاع بین160 
تا 2 هزار کیلومتر از سطح زمین ذکر می شود( 
دانشــی است که دانشمندان حوزه فضایی در 
ایــن ســال ها به آن دســت پیــدا کرده اند. 
ماهواره هــای مخابراتی ناهید یک، ذوالجناح، 
ناهید2، سیمرغ، سنجش از دور طلوع، پارس 
یــک، ظفر2 برای قــراردادن ماهواره در مدار 

LEO در دست طراحی و تولید است.
وی با اشاره به اینکه همچنین برای دستیابی 
به مدار خورشــید آهنگ )SSO( نمونه دوم 
ماهــواره پارس، ماهــواره ذوالجناح و پایگاه 
پرتاب چابهار در دست طراحی و اجرا هستند، 
افزود: دستیابی به مدار 36 هزار کیلومتری از 
برنامه های بعدی سازمان فضایی کشور است. 
برای دستیابی به این هدف، پرتاب زیرمداری 
کپســول زیستی و بلوک انتقال مداری سامان 
یک، توسعه زیرساخت های فضا و توسعه توان 
طراحی و ســاخت ماهواره های سنجشــی و 

مخابراتی در دستور کار قرار گرفته است.
ماهواره پارس یک با قابلیت تصویربرداری 
چند طیفی با رزولوشن 15 متر و تصویربرداری 
حرارتــی 150 متــر، ماهواره ظفر 2 با قابلیت 

تصویربرداری چند طیفی با رزولوشن16 متر، 
ماهــواره طلوع با قابلیــت تصویربرداری تک 
طیفی با رزولوشن 5 متر از جمله ماهواره های 
سنجش از دوری است که برای حضور در صف 

پرتاب، در حال آماده سازی هستند.
نمونــه دوم ماهــواره پــارس پــاس با 
تصویربرداری مرئی با رزولوشن 5 متر، ماهواره 
پارس 2 با تصویر برداری مرئی رزولوشن چند 
طیفی پنج متری و حرارتی 70 متر و ماهواره 
»رسام« با تصویربرداری رزولوشن چند طیفی 
4 متر و تک طیفی یک متر از جمله ماهواره های 
ســنجش از دور اســت که اکنون در دســت 
طراحی قرار دارد.در همین حال، ماهواره ناهید 
یک با قابلیت ارتباط در باند KU )بخشــی از 
طیف الکترومغناطیســی که برای ارتباطات 

ماهواره ای مورد استفاده قرار می گیرد(، بلوک 
انتقــال مداری “ســامان یک” برای ارســال 
ماهواره از مدار 400 تا 7هزار کیلومتر، ماهواره 
ناهیــد 2 با قابلیت مکالمه هم زمان تلفنی در 
باند KU از جمله ماهواره های حوزه مخابرات 
فضایی هســتند و اکنون در حال آماده سازی 

برای پرتاب قرار دارند.
همچنیــن بلوک انتقال مداری »ســامان 
یــک« 400 تا 7 هزار کیلومتر، ماهواره ناهید 
3 بــا ارتفــاع مداری 400 تــا 10هزار و500 
کیلومتر و بلوک انتقال مداری سامان 2 از جمله 
ماهواره هایی هستند که در دست طراحی قرار 
دارند ، سازمان فضایی برای خرید و بهره برداری 
از ماهواره ســنجش از دور ملی باید اقداماتی 
انجام دهد که از جمله آن می توان به توســعه 

ایســتگاه های زمینی ماهدشــت، سلماس و 
چنــاران، توســعه بیمه فضایــی در پرتاب و 
بهره برداری ماهواره سنجشــی ملی، نظارت و 
پایــش مســتمر طراحی و ســاخت ماهواره 
سنجش از دور ملی اشاره کرد. طراحی، ساخت 
و پرتاب زیرمداری محموله کپســول زیستی، 
توســعه پرتابگرها، پژوهش و توسعه فناوری 
طراحی، ســاخت و آزمــون پرتابگر ماهواره 
»ســریر«، پژوهش و توســعه فناوری موتور 
ســروش، توسعه پایگاه پرتاب، طراحی پایگاه 
چابهار برای پرتاب های زمین آهنگ و خورشید 
آهنگ، اســتفاده از خدمات بیمه در توســعه 
صنعت فضا، توســعه بیمــه فضایی در پرتاب 
بهره برداری ماهواره سنجشی ملی، فعال سازی 
بیمه در حوزه توسعه بومی فناوری ماهواره و 
پرتابگر، توسعه زنجیره ارزش فضا، ایجاد نهاد 
نظارتی در حوزه طراحی و ســاخت ماهواره، 
توســعه آزمایشــگاه ماهواره های کوچک و 
متوســط، توســعه زیرســاخت های فضا-

ایســتگاه های فضایی، کنترل و بهره برداری از 
ماهــواره های بومی، اخذ تصاویر ماهواره های 
سنجشی با رزولوشن بالا و ارائه خدمات پهنای 
باند »ایرانست 21« از دیگر اقداماتی است که 
سازمان فضایی باید در جهت رسیدن به اهداف 

خود به آن سمت حرکت کند./ ایرنا

آغاز فعالیت نخستین پستچی های 
هوشمند پهپادی

خبر

تمایل روزافزون سرمایه گذاران به حضور در بازار ارزهای 
دیجیتــال، ضرورت ورود قانون گذاران به این حوزه و تدوین 
یک قانون منســجم و شــفاف را بیش از پیش دارای اهمیت 
کرده است. در دو سال اخیر با ظهور امکانات جدید و همگام 
با دیجیتالی شــدن هرچه بیشــتر زندگی، مردم به ســمت 
روش های جدید ســرمایه گذاری ســوق پیدا کرده اند. اگر تا 
دیروز بازار طا و ســکه، بازار ارز، بازار مســکن و بازار خودرو 
بازارهای چهارگانه ســنتی سرمایه گذاری در ایران محسوب 
می شدند امروزه تب بازار سرمایه و بازار ارزهای دیجیتال چنان 
رونق گرفته که کمتر کســی را می توان پیدا کرد که خود یا 

یکی از اطرافیان آنها با یکی از این دو بازار ســر و کار نداشــته 
باشد. اگرچه تب بازار سرمایه به ویژه بازار بورس در ایران در 
مدت اخیر به دلایلی چون رشد تورم کاذب، افزایش نقدینگی، 
تولیــد کم بازده، تبلیغات سیاســی آگاهانــه یا غیرآگاهانه 
مسوولان و تغییرات نرخ ارز و نظایر آن اتفاق افتاد و اکنون نیز 
با عدم سوددهی مناسب خاموش شده، اما مهاجرت مردم به 
بازار ارزهای دیجیتال در ایران چند صباحی اســت که آغاز 
شــده اســت. به گفته برخی از کارشناسان، در پی حضور در 
بورس و عدم موفقیت در آن و البته عوامل دیگری همچون 
تاش برای حفظ ارزش پول در مقابل جهش مســتمر تورم 

خارج از فعالیت های تحت نظارت دولت و سازمان مالیاتی و 
نیز تامین راهی امن برای انتقال سرمایه های فردی در شرایط 
وجود محدودیت  تحریم های اقتصادی آمریکا به ورود مشتاقانه 
افراد به این بازار دامن زده است. این امر البته نه تنها در ایران 
بلکه در جهان نیز بر اثر افزایش اعتماد به رمزارزها و کاهش 
سوددهی بازارهای موازی از جمله طا، نفت و سهام به دلیل 
رکــود فراگیر حاصل از شــیوع ویــروس کرونا باعث حرکت 
سرمایه ها به بازار ارزهای دیجیتالی شده است. از این رو، امروزه 
با توجه به اهمیتی که رمزارزها پیدا کرده اند، لزوم قانون گذاری 

و ضابطه مندی در آن بیش از پیش نمایان شده است./ ایبنا

مردم و روش های جدید سرمایه گذاری 

محمدجــواد آذری جهرمی، وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات در 
مراسم رونمایی پهپادهای هادی و هدا ، این پهپادهای پستی و وارد 
شدن این فناوری به مدار فعالیت و ارائه خدمات پستی در این منطقه، 
کیش را به عنوان پیشانی توسعه هوشمند در کشور معرفی کرد و گفت: 
این اقدام می تواند کمک مهمی در ارائه خدمات پستی باشد و امیدواریم 
به زودی در ســایر اســتان های کشور فراگیر شــود و بتواند خدمات 
شایسته ای به شهروندان ارائه دهد. آغاز فعالیت پهپادها در منطقه آزاد 
کیش ســبب ایجاد ظرفیت های جدیدی در جزیره خواهد شــد و این 
اتفاق می تواند به عنوان فرآیند تسهیل و تسریع در ارائه خدمات پستی 
در کشور فراگیر شود. یکی از خدمات پیشرویی که شرکت های مختلف 
در دنیا استفاده می کنند بهره گیری از ظرفیت پهپادها برای حمل ونقل 
بسته های پستی است، تحقق این دستاورد آینده بسیار روشنی را برای 
صنعت پســت فراهم کرده اســت. با توسعه زیرساخت های خدمات 
دیجیتال و بهره گیری از پهپادهای پستی ضمن صرفه جویی در زمان 
ارسال بسته ها، شرایط فروش دیجیتال فراهم می شود. وی درباره دریافت 
مجوزهای لازم برای وارد شدن پهپادها به چرخه فعالیت درحوزه پستی 
ایــن منطقه گفت: برخی زیرســاخت های قانونی وجود دارد که این 
زیرســاخت ها و مقررات تاکنون به خوبی اجرا نشــده است و در طول 
دوسال گذشته با تاش مضاعف موفق شدیم مجوز پرواز دو پهپاد را 
که امروز در جزیره کیش به عنوان پستچی جدید به شبکه پستی کشور 
پیوســتند، دریافت کنیم. قرار بود پهپادها در اســتان لرســتان برای 
خدمت رسانی به مناطق محروم به بهره برداری برسد که در اخذ مجوزها 
دچار مشکل شدیم از این رو براساس ارزیابی های انجام شده منطقه آزاد 
کیش مناسب ترین مکان برای اجرای این طرح ارزشمند است. براساس 
ارزیابی های انجام شده چهار سایت جدید باید در کیش ایجاد شود تا 
بتوانیم پوشش اینترنتی مناسبی در منطقه غربی این جزیره ارائه دهیم 

که این مهم طی دو هفته آینده محقق خواهد شد./ روابط عمومی

تیم ملی فوتبال ایران با پیروزی ســه بر صفر مقابل بحرین، بخت 
خود برای راهیابی به جام جهانی قطر را افزایش داد. این نخســتین 
باری است که ایران توانسته بحرین را در خانه این تیم شکست دهد.

ایــران بازی را با ترکیب علیرضا بیرانوند، صادق محرمی، احســان 
حاجی صفی، شجاع خلیل زاده، میاد محمدی، مهدی طارمی، وحید 
امیری، محمد حسین کنعانی زادگان، احمد نوراللهی، علی قلی زاده 

و سردار آزمون شروع کرد.
فــو مینــگ از چین به همراه ما جی، کانگ دونگ هو و کیم جونگ 

هیکو قضاوت این دیدار را بر عهده داشتند.
ایران که به پیروزی احتیاج داشــت بازی را با حمله شــروع کرد. 
جدی ترین موقعیت ایران در اوایل بازی در در دقیقه 10 بود که توپ 
ارسالی احمد نوراللهی را مهدی طارمی با ضربه سر به دستان دروازه بان 
بحرین کوبید. ایران در اکثر لحظات این مالک توپ بود و تیم بحرین 
با تجمع در زمین خودی به دنبال استفاده از ضد حمله ها بود. محمد 
حســین کنعانی زادگان، مدافع ایران نیز در آخرین لحظات نیمه اول 
یــک کارت زرد گرفــت. تاش دو تیم برای گل زدن با موفقیت همراه 

نبود و دو تیم با تساوی بدون گل راهی رختکن شدند.
در ابتدای نیمه دوم ســرمربی ایران ســامان قدوس، بازیکن باشگاه 
برنتفــورد را بجــای میاد محمدی به زمین فرســتاد. به این ترتیب، 
احسان حاج صفی، کاپیتان تیم ایران از خط هافبک به دفاع چپ رفت.

بازی در نیمه دوم هم با حمات ایران آغاز شــد تا این که ســردار 
آزمون، مهاجم باشگاه زنیت سن پترزبورگ در دقیقه 54 دروازه بحرین 
را باز کرد. مهدی طارمی دقایقی بعد از گل آزمون روی پاس ســامان 

قدوس در موقعیت تک به تک قرار گرفت که توپ را بیرون زد.
ســتاره باشــگاه پورتو اما در دقیقه 61 اشتباه اش را جبران کرد و با 
پاســی دقیق ســردار آزمون را با دروازه بان حریف تک به تک کرد و 

آزمون این توپ را به گل دوم ایران تبدیل کرد.
هفــت دقیقه بعــد از گل ایران و به دنبال مصدومیت وحی امیری، 
سعید عزت اللهی بجای او وارد زمین شد. ایران در دقیقه 74 سومین 

تعویض خود را انجام داد و مهدی ترابی بجای سردار آزمون وارد زمین 
شد. مهدی طارمی که این فصل یکی از بهترین بازیکنان آسیا در اروپا 
بود در دقیقه 79 بازی توانســت روی پاس احمد نوراللهی گل ســوم 

ایران را وارد دروازه حریف کند.
در ادامه بازی مهدی قایدی و مرتضی پورعلی گنجی هم برای ایران 
به زمین آمدند. تاش دو تیم در ادامه به گل زنی منجر نشــد و ایران 

بازی را با سه بر صفر برد.
ایران با این پیروزی 12 امتیازی شد و در رتبه دوم گروه قرار گرفت. 
پیش از این بازی عراق با پیروزی 1-4 مقابل کامبوج با 14 امتیاز در 

صدر جدول گروه قرار گرفت.

فوتبال ایران - بحرین:

 طلسم منامه شکست، ایران امیدوار به صعود شد

برد دلچسب با جادوی صابر از خط سرویس

ایران 3 - آمریکا ۰
 حریف می طلبیم!

تیم ملی والیبال ایران در ادامه روند فوق العاده خود، آمریکا را هم ســه بر 
صفر از پیش رو برداشت. به گزارش “ورزش سه”، تیم ملی والیبال ایران بعد 
از شروع نگران کننده ای که در لیگ ملت های 2021 داشت، توانست خیلی 
زود وارد یک مســیر موفقیت آمیز شــود. برای روشــن شدن موتور تیم آلکنو 
تنها به دو دیدار نیاز بود؛ ملی پوشان والیبال ایران از بازی سوم روند بردهای 
خود را شــروع  و موفق به ثبت 4 پیروزی متوالی شــدند. آنها با شکســت دادن 
ایتالیا، کانادا و بلغارستان، هفته دوم مسابقات را مقتدرانه پشت سر گذاشتند 

و امشــب از ســاعت 20:30 به مصاف آمریکا رفتند. روند فوق العاده شاگردان 
آلکنو امشــب هم ادامه داشــت و بلندقامتان ایرانی با یک نمایش جذاب و 
تماشایی توانستند از سد رقیب قدرتمند خود عبور کنند.  با اینکه ایران پیش 
از این 4 بار موفق به پیروزی برابر آمریکا شده بود، در این بازی با استفاده از 
پتانسیل جوان هایی همچون میثم صالحی و صابر کاظمی به یک برد مقتدرانه 
رســید. صابر کاظمی امشــب ســتاره تیم ملی بود که در امتیازات پایانی هم با 

اسپک ها و سرویس های خود خوش درخشید.
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دانش بنیان11
آزادسازی
صادرات

محصولاتفولادی
هفته نامه اقتصادی ایران

اگر تولیدکننده ای از لیست شرکتهای صادرکننده حذف شود دو ماه زمان می برد تا بار دیگر بر لیست شرکت های صادرکننده اضافه شود در این صورت برای خود تولیدکنندگان بهتر است تا به تعهدات خود 
پایبند باشند. به گزارش ایراسین؛ سیف الله امیری، مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت، در رابطه با صادرات محصولات فولادی گفت: وزارت صمت در حال تهیه و ارسال نامه ای به گمرک کشور برای 
آزادسازی صادرات محصولات فولادی است که برحسب این نامه تولیدکنندگانی که به کف عرضه و تعهدات خود در بورس کالا  عمل کنند، می توانند تا سه ماه آینده محصولات خود را صادر کنند. سیف الله 
امیری در ادامه افزود: وزارت صمت در بازه زمانی سه ماهه به تولیدکنندگان این اختیار را می دهد تا محصولات خود را صادر کنند و دیگر نیازی به تایید از سوی وزارت صمت نیست که این بازه زمانی هر سه 
ماه مجددا تمدید خواهد شد. وی با اشاره به حذف برخی از شرکت ها از لیست صادر کننده ها، بیان کرد: در این بازه زمانی سه ماهه وزارت صمت با گزارشاتی که از گمرک کشور و همچنین از بورس کالا 
دریافت می کند بر صادرات تولیدکنندگان نظارت می کند و اگر در این میان شرکتی کف عرضه و تعهدات خود را رعایت نکند، بی درنگ از لیست شرکت های صادرکننده حذف خواهد شد. امیری در ادامه 
خاطر نشان کرد: اگر تولید کننده ای از لیست شرکتهای صادرکننده حذف شود دو ماه زمان می برد تا بار دیگر بر لیست شرکت های صادرکننده اضافه شود در این صورت برای خود تولیدکنندگان بهتر است 

تا به تعهدات خود پایبند باشند  تا مشکلی ایجاد نشود البته چنانچه شرکت تولید کننده محصولات فولادی کف عرضه و تعهدات بورس کالا را عمل کند، می تواند به  صادرات خود همچنان ادامه دهد.
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جواب جدول شماره 28۱

 سوال مجری از آقای مهرعلیزاده درباره برجام، عهدشکنی آمریکا 
و راستی آزمایی لغو تحریم ها

جواب آقای مهرعلیزاده به سوال مجری
  مهرعلیزاده: همه برای احیای برجام باید تلاش کنیم

نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: مواضع 
جمهوری اسامی ایران مواضع درستی است که بایستی با قدرت در 

مذاکرات حاضر شویم تا برجام را زنده کنیم.
آقای محسن مهرعلیزاده در برنامه مناظره دوم انتخاباتی در پاسخ 
به سوالی در مورد سیاست های فشار حداکثری امریکا در دوره ترامپ 
کــه بــه اذعان خود امریکایی ها ناکام ماند ند و شکســت خوردند به 
همین دلیل رئیس جمهور جدید آمریکا به حرف و زبان گفته است 
می خواهد به برجام برگردد ایران هم در مقابل تاکید کرد باید تحریم ها 
لغو شــود و با توجه به بدعهدی های مکرر امریکا برگشــت به برجام 
راســتی آزمایی شود اگر شــما رئیس جمهور شوید برای تحقق این 
سیاست کلی که رهبر معظم انقاب اعام کرد و در قانون صیانت از 
منافع ملی هم مصوب شــده چه روشــی را در پیش خواهید گرفت 
افزود: بر اساس سیاست های نظام و به دلیل بدعهدی های آمریکا در 
اعمال فشار حداکثری به ایران مقاومت جانانه مردم توطئه های آمریکا 
را نقش بر آب کرد و به این ترتیب مواضع جمهوری اســامی ایران 
مواضع درســتی اســت که بایستی با قدرت در مذاکرات حاضر شویم 

تا برجام را زنده کنیم.
وی ادامه داد: آن حقوقی که در برجام بوده باید به مردم بازگردد 
البته باید همه امکانات کشــور و همه تصمیم گیران کشــور در همه 
قــوا همــکاری کنند تا برجام برای مذاکرات در این ســری به نتیجه 
برسد. مهر علیزاده در خصوص مطلبی که اقای رئیسی گفتند اینگونه 
پاسخ داد: جناب آقای رئیسی گفتند در مناظره قبل بداخاقی هایی 
شده و فرمودند از وقت و حقشان استفاده نمی کنند و می گذرند من 

نمی دانم کدام بداخاقی ها را می گویند.
نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری گفت: آقای 
رئیســی گفتند آذری زبان ها به ایشــان زنگ زدند و دلجویی کردند 
من نمی دانم آذری زبان ها به ایشان توهین کرده باشند، چون آذری 
زبانــی در ایــن جا نبوده که به ایشــان توهیــن کند ضمن اینکه من 
تصحیح می کنم آذری زبان نداریم و هر آنچه که هســت ترک زبان 
است آذربایجان های شرقی، غربی، اردبیل، همدان،  زنجان، خراسان، 
اصفهان، شــیراز، خوزســتان همه و همه ترک زبانان هستند و آقای 
رئیسی دراستفاده ازا ین کلمه توجه داشته باشد من با توجه به اینکه 
آقای رئیسی قاضی هستند می خواهم که ایشان در این زمینه دقت 

بیشتری کنند. 
وی افــزود: مــن نمی دانم آیا مــا اخاق را چه تعریف می کنیم اگر 
اینکه در خصوص مدرک جناب رئیسی بنده مطالبی را عرض کردم 
مطلب حقی بود جناب رئیسی از نظر کاسی 6 کاس درس خواندند 
و با احترام گفتم ایشان دروس حوزوی خواندند و بعداً معادل سازی 
کردند و بعد دکتری در مدرسه شهید مطهری گرفتند و عرض کردم 
اصولا علم اقتصاد مثل علم شــیمی، فیزیک، ریاضی علم خاص خود 
و علم کاســیک را می خواهد و ما باید بدانیم مســائل اخاق بایستی 
در عمل و در جامعه جاری و ساری شود من همین جا دو روز پیش 
صدا و سیما پنج دقیقه از فیلم تبلیغاتی بنده را سانسور کرد که این 
مصداق بداخاقی اســت. آقای مهرعلیزاده افزود: می دانید که غوغا 
شد در فضای مجازی و مردم گفتند که صدا و سیما یک زمانی ملی 
بود، میلی شد و حالا عشقی شده است من واقعا سوالم از رئیسی این 
اســت که شــما قاضی هســتید جناب قاضی واقعا به چه دلیلی ما 

فیلترینگ را پی در پی در جامعه راه انداختیم.

 مهدی طغیانی سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: 
2 بانک خصوصی در سال 97 با سوءاستفاده از خلأ قانونی و ضعف 
نظارت بانک مرکزی به اندازه کل بودجه کشور خلق نقدینگی و 
اعتبار داشتند. وی بانک مرکزی را عامل اصلی رشد نقدینگی عنوان 
و اظهار کرد: ساختاری که در قانون پولی و بانکی کشور بوده به بانک 
مرکزی اجازه نداده تا بتواند بر اســاس هدف گذاری هایش درباره 
متغیرهای اقتصادی، برنامه ریزی کند. بانک مرکزی در عمل به 
مثابه صندوق دولت ها بوده و دولت زمانی که با کســری مواجه 
می شده، سراغ بانک مرکزی می رفته تا نیازش را از این طریق تأمین 
کند. غافل از اینکه این عمل زیان بار است و باعث کاهش ارزش پول 
ملی و رشد سرسام آور نقدینگی می شود. به همین خاطر در این 
یک سال از شروع مجلس یازدهم، با جدیت تمام روی اصاح قانون 
و نظام بانکداری وقت گذاشتیم. او در ادامه به 2بانک خصوصی که 
در سال 97 به اندازه بودجه کل کشور خلق اعتبار داشتند، اشاره و 
عنوان کرد: اگر کســری بودجه دولت از طریق اســتقراض از بانک 
مرکزی تأمین شود، پایه پولی را بالا می برد و تورم ایجاد می کند.

یک مشکل دیگر که در سال های اخیر ایجاد شده، خلق پول نظام 
بانکی اســت. 2 بانک خصوصی در ســال 97 به اندازه بودجه کل 
کشور، خلق نقدینگی و اعتبار داشتند. این اقدام بر اساس اختیاراتی 
که با ایجاد بانک در اختیار بانک دار قرار می گیرد، انجام شده و چون 
نظارت ضعیف اســت باعث می شود بانک دارها از اختیارات شان 
سوءاستفاده کنند؛ اختیاراتی که بانکدارهای خصوصی به واسطه 
آن، بانک مرکزی را برای برداشت از ذخایر بانک مرکزی تحت فشار 
می گذارند و می گویند اگر به ما کمک نکنید و منابع در اختیارمان 
نگذارید ما نمی توانیم از عهده اداره بانک بربیاییم و باید کل بانک 

را جمع کنیم.  / خانه ملت 

فرش دستباف ایرانی صاحب نشان 
جهانی شد

رئیس  مرکز ملی فرش ایران از ثبت یک نشــان برای 
فرش دســتباف کشورمان در ســازمان جهانی مالکیت 
معنوی وای پو خبر داد و گفت: از این پس فرش دستباف 
با این نشان مشخص صادر می شود تا اصالت و هویت هنر 

صنعت ایرانی در عرصه بین الملل حفظ شود.
 »فرحناز رافع«  در کمیته فرش استان همدان اظهار 
داشــت: به رغم تولیدات ارزنده، فرش دســتباف به شدت 
در عرصه مارکتینگ )بازاریابی ( و برندینگ ضعیف است 
و در ایــن راســتا در 15 ماه اخیــر اقدامات قابل توجهی 
صورت گرفته است. وی ثبت جهانی یک نشان برای فرش 
دســتباف را حرکت بزرگی در راستای حفظ و حراست از 
این هنر صنعت اصیل دانســت و گفت: این نشــان شامل 
یک گل شاه عباسی است که در وسط آن یک درخت سرو 
تعبیه شده و اطراف آن نشان صلح و دوستی طراحی شده 
است. این نشان با حمایت سازمان جهانی وای پو به ثبت 
رسیده است. او از طراحی سایت بین المللی فرش دستباف 
نیز خبر داد و گفت: این کار هم با همکاری وای پو )سازمان 
جهانی مالکیت معنوی( در راستای معرفی و ترویج برند 
فرش ایرانی اســت که به زودی راه اندازی می شــود. وی 
تبدیل هر روستا به یک فروشگاه آناین را از دیگر اقدامات 
ارزنده برای رونق تجارت فرش دستباف اعام کرد و افزود: 
این نرم افزار نیز توسط جمعی از نخبگان در حال طراحی 
اســت تا حاصل بافنده ها به نرخ واقعی و بدون واســطه به 
فروش برسد.  به زودی طرح فروش اقساطی فرش دستباف 
با هدف تحریک تقاضا اجرا می شــود تا هموطنان عاقه 
مند به صنایع دســتی بتوانند از طریق دریافت تسهیات 

فرش دستباف خریداری کنند./ ایرنا 

2 بانک خصوصی به اندازه کل بودجه 
نقدینگی خلق کردند

خبر اتصال 11 آزادراه به شبکه پرداخت الکترونیکی عوارضخبر
محمد اســامی وزیر راه و شهرسازی در 
حاشــیه افتتــاح مرکز اخــذ الکترونیکی 
عوارض آزادراه های کشــور در گفت وگو با 
خبرنگاران گفت: وزارت راه و شهرسازی در 
دو ســال گذشــته با اهتمام ویژه رویکرد 
حرکت به ســمت حمل ونقل هوشــمند و 
هوشمندســازی اتوبان ها را در دستور کار 
خود قرار داده اســت. اولویتی که به شــکل 
زودهنگام در این طرح وجود داشــت این 
بــود که ما پرداخت عوارض در آزادراه ها را 
به شــکل الکترونیکی انجام بدهیم و از این 
طــرق توقــف را حذف کنیم و انتظاری که 
مــردم در صف ها بــرای پرداخت عوارض 
می کشند و ســوختی که بی دلیل مصرف 
می شــود را کاهش دهیم. وی با اشــاره به 
همه گیری ویروس کرونا از اواخر ســال 98 
و تاش برای کاهش مبادله اسکناس و پول 
به دلیــل احتمال انتقال ویــروس کرونا، 
خاطرنشــان کرد: در گام نخســت، چهار 
آزادراه بــه شــبکه پرداخــت الکترونیکی 
عوارض متصل شــد و بعد از آن سه آزادراه 
دیگــر و امــروز نیز چهار آزادراه به شــبکه 
پرداخت الکترونیکی عوارض متصل شد. با 
اینــکار تعــداد آزادراه هایی که به شــبکه 
الکترونیکــی عــوارض متصل شــد به 11 

آزادراه رســید. تاش داریم تا سیستم های 
پرداخت عــوارض الکترونیکی برای مردم 
متنوع و ســاده شــود. همچنین با توجه به 
تکلیف ستاد ملی کرونا و اخذ مجوز به وزارت 
راه و شهرســازی مجوز برای دریافت اسامی 
افــرادی که عــوارض را پرداخت نکردند از 
ســوی پلیس، عما توســعه زیرساخت ها 
انجام شد و در ماه های آتی تعداد بیشتری 
از اتوبان هــا را بــه سیســتم پرداخــت 

الکترونیکی متصل می کنیم.
تــا امــروز 1200 کیلومتــر از 1700 
کیلومتر بزرگراه های کشــور در قالب این 
طرح پوشــش داده شده است. این 1200 
کیلومتری که پوشــش داده شده در چهار 

مورد از اتوبان ها حدود 60 درصد از ترافیک 
آزادراهی را تحت پوشش خود قرار می دهد.

بــا توجه به اینکه آزادراه های کشــور با 
ســرمایه گذاری بخش غیردولتی احداث 
شده، امید است مردم همکاری لازم را برای 
پرداخت به موقع عوارض آزادراهی داشــته 
باشند. زیرا وزارت راه و شهرسازی متعهد به 
پرداخت سرمایه های بخش غیردولتی که 
آزادراه احداث می کنند هســت و با اینکار 
عمــا بخشــی از هزینه هــای نگهداری 
آزادراه هــا تامیــن می شــود. آزادراه های 
تهران- پردیس و آزادراه تهران- شمال نیز 
جزو آزادراه هایی هســتند که به آنها مجوز 
دادیم تا عوارض را به شکل نیمه الکترونیکی 

دریافت کنند.
گزینه پیش پرداخت عوارض الکترونیکی 
کــه پیش تر نیز تجربه شــده اســت جزو 
گزینه هایی اســت که در مورد آن در حال 
تصمیم گیــری هســتیم، همــه بانک ها 
می تواننــد تگ عوارض الکترونیکی را تهیه 
کرده و به مشتریان واگذار کنند. روش کار 
تگ های عبور الکترونیکی به این شکل است 
کــه مردم می توانند این تگ ها را از بانک ها 
خریداری کنند و پشت شیشه اتومبیل خود 
نصب کنند تا با عبور از این طریق عوارض 
کسر شــود. کسانیکه عوارض الکترونیکی 
خود را پرداخت نمی کنند به موجب قانون 
حتمــا مشــمول جریمــه می شــوند و 
جریمه های سنگینی نیز برای این موضوع 
در نظر گرفته شــده اســت. از طریق مرکز 
داده کل ترددهای کشــور، شماره پاک و 
نــام افراد تردد کننــده در آزادراه ها دراین 
مرکــز ثبت و ضبط می شــود. بدین طریق 
می توانیم عملکرد اتوبان و ترافیک، وضعیت 
پرداخــت را به لحظــه مدیریت کنیم و به 
هنــگام بــرای آن تصمیم مقتضی بگیریم. 
پرداخت عوارض عبور از اتوبان تهران- ساوه 
و یا کرج- قزوین و تمامی اتوبان ها به شکل 
پیمایشی انجام خواهد شد./ روابط عمومی

اعتراض ایران به حقآبه کشور از آب هیرمند

 معاون آب و آبفای وزیر نیرو در جلســه مشــترک 
کمیســاران آب هیرمنــد در خصوص دریافت نکردن 
حقآبــه ایــران در ســال جاری اعتراض کرد.  به نقل از 
وزارت نیرو، قاســم تقی زاده خامســی،  در بیســت و 

ســومین جلسه مشترک کمیساران آب هیرمند که با 
حضور مقامات جمهوری اســامی ایران و افغانستان 
برگزار شــد، با توجه به مســئولیت کمیســاری آب 
هیرمند که از طرف جمهوری اســامی ایران بر عهده 
دارد، ضمــن خوش آمدگویی خواســتار تأمین حقابه 
ایران بر اســاس معاهده 1351 فی مابین شــد. وی در 
ادامه با اشاره به دغدغه های ایران نسبت به احداث و 
آب گیــری بنــد کمال خانبــر روی هیرمند، گفت: بر 
اســاس ماده پنجم معاهده 1351 هیرمند، افغانستان 

باید موافقت ایران را برای ساخت این بند جلب می کرد 
و مــا معتقدیم این بند پیامدهای اجتماعی ناشــی از 
مهاجرت، تعطیلی کشاورزی و توسعه کانون های گرد 
و غبار را دارد. به گفته معاون وزیر نیرو در امور آب و 
آبفا، مردم در منطقه سیســتان تشنه هستند و آن چه 
که ما نگران آن هستیم دریافت نکردن حقابه در سال 
جاری و کمبود آب در سیستان است. ما پیگیر دریافت 
حقابه خود به صورت درست و کامل بر اساس معاهده 

هستیم./ روابط عمومی 
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هفته نامه اقتصادی ایران
سعید اوحدی معاون رئیس جمهوری و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران با  اشاره به رفع مشکلات پیش روی مسکن ایثارگران به عنوان یکی از برنامه های سال جاری گفت: تسهیلات مسکن ایثارگران امسال بین ۱۵۰ تا ۲۰۰ 
درصد افزایش یافت. هنوز نتوانسته ایم ۱۰۰ درصد مشکل مسکن و  اشتغال جامعه ایثارگران را رفع کنیم و امسال با افزایش تسهیلات مسکن، میزان تسهیلات مسکن در مناطق روستایی از ۶۰۰ میلیون ریال به ۲ میلیارد ریال 
و در مناطق شهری از یک میلیارد و ۱۰۰ میلیون ریال به ۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال رسیده است. وی از ابلاغ دستورالعمل پرداخت این تسهیلات به بانک های عامل سراسر کشور خبر داد و گفت: در طول یک سال گذشته 
اتفاقات کم سابقه و خوبی با مصوبات دولت و پشتیبانی وزیران، نمایندگان مجلس، دولت و استانداران برای حل مشکلات ایثارگران رخ داد.  سال گذشته ۷۱ هزار مورد زمین در تملک بنیاد شهید و امور ایثارگران قرار 
گرفت که ۶۵ تا ۷۰ درصد بیشتر از ۱۶ سال گذشته بوده است. برای رفع مشکل مسکن ایثارگران به دنبال رفع مشکل در خود استان محل سکونت آنها بودیم که زمین در محل سکونت خود ایثارگران به آنها داده شود. 
او  با تاکید بر اینکه  اشتغال به عنوان مهم ترین موضوع و چالش امروز جامعه ایثارگران است، گفت: در سفرهای استانی تفاهم نامه هایی برای حل این مشکل منعقد شده است که تفاهم نامه  اشتغال یک هزار و ۲۰۰ نفر از جامعه 
ایثارگران چهارمحال و بختیاری منعقد می شود. در راستای اجرای برنامه ششم امسال همه فرزندان شهدا و فرزندان جانبازان ۷۰ درصد استخدام خواهند شد و مرحله نخست آزمون استخدامی ۱۲ تیرماه برگزار می شود 

و آن دسته افرادی که هنوز مشغول تحصیل هستند بعد از این آزمون، مقدمات برای برگزاری آزمون بعدی فراهم خواهد شد تا فارغ التحصیلان آینده، براساس احکام برنامه ششم استخدام شوند./ روابط عمومی

دومین مناظره نامزد های ریاست جمهوری 1400

ماراتن 7 نامزد
 در رسانه ملی

این مناظره ساعت 17 آغاز شد و تا ساعت 20:45 ادامه یافت و نامزد ها در دو نوبت به 
پرسش های با موضوع فرهنگی، اجتماعی و سیاسی پاسخ دادند

بخش دوم مناظره - پاسخ به نقد هایی که نامزد های دیگر داشتند
بخش سوم مناظره - بیان دیدگاه های نامزدها برای اداره دولت آینده

نیمه دوم دومین مناظره نامزد های ریاست جمهوری - بخش چهارم
نیمه دوم دومین مناظره نامزد های ریاست جمهوری - بخش پنجم
نیمه دوم دومین مناظره نامزد های ریاست جمهوری - بخش نهایی

  به گزارش خبرنگار خبرگزاری صدا و سیما، این مناظره ساعت 17 آغاز شد و تا ساعت 
20:45 ادامه می یابد و نامزد ها در دو نوبت به پرســش های با موضوع فرهنگی، اجتماعی 

و سیاسی پاسخ می دهند.
دیگر مناظره  ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری شــنبه 22 خرداد برگزار 

می شود.
 پیــش از آغــاز مناظره، قرعه کشــی برای تعیین صندلی و روال پرســش های مناظره 

برگزار شد.

  صندلی کاندیدا ها در استودیو مناظرات ریاست جمهوری با قید قرعه مشخص شد؛
صندلی شماره یک: آقای محسن رضایی
صندلی شماره دو: آقای علیرضا زاکانی

صندلی شماره سه: آقای محسن مهرعلیزاده
صندلی شماره چهار: آقای امیرحسین قاضی زاده هاشمی

صندلی شماره پنج: آقای سعید جلیلی
صندلی شماره شش: آقای سید ابراهیم رئیسی

صندلی شماره هفت: آقای عبدالناصر همتی
پخش سرود ملی در استودیوی شماره 11 رسانه ملی

قرائت قرآن قبل از شروع مناظره 
اطاعیه کمیسیون بررسی تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری 

 سوال مجری از آقای رئیسی درباره حل مشکات فاصله طبقاتی 

 سوال مجری از آقای زاکانی درباره جمعیت 
سالمندی و ناباروری

جواب آقای زاکانی به سوال مجری
  زاکانی: وجود سه و نیم میلیون زوج نابارور در کشور

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: اکنون سه و نیم میلیون زوج 
نابارور در کشــور داریم و از هر پنج زوج یک زوج نابارور اســت. آقای علیرضا زاکانی در 
پاســخ به ســوالی درباره جمعیت سالمند و ناباروری تصریح کرد: موضوع جمعیت به یک 
نقطه بحرانی رسیده است که نیاز به تمهیدات خاصی دارد. اکنون نرخ رشد ما به هشت 
دهم درصد رســیده که یک نرخ رشــد بحرانی اســت. نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری گفت: در حوزه باروری هم از شش و نه دهم درصد در سال 60 به یک 
و هفت دهم درصد رســیده ایم و باید این نرخ باروری را به دو و ســه دهم درصد برســانیم 
تا از این وضعیت اسفناک خارج شویم. اقای زاکانی ادامه داد: برای این موضوع چند سطر 
برنامه وجود دارد در حوزه فرهنگ و اجتماع. چهار خط تاش را دنبال می کنیم که یکی 
از آن ها تعلیم و تربیت، دیگری تحکیم خانواده و رشد جمعیت است که جزو برنامه های 
اصلی ماســت و احیای تندرســتی، نشــاط و رفاه اجتماعی و صیانت از محیط زیست. این 

چهار برنامه در خصوص حوزه فرهنگ و رفاه و اجتماع است.
نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری افزود: ما اکنون سه و نیم میلیون 
زوج نابارور در کشــور داریم که از هر پنج زوج یک زوج نابارور اســت همچنین 80 مرکز 
باروری وجود دارد و تنها کاری که صورت می گیرد این است که در یک نوبت طولانی با 
هزینه گزاف این ها قرار می گیرند. آقای زاکانی ادامه داد: اولین اقدام این اســت که این 
افراد را بیمه می کنیم و ماحصل آن امکاناتی را فراهم می کنیم که خود آن ظرفیتی باشد 

که بچه دار شدن بر دل زوج های جوان یا زوج ها به عنوان یک عارضه باقی نماند.
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: در سال 84 پیمایشی انجام 
شد که در آن 70 درصد مردم ایران قائل به دو فرزندی هستند، اما در سال 98 پیمایش 
مجددی شــد و شــصت درصد مردم ایران اعام کردند که ســه فرزندی مطلوب است، اما 
از عواقب آن می ترسیم. آقای زاکانی ادامه داد: دولتی که آقای روحانی ایجاد کرد )چون 
نماینده ایشــان در این جا حضور دارند، ولی حاضر به مناظره با بنده نیســتند و در واقع 
این هم یک مدلی برای پاســخ دادن و فرار رو به جلو اســت و ضعف خودشــان را پوشــش 
می دهند حاضر نیستند که از نظر عددی و رقمی و کمی و کیفی با نامزد های دیگر بحث 
کنند( این دولت کاری کرد که پوشــک بچه 36 میلیون تومان یعنی ماهی یک میلیون 
تومان ظرف سه سال برای پدر و مادر ها هزینه دربر داشته باشد این پدر و مادر ها از کجا 

باید این هزینه را بیاورند؟
نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری گفت: همین دولت بایی را ســر 
مردم آورده اســت که در واقع شــرایط به ســمتی برود که 28 درصد از حقوق شــان را در 

شهرستان ها و در تهران 58 درصد حقوق خود را برای یک خانه 75 متری می دهند.
آقای زاکانی ادامه داد: لذا این دولت اصا امیدی باقی نگذاشته است که چنین امکاناتی 
را فراهم کند. آنچه بنده دنبال خواهم کرد عاوه بر جنبه هایی که ناظر بر زوج های نابارور 
هستند توجه را معطوف به حل مشکات مسکن، اشتغال و ایجاد امید می کنم تا سایرین 
با این اشتیاقی که 60 درصد افراد می خواهند سه فرزند داشته باشند امکان فرزندآوری 
بهتری داشــته باشــند. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری افزود: شرایط 

ازدواج را تسهیل می کنم تا شرایط بهتری برای کشور حاصل شود.

سوال مجری از آقای همتی درباره تناسب آموزش با 
نیازهای واقعی اقتصاد و اشتغال

جواب آقای همتی به سوال مجری
 همتی: انحصار عامل ناکارآمدی و فساد است

نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری با بیان این که مخالف هر گونه 
انحصار هستم گفت: انحصار عامل ناکارآمدی و فساد به شمار می رود.

آقــای عبدالناصــر همتی در بخش اول دومین برنامــه مناظره انتخاباتی کاندیدا های 
ریاســت جمهوری در ســاختمان ســیمای رسانه ملی در پاسخ به این سوال که با توجه به 
نیاز های آموزش و نیاز های واقعی کشــور که شــامل بیکاری تحصیل کردگان در کشــور 
هســتیم برنامه شــما برای مناســب سازی آموزشــی و انطباق آن با واقعیت ها و نیاز های 
بازار های کار چیســت؟ افزود: در ابتدا لازم می دانم به شــیوه مناظره انتقاد کنم در یک 
مصاحبه نیز اعام کردم تقریبا شیوه مناظره مانند مسابقه هفتگی شده است، فکر می کنم 
اگر می خواســتیم مردم مواضع ما را به روشــنی بدانند بهتر بود ســوالات مهمتری مطرح 

شود و سوالاتی که برای مردم مهم تلقی می شود.
وی گفت: کاندیدا نیز در نحوه پاسخگویی به این سوالات و فرق نحوه عمل و پاسخگویی 
کاندیدا را مردم متوجه می شدند چگونه است. همتی با بیان این که بنده مخالف انحصار 
هستند افزود: واقعیت این است که این موضوع خودش نوعی انحصار است و بنده مخالف 
انحصار در اقتصاد، سیاست، فرهنگ و رسانه هستم چرا که انحصار عامل اصلی ناکارآمدی 
و فســاد اســت. نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری ادامه داد: در شرایط 
الان انتخاب بین بد و بدتر یا خوب و خوب تر نیست، انتخاب بین افرادی است که معتقد 
هســتند نباید بگذاریم این دری که بر روی کنشــگران و کنشگری شهروندان عزیز بسته 
می شــود و انتخابی که می تواند این در ها را ببندد من فکر می کنم مهمترین وظیفه این 

است که راجع به این موضوع تصمیم بگیرند.
وی گفت: من قبا نیز اعام کرده ام که دولت من صدای بی صدا ها و قدرت بی قدرتان 
هســتم، چرا این جمات را گفتم، چون دولت من حامی آســیب پذیرترین افراد جامعه 
خواهد شــد. آقای همتی افزود: من قبل از آنکه به ســوال شــما پاســخ دهم می گویم من 
گروه هایی که در جامعه آســیب پذیر هســتند، اعتقاد دارم بهترین کاری و اقدامی که 
می شــود انجام داد شــهروندانی که آسیب پذیرتر هستند برایشان زندگی بهتر و شرایط 
بهتری فراهم کنیم و این افراد مانند کوله برها، بی شناســنامه ها، قربانیان فقر شــدید، 
بیکاران، کارگران غیر رســمی، کودکان کار، بی سرپرســتان و بدسرپرستان، بی خانمان 
هــا، افــراد دارای معلولیت، کارگران، مهاجران، زنان سرپرســت خانوار، بیماران خاص، 
معتادان، این ها از معضات مهم جامعه ما به شــمار می رود و ما آن قدر درگیر مســایل 
کوچک در جامعه هســتیم همه این ها را فراموش کرده ایم، این ها اصل هدف و بحث ما 
می باشند. وی با اشاره به این که در بحث آموزش به عنوان یک مسئله مهم تلقی می شود 
نیز گفت: در نگاه من بازار رقابتی نقش مهمی در توســعه کشــور دارد، اما دولت در ســه 
حوزه مســئولیت شــدید دارد که شــامل سامت،   آموزش و پرورش و رسیدگی به اقشار 
آسیب پذیر است و حتما باید در این موارد جدی وارد شود در موضوع آموزش باید ما از 
پایه و اســاس مانند مدارس دولتی که اهمیت نســبت به آن کمتر شده است برنامه ریزی 
داشته باشیم. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری افزود: من مدارس دولتی 
را بــه نظــر مــن کم اهمیت کردیم ما می توانیم هم اکنــون از پایه باید مدارس دولتی را 
تقویت کنیم و اولیاء براســاس انتخاب خودشــان هزینه را پرداخت کند نه این که برای 

ثبت نام به زور از آن ها هزینه دریافت شود.

سوال مجری از آقای جلیلی درباره تقویت اعتماد مردم

جواب آقای جلیلی به سوال مجری
  جلیلی: فرهنگ سیاسی باید اصلاح شود

ســعید جلیلی نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری امروز در دومین 
مناظره تلویزیونی و در پاسخ به سوالی در خصوص عوامل افزایش اعتماد مردم به دولت 
خود گفت: اگر می خواهیم اعتماد مردم جلب شــود حتما باید رفتار مســئولان درســت و 

فرهنگ سیاسی باید اصاح شود.
آقای ســعید جلیلی افزود: یکی از موضوع هایی که مانع اصاح امور می شــود متاسفانه 
فرهنگ غلط سیاسی است که در نظام سیاسی اجرایی ما امروز وجود دارد و این مربوط 
به یک جناح یا آن جناح نیست یا یک دولت و دولت دیگر نیست و متاسفانه یک موضوع 

فراگیر است.
آقای جلیلی ادامه داد: باید به این موضوع حتما توجه جدی شــود و چه کســانی که 

رقیب یا چه کسانی که رفیق باشند گاهی دچار چنین آسیبی می شوند.
وی گفت: اگر شــما از ســاختار اجرایی و اداری کشــور، فرهنگ سیاســی غلط را پاک 

نکنید این باعث می شود ظرفیت ها و توانمندی های کشور متوقف شود.
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری افزود: اگر در فرهنگ سیاسی کشور 
نمایش جای کار واقعی را بگیرد شما نمی توانید انتظار داشته باشید که کار ها جلو برود 

چرا که با نمایش، کشور اداره نمی شود.
جلیلی گفت: اگر شما مرتب به جای اینکه نتیجه کار را بیان کنید فرآیند کار را توضیح 
دادید، که چقدر ســفر رفتم و چقدر گزارش دادم، اما این ها نتیجه ای نداشــته باشــد، این 

فرهنگ، غلط است و کار ها پیش نخواهد رفت.
نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری افزود: اگر شما کار های ریشه ای 

را کنار گذاشتید و به کار های نمایشی پرداختید، حتما مشکات کشور باقی می ماند.
جلیلی گفت: اگر شما به اصاح ساختار بودجه اهتمام نکرده اید و نظام نظارت بانکی 
را جدی نگرفتید و به کار های روزمره پرداختید این امر حتما کشور را متوقف می کند و 
اگر نتیجه کار های ولو شبانه روز مسئولان در زندگی مردم دیده نشود این نشان می دهد 

که آن کار واقعی نبوده و یک کار نمایشی است.
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری افزود: مثا شما می گویید ما فان 
توافق را کردیم که تحریم ها برطرف شــود بعد می بینیم که تحریم ها دو برابر شــد و آن 

وقت می گویید ما جام اخاق را بردیم، اینکه نتیجه کار نمی شود.
جلیلی گفت: اگر شما آمدید و کار ها و تصمیم را به موقع نگرفتید کاری مرتب دچار 
وقفه شد و یکی دو سال کار معطل یک تصمیم شد؛ این همان چیز هایی است که کشور 

را دچار مشکل می کند.
نامزد ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری گفت: اگر چند شــغلی در بین 
مســئولان رواج داشــته باشــد و اگر چند شــغل یک فرهنگ شد و اگر شد یک ارزش و به 

ضد ارزش تبدیل نشد، این حتما نمی تواند کار را دنبال کند.
جلیلــی گفــت: اگــر ما می خواهیم برخی از کار ها را دنبال کنیم باید مواظب باشــیم 
فرهنگ سیاســی اصاح شــود تا خیلی از امور به راحتی شــکل گیرد و اگر خدای نکرده 

این فرهنگ به نسل بعد منتقل شد که بدتر می شود.
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رضا اردکانیان وزیر نیرو گفت: ما ماینرهایی داشتیم که انرژی مصرفی آنها 300 مگاوات بود اما با بررسی های جهانی مشخص شد 10 درصد مصرف جهانی 
برق برای رمزارزها در ایران است.برق موضوع مهم این روزهاست، ما امسال با وجود پیش بینی هایی که داشتیم با چند وضعیت غیرمتعارف رو به رو شدیم که 
یکی از آنها افزایش دما بود. وی با اشاره به اینکه گرمای زودرس، کاهش در برق آبی ها و رمزارزها باعث مشکاتی شد، ادامه داد: کاهش باران و خشکسالی باعث 
شد که کاهش برقابی داشته باشیم. از 73 هزار مگاوات ظرفیت گرمایی، ما یک کاهش توان خروجی داشتیم. بیش از 300 هزار توافقنامه با مصرف کنندگان برق 
به امضا رســاندیم تا از برق ارزان و رایگان در زمان اوج مصرف اســتفاده کنند. تاش های شــبانه روزی در حال انجام اســت، صادرات را کاهش دادیم و حتی ســعی 
داریم بر اساس قراردادها به صفر برسانیم و واردات را هم انجام دهیم. خدایی نکرده اگر شبکه عمومی برق کشور در معرض فروپاشی قرار بگیرد، ناچار به خاموشی 

هستیم و این اتفاق هر 12 الی 13 سال در کشورهای دنیا می افتد اما بحمد ا.. امسال در کشور 17 سال بعد از سال 83 این اتفاق نیفتاده است./ایلنا

تولید برق در نیروگاه اصفهان با ظرفیت کامل نیازمند تامین آب است. سعید محسنی مدیرعامل شرکت تولید نیروی برق اصفهان با اعام این 
خبر افزود: متخصصان و کارکنان این شرکت با تمام توان در شرایط سخت کرونایی تاش خود را برای آماده کردن تمام واحدهای بخاری نیروگاه 
اصفهان قبل از پیک تابستان سال جاری انجام دادند وی تاکید کرد در حال حاضر تمام واحدهای بخاری این نیروگاه برای تولید برق پایدار با ظرفیت 
کامل در آمادگی صددرصد است؛ ولی با توجه به محدودیت آب هم اکنون با 25درصد ظرفیت در حال تولید برق است و در صورت تامین آب مورد 
نیاز می تواند با ظرفیت کامل برق را به شبکه سراسری تحویل کند و سهمی در کاهش خاموشی های شهر اصفهان داشته باشد. نیروگاه اصفهان در 
جنوب غربی اصفهان و در مجاورت رودخانه زاینده رود واقع شــده اســت که پنج واحد بخاری مولد برق با ظرفیت های متنوع و مجموع توان اسمی 

تولید 835 مگاوات برق دارد./ روابط عمومی

۱۰درصدمصرفجهانیبرقبرایرمزارزهادرایراناست تولیدبرقنیروگاهاصفهانبامجموعتواناسمیتولید۸۳۵مگاواتبرق

آنــان که گفته انــد “از دل برود هرآنکه از دیده 
رود “ ســخت اشتباه اندیشیده اند ولااقل هرکسي 
از دل رفتني باشــد ، آنکه براي جامعه اســامي و 
خصوصا” ملت زجرکشیده و درد دیده ایران همه 
کس بود ، از دل رفتني نیســت و علیرغم 32 ســال 
از ارتحال ملکوتي آن حضرت ، لحظه اي نیست که 
یکایــک ایرانیــان به دلایل مختلــف یادي از امام 
خمیني نکنند و چهره نوراني و کام دلنشین ایشان 
را به یاد نیاوردند . تا امام بود جامعه مان بلند ترین 
گام ها را به ســوي تعالي و تکامل معنوي برداشت 
و وجود آن حضرت آئینه تمام نمائي از همه خوبي 
ها بود که نســبت به هــر ناروائي در اولین فرصت 
واکنش نشان میداد و مانع کجرفتاري ها و کجروي 
ها مي شــد و تأثیر این خوي امام تا حدي بود که 
اثري عمیق نیز برزندگي شخصي و خصوصي آدم 
ها داشت و موجب مي گردید تا همه بکوشند مقلد 
و رفتار و خلق وخوي امام باشند وبا تبعیت از ایشان 
به پاسداري از حریم اسام ، انقاب و ایران بپردازند 
.و اینک که جســم خاکي آن حضرت در دنیاي ما 
نیست ؛ اما این فقدان هیچ تأثیري بر تبعیت خاص 
و عام از راه آن حضرت نگذاشته کما کان بر این باور 
هســتند کــه بعداز امام بایــد  راه امام تداوم یابد و 
آرمانهاي متعالي ایشــان بــراي تحقق ایده هاي 
انقاب جریان داشــته باشد ، شایسته است تا امام 
را همان گونه که بود بشناسیم واز او متابعت کنیم 
و هرچند چون او بودن ، نا ممکن است و هیچ قلم 
وبیاني را یاراي ترســیم واقعي ســیما و اخاق امام 

نیست اما به مصداق : 
آب دریا را اگر نتوان کشید « 

» هم به قدرتشنگي باید چشید « 
  بي  مناســبت نیســت ، جزطلبه یاد نکردند  
وهمیشه نیز از کساني که به حق تعریف و تمجید 
مي کردند ، آزرده خاطر مي شدند وبه موازات این 
روحیه قابل ســتایش در برابر خانواده ، دوســتان و 
امت و ... بسیار فروتن و بزرگوار بودند وقار و متانت 

عجیبي در همه شــرایط داشــتند و هرگاه کسي با 
ایشان سخن مي گفت با تأمل بسیار حرفش را مي 
شــنیدند و ســپس با جماتي مختصر و مفید به 
پاسخگوئــي مي پرداختند و حتي در شرایط هاد 
و بحراني نیز این روحیه حضرت امام محفوظ بود 
و کمتر کسي از آشنایان به یاد مي آورد که عصبانیت 
یا پرخاشگري وبا صداي بلند صحبت کردن امام را 
دیــده باشــد . با این وجــود امام در برابر ناروائي ها 
موضعي سرسختانه ، انعطاف ناپذیر و جدي داشتند 
و همه ملت ایران در طول همه سال هائي که با آن 
حضرت آشنائي داشتند شاهد بودند که هرگز قدمي 
بنفع اســتبداد و اســتعمار کنار نیامد و همیشه به 
اســتبداد » نــه  « گفت . امــام ، در آنچه مرتبط با 
مصالح عام جامعه اسامي بود ، هیچ چیز را نا مربوط 
به مردم نمي دانستند و به همین دلیل نیز چه در 
طول سال هاي مبارزات خود و چه در سالهاي پس 
از پیــروزي انقاب اســامي ، هرگــز به ماقات 
خصوصي هیچکس و شنیدن حرف هاي محرمانه 
هیچ مقامي روي موافق نشــان ندادند و پیوسته با 
صراحت ، آنچه را که مربوط به مردم مي شــد به 
اطاع آن ها رســاندند . حضرت امام علیرغم همه 
گرفتــاري هــاي روزانه ، کلیــه نامه ها ي واصله را 
شخصا” مطالعه فرموده و به نویسندگان آن ها پاسخ 
مناسب مي دادند ، تمام روزنامه ها را مطالعه کرده 
و مطالــب رادیوهاي بیگانه ) حتي حمات نارواي 
آنان را به شخص خود و انقاب مي شنیدند و عجبا 
که چه سعي صدري هم داشتند ، هرگز کسي ندید 
و یا نشــنید که امام در برابر گفتارهاي رادیوهاي 
بیگانه واکنش نشــان دهد . کوتاهي ها و قصور و 
تقصیرها  بپذیرند و با قدرت و تصمیم اراده به  پیش 
رونــد و بدانند که با رفتن یک خدمتگزار در ســد 
آهنیــن ملــت خللي حاصــل نخواهد شــد که 
خدمتگزاراني بالا و والاتر در خدمتند و الله نگهدار 

این ملت و مظلومان جهان است. 
ازمتن وصیتنامه سیاســي - الهي امام خمیني   

)ره( اینجانــب با دلي آرام وقلبي مطمئن و روحي 
شــاد وضمیــري امیدواربه فضل خــدا از خدمت 
خواهران و برادران مرخص و بســوي جایگاه ابدي 
سفر مي کنم و به دعاي خیر شما احتیاج مبرم دارم 
واز خــداي رحمــن و رحیم مي خواهم که عذرم را 
در کوتاهي خدمت و قصورو تقصیر بپذیرد واز ملت 
امیدوارم که عذرم را در     شناخت محدودي که از 
امــام داریم و نیز روایت نزدیکان ایشــان را ماک 
اعتبار محدودي براي آشنائي با آن حضرت فرض 
کــرده و متذکر گــردد که : امام خمیني ، از لحاظ 
شــخصیتي مجموعــه اي از متعالي ترین صفات 
انســاني بودند و با جرات مي توان گفت به مصداق 
نام شریفشــان ، روح خدا در ایشــان حلول داشت . 
حضــرت امــام ، با همه علو درجــه علمي و مقام 
اجتهــادي که داشــتند ، هرگــز از خود با عنواني ، 
ایشان مردم را داوراني لایق مي دانستند و چون در 
نظام حکومت اسامي هیچ چیز از مردم پنهان نبود 
، شــک نداشتند که مردم خود مي توانند صدق یا 
کذب یاوه هاي رادیوهاي بیگانه را تشخیص دهند 
و در چند مورد هم که آن بلند گوهاي اســتعمار 
وقاحت را از حد گذراندند ، باز حضرت امام واکنش 
منفي نشــان ندادند و ضمن ارائة توجیهات لازم با 
زبان خودشان مراتب را با مردم در میان گذاشتند 
و این امر از صفاي باطن و منطق قوي ایشان نشأت 
مــي گرفــت . به طور کلــي ، حضرت امام ، منطق 
عقائــي را برهرچیز دیگر ترجیح نهاده همین امر 
باعث مي شد تا حتي به دشمنان شخصي خود نیز 
رفتاري شایسته داشته باشند . از جمله به یاد داریم 
که بعد از حوادث سال 1342 که منجر به دستگیري 
و تبعید ایشــان شد علیرغم آنکه در حال مبارزه با 
شاه و رژیم شاهنشاهي بودند ، حتي  از ابراز رأفت 
و احترام نسبت به زندانبان خود و کساني که باعث 
اذیت و آزارشــان مي شــدند فرو گذار نکردند . چرا 
کــه آنان را مأمــور و مجبور مي دیدند و به همین 
اعتبار نیز آنان را معذور مي دانستند و حتي بعد از 

پیروزي انقاب و فروپاشــي نظام شاهنشاهي نیز 
دیده نشد که ایشان حق شخصي را مطالبه نماید 
. در حالیکه حضرتشان نسبت به حقوق عوام الناس 
بســیار سختگیر بودند و استیفاي آن را بزرگترین 
مسئولیت خویش محسوب مي داشتند . نمونه هاي 
متعــددي از این نــوع برخورد امام با رویدادها مي 
توان ارائه داد از جمله گفته مي شــود وقتي خبر 
شــهادت فرزند ارجمندشــان حاج آقا مصطفي را 
شنیدند ، به هیچ وجه رفتاري جز آنچه از حضرتشان 
انتظار میرفت نکردند و در مراســم تشــییع جنازة 
فرزنــد نیزجــز  همان مقداري که معمولا” بدنبال 
جنازه سایرین حرکت مي فرمودند ، حرکت نکردند 
و استدلالشان هم این بود که فرزند من هیچ تفاوتي 
بــا فرزند دیگــران ندارد . حضرت امام ، از هر گونه 
جاه طلبي و دلبستگي به مظاهر مادي زندگي پرهیز 
داشتند و به همین اعتبار نیز در تمام طول زندگي 
پر برکتشــان ساده زیستند و دیگران را تشویق به  
ســاده زیستن نمودند و در حالیکه همیشه امکان 
برخــوردداري از بهتریــن نوع زندگي برایشــان 
وجودداشــت پیوســته بهتر زندگي کردن خود را 
منوط به وقتي مي کردند که همه مردم امکان بهتر 
زندگي کردن را داشته باشند و اثبات این مدعا آنکه 
هنگام حضورشان در نجف با وجودي که بسیاري 
از بازرگانان اعام تمایل میکردند تا نسبت به خرید 
خانة مناســبي جهت ایشــان و آقا مصطفي اقدام 
کنند ، همیشه مي فرمودند هر وقت طلبه ها خانة 
مناســبي داشــتند ، آنوقت اشکالي ندارد که من و 
مصطفي هم خانه اي داشته باشیم . ایشان از روزي 
که مبارزه با دستگاه ستم سالاري شاه را آغاز کردند 
تا روزي که در قید حیات بودند و مبارزه شان ابعاد 
گســترده تري یافته و حتي ابرقدرت هاي شرق و 
غرب را نیز شــامل مي شــد ، پیوسته از یک موضع 
سخن گفتند و همین وحدت کام و اندیشة ایشان 
بود که باعث از پاي در آمدن قدرت هاي بزرگ در 
برابر انقاب اسامي شد و به همین دلیل نیز همیشه 

ضمن دعوت و تشــویق مردم به حفظ وحدت ، به 
اولیاء امور نصیحت و توصیه مي کردند که وحدت 
کلمه راحفظ کنند وازتکروي ها واعمال و منویات 
ودیدگاههاي شــخصي خــودداري نمایند . همه 
رزمندگان ، خانواده هاي شهدا و دیگر کساني که 
دوستدار انقاب بودند و قلبشان براي اسام و انقاب 
مي طپید طرف توجه امام قرار داشتند و ایشان در 
هر شــرایطي ) حتي در ایام بیماري ( آمادگي به 
حضور پذیرفتن و اظهار تفقد به آنان را داشتند به 

راســتي از کدام خوي فرشــته گونه امام مي توان 
گفت که قلم از توصیف آن عاجز نباشد ؟ به هر حال 
، آن امام عاشقان ، که معیاري براي همه چیز بود 
، با مجموعه رفتار و کردار خود با عزت زندگي کردن 
را به ما آموخت و به شکرانه این نعمت و اداي دیني 
که هر محصلي در قبال معلم خود به عهده دارد ، 
خوشــا اگر چون او زندگي کردن را پبشــه کنیم و 
ضمــن تــاش براي حفظ خط امــام ، در زندگي 
شخصي خود نیز تابع و رهرو آن حضرت باشیم . 

بعداز امام ... راه امام

» دنیا بداند اینها وکیل ایران نیستند اینها خائن به مملکت ایران هستند 
« این فریادي بود از مردي که دراوج قدرت رژیم دیکتاتوري شــاه ســکوت 
را شکست ودرمدرسه فیضیه قم درباره کاپیتولاسیون نطقي تاریخي ایراد 
کرد . در 13 خرداد سال 42 به علت سانسور شدید در رسانه هاي گروهي 
هرگز این نطق پر شــور به چاپ  نرســید وامام در خال حمله به آمریکا ي 
جنایتکار چنین گفت : اگر مملکت اشــغال آمریکایي اســت پس بگوئید ما 
را از این مملکت  بیرون بریزند . رئیس جمهور آمریکا بداند این معنا را که 
منفورترین افراد دنیا پیش ملت ماســت ، آمریکا نزد ملت ما منفور اســت ، 

امروز قرآن با او دشــمن اســت ، ملت ایران با او دشــمن است . آقا )  خطاب 
به شــاه ( تمام گرفتاریها ي ما از آمریکاســت ، تمام گرفتاریهاي ما از این 
اسرائیل است . » اسرائیل هم از آمریکاست . این وکا هم از آمریکا هستند 
. این وزراء هم از آمریکا هســتند «  و امام در این نطق تاریخي که ازپیامد 
آن آ گاه بــود ،  خروشــید : » خمینــي را اگرداربزننــد تفاهم نخواهد کرد « 
مدرسه فیضیه با نطق پر شورامام یکپارچه شوروهیجان شد وخیلي سریع 
باز تاب حرفهاي امام گروه هاي مسلمان را به خیابانها کشاند ودرنهایت دو 
روزبعــد یعني در15خرداد ســال 42مردم ایران درشــهرهاي مختلف به 

تظاهرات پرداختند ودرنتیجه تهران که به مرکزاین تظاهرات پرشــور در 
آمده بود به اشغال تانک ها در آمد و طي ساعات متمادي صداي تیراندازي 
یک لحظه در  شهرها قطع نشد و سرانجام رژیم دیکتاتور شاه به زورگلوله 
و کشته و شهید کردن عده زیادي از مردم مسلمان  و مبارز تهران به ظاهر 
توانســت تظاهرات را ســرکوب کند . رژیم که مي دانســت هرگز نخواهد 
توانست » خمیني را وادار به سکوت نماید دژخیمان خود را به قم فرستاد 
و امام به بازداشت مزدوران شاه در آمد .  زماني که امام در بازداشت مأموران 
رژیم بود ، دژخیمان شــاه از امام پرســیدند : »  کجا هستند طرفداران شما 
؟ «  و امام خیلي خونســرد و بي مهابا پاســخ دادند : » یاران من در گهواره 
ها  شــیر مي خورند « و براســتي هم وقتي به بهمن ســال 57 رســیدیم و 
حضرت امام براي ایراد نطق تاریخي خود بهشــت زهرا را انتخاب کردند ، 
بســیاري از یاران صدیق امام و کســاني را که ایشــان در خرداد سال 42 از 
آنان سخن گفته بود ، شهادت را پذیرا و در گلزار بهشت زهرا دفن بودند و 
همین امر باعث این شعارمردم شد :» دربهار آزادي جاي شهدا خالي «  در 

روزهاي پر شکوه پیروزي انقاب اسامي مردم یکبار دیگر حرفهاي
امام را در مدرسه فیضیه قم بخاطر آوردند که خروش بر آورد : » امروز 

به من اطاع دادند که بعضي از اهل
منبر را برده اند ودر سازمان امنیت به آنها گفته اند : شما با سه موضوع 

کار نداشته باشید 

پس از آن هرچه خواستید بگوئید .
1 - اینکه  با شاه کاري نداشته باشید واز او حرف نزنید .

2 - با اسرائیل کار نداشته باشید . 
3 - شما نگوئید دین درخطراست .

اگر ما این ســه مطلب اساســي را کنار بگذاریم دیگر چه بگوئیم . ما هر 
گرفتاري که داریم مربوط 

این سه مطلب است تمام گرفتاریهاي ما . . . «
آن روز ایــن نطــق تاریخي چنان در مردم ایران تأثیر کرد که با دســت 

خالي و مشت هاي گره کرده  
به خیابانها آمدند و با توپ و تانک و مسلســل جنگیدند و تعداد زیادي 

شهید و مجروح دادند . 
رژیم دیکتاتوري شاه به خیال خام خود فریاد مردم را با گلوله خفه کرد 
و رهبر انقاب اسامي ایران  را به ترکیه تبعید نمود وسپس ازآنجا حضرت 
امام به عراق تبعید شدند ، تا اینکه پس ازگذشت پانزده سال مردم یکپارچه 
در قبال مکتب و کیان مذهبي وملي خود احســاس خطر کردند .  واین بار 
پرخروش وبي امان و دوباره با دســت خالي ومشــت هاي گره کرده چون 
سیل خروشان در خیابانها به راه افتادند ودرعرض مدت کوتاهي توانستند 
در12 بهمن سال 57 رهبر کبیر انقاب اسامي را با آغوش باز و طي مراسم 

کم نظیر و پر شکوه مورد استقبال تاریخي قراربدهند .

یادی از پانزده خرداد ۱342 ؛ دژخیم : کجا هستند یاران تو ؟

  امام : یاران من در گهواره شیر میخورند

معمولا” رهبران و سران ممالک در قصرها ، یا خانه هاي بزرگ با امکانات وسیع رفاهي زندگي مي کنند

خانه کوچک خورشید  
لیکــن رهبــر فقید ایــران بدلیل عدم 
وابســتگي مادي و توجه عمیق به معنویت 
، همچنیــن دیگر افراد جامعه زندگي مي 
کردند . بســیار ســاده وبي آلایش  شــاید 
مــردم ایــران نیز با همه نزدیکي و پیوند با 
امام ازوضع محل زندگي و آنهمه ســادگي 
آگاهــي کافي نداشــتند و مســلما” براي 
مردم جالب اســت که نحوه زندگي گوهر 
ازدســت رفته  خویش بیشــتر واقف شوند 

،  بدین جهت ما شــما را به خانه امام مي 
بریــم .     مســاحت خانــه امام حدود 80 
متــر مربــع و شــامل دو اتــاق ویک هال 
کوچک مي باشــد که اســتیجاري است .  
اتاق شــخصي امام حدود 12 متر مربع و 
در پشت آن یک اتاق کوچک تر واقع شده 
کــه توســط یک پرده کــرم رنگ تفکیک 
گردیده اســت این اتاق ویک هال کوچک 
همة فضاي مســکوني ایــن خانه محقررا 

تشــکیل میدهد ، در مقابل ساختمان این 
خانــه کوچک اســتیجاري که خورشــید 
تابان اســام معاصردرآن زندگي مي کرد 
یــک تراس کوچک و راهــروي فلزي که 
اتاق حضرت امام را به حســینیه جماران 
مرتبط مي ســازد از دیگر تأسیسات خانه 
است .  درمحوطه حیاط که توسط راهروي 
فلزي به دوقســمت تقســیم شــده ، یک 
باغچــه کوچک یک متري ، دستشــویي و 

پلکاني که از ســاختمان به حیاط وارد مي 
شــود تنها محوطه باز این خانه کوچک را 
تشــکیل مي دهد . در داخل ســاختمان، 
یک قطعه فرش مســتعمل اتاق شــخصي 
امــام را مفروش کرده ، و مبلي قدیمي که 
بــا پارچه ســفید پوشــیده شــده و میز 

کوچکــي در کنار آن قرار دارد . 
یــک جلد قرآن کریم ، چند جلد کتاب 
، یک ســاعت یک آئینه که بر روي پیش 

خان بخاري گچي درپشــت مبل قرار دارد 
ویکدســتگاه تلویزیون 20 اینچ همه اثاثیه 
اتاق را تشــکیل مي دهد، وسایل شخصي 
امــام شــامل عینک و جلــد آن ، قلم یک 
دفتر یادداشت کوچک و یک رادیوي موج 
کوتاه مي باشــد که حضــرت امام روزانه 
توسط آن از تحولات و اخبار جهان مطلع 

مي شدند .  
همچنین در قســمت هال یک چمدان 

در یک گوشــه روي زمین گذاشته شده و 
نیــز یــک فــرش کوچک در کــف هال و 
تعــدادي رختخواب بچشــم مي خورد که 
کل اثاثیه محل زندگي رهبر مســلمین و 
مســتضعفین جهان را تشــکیل  مي دهد . 
باشــد تــا دنیا داران و فریــب خوردگان 
ظواهرفریبنــده زندگــي از اینهمه پاکي ، 
معنویت و روحانیت وطبع بلند امام درس 

عبرت گیرند . 

غزلي سروده شده 
از حضرت امام خمیني )ره(

من بخال لبت اي دوست گرفتار شدم
چشم بیمار تو را دیدم و بیمار شدم

فارغ ازخود شدم وکوسً انا الحقّ بزدم

همچو منصورخریدار سردارشدم
غم دلدارفکنده است بجانم شرري
که بجان آمدم و شهرهً بازار شدم

درمیخانه گشائید برویم شب و روز
که من ازمسجد وارمدرسه بیزارشدم

جامه زهد و ریا کندم وبرتن کردم

خرقه پیرخراباتي و هوشیار شدم
واعظ شهرکه از پند خود آزارم داد

ازدَم رِند مي آلودهً مددکار شدم
بگذارید که ازبتَکده یادي بکنم

من که با دست بت میکده بیدارشدم
****
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هفته نامه اقتصادی ایران
محسن طرز طلب  گفت: هرمزگان از جمله مناطق در حال توسعه و رو به رشدی است که دولت طی هشت سال اخیر تنها در این منطقه حدود یک هزار و ۸۰۰ مگاوات به ظرفیت نیروگاه های 
حرارتی استان افزوده است. نیروگاه سیکل ترکیبی ۹۰۶ مگاواتی هنگام به عنوان نخستین نیروگاه کلاس A دولتی ایران با دو واحد گازی ۳۰۷ مگاواتی و یک واحد بخار ۲۹۲ مگاواتی در دستور کار قرار 
گرفته است. انتقال دانش فنی و ساخت داخل تجهیزات نیروگاه های سیکل ترکیبی راندمان بالا و توربین های گازی کلاس اف، اشتغال زایی، استفاده از قابلیت های پیمانکاران و سازندگان تجهیزات و 
مشاوران داخلی، افزایش متوسط راندمان نیروگاه های حرارتی و بهبود پایداری شبکه برق در مناطق جنوبی و مرکزی کشور و عمر مفید طولانی نیروگاه از جمله اهداف و مزیت های اجرای این پروژه 
است.  این استان از جمله مناطق در حال توسعه و رو به رشد است که دولت طی هشت سال اخیر تنها در این منطقه حدود یک هزار و ۸۰۰ مگاوات به ظرفیت نیروگاه های حرارتی هرمزگان افزوده 
است. مدیرعامل شرکت مادرتخصصی تولید نیروی برق حرارتی یادآور شد: این نیروگاه ها شامل واحدهای گازی نیروگاه ایسین، نیروگاه گازی هرمز، واحدهای گازی نیروگاه قشم و واحدهای 
گازی نیروگاه هنگام بوده است. به منظور جبران افت ولتاژ شدید منطقه جاسک، خریداری یک واحد ۴۲ مگاواتی از گروه مپنا در دستور کار قرار گرفته است که امیدواریم تابستان سال آینده این 
واحد نیز عملیاتی شود. در حال حاضر بخش بخار نیروگاه قشم در حال اجراست و بخش بخار نیروگاه هرمز نیز در حال تامین اعتبار و پیگیری برای اجرای پروژه است. همچنین بخار نیروگاه ایسین نیز 

در دستور کار برق حرارتی قرار گرفته تا عملیات اجرایی آن نیز آغاز شود./ روابط عمومی

 نوری که امام خمینی )قدس سره( 
به آن باور داشت

به گزارش پایگاه اطاع رسانی نهاد کتابخانه های عمومی 
کشــور، در آستانه ســی ودومین سالروز ارتحال رهبر کبیر 
انقاب اســامی به همت محافل قرآنی نهاد کتابخانه های 
عمومی کشور، محفل قرآنی »رهرو قرآن« ، علیرضا مختارپور 
دبیرکل نهاد تســلیت سالگرد ارتحال امام خمینی )قدس 
ســره( به یکی از مبانی و ابعاد معرفتی ایشــان اشاره کرد و 
گفت: حضرت امام )قدس سره( در 29 شهریور سال 1361 
در پیامی به زائران بیت الله الحرام خطاب به مسلمانان جهان 
فرمودند: »اگر مسلمانان جهان   به انگیزة انبیا ـ علیهم السام 
ـ که عصارة آن در آخرین کتاب انسان ساز، قرآن کریم، این  
مواتِ وَالارْْضِ«   کتاب هدایت ـ که از مبدأ نور   »الَلهُ  نوُرُ السَّ
به مشکات قلب نورانی خاتم الرسل   ـ صلی الله علیه و آله و 
سلم ـ تابش نمود تا قلوب انسان ها را از حجاب های ظلمت 
و نور  برهاند و عالم را نور علی نور کند ـ پی برند و به اقیانوس 

نور متصل شوند...«.
در این عبارت چند نکته قرآنی هست. خداوند متعال در 
ــمَاوَاتِ  ُ نوُرُ السَّ قــرآن خود را نور عالم نامیده اســت: »اللهَّ
وَالرْْضِ«. در آیاتی که به کتب آسمانی نیز اشاره شده است 
به نور بودن آنها نیز اشاره شده است. مثا در آیه 44 سوره 
وْرَاةَ فیِهَا هُدًی وَنوُرٌ« در ادامه  مائده آمده است: »إنِاَّ أنَزَْلنَْا التَّ
آیه 46 آمده است: »وَآتیَْنَاهُ الْنِجِْیلَ فیِهِ هُدًی وَنوُرٌ« در آیه 
25 ســوره فاطر هم چنین آمده اســت: »جَاءَتهُْمْ رُسُــلُهُمْ 
بـُـرِ وَباِلکِْتَابِ المُْنِیرِ« عاوه بر این در آیه 15  نَــاتِ وَباِلزُّ باِلبَْیِّ
ســوره مائده هم چنین ذکر شــده است: »قَدْ جَاءَکُمْ مِنَ الَلهّ 

نوُرٌ وَکِتَابٌ مُبِینٌ.
وی با اشاره به اینکه حتی پیامبران الهی در قرآن به صفت 
نور متصف شــدند، تصریح کرد: در آیه 8 ســوره تغابن به 
مؤمنین و مسلمانان و انسان ها دستور داده می شود: »فَآمِنُوا 
باِلَلهّ وَرَسُولهِِ وَالنُّورِ الذَِّی أنَزَْلنَْا« یعنی ما نور را نازل کردیم 
ایمان بیاورید. در آیه 157 ســوره اعراف هم آمده اســت: 
رُوهُ وَنصََرُوهُ وَاتبََّعُوا النُّورَ الذَِّی أنُزِْلَ مَعَهُ  »فَالذَِّینَ آمَنُوا بهِِ وَعَزَّ
أوُ لیکَ هُمُ المُْفْلحُِونَ«. در آیه 174 ســوره نســاء هم آمده 
است: »یاَ أیَهَُّا النَّاسُ قَدْ جَاءَکُمْ برُْهَانٌ مِنْ رَبکُِّمْ وَأنَزَْلنَْا إلِیَْکُمْ 
نوُرًا مُبِینًا« به این معنی که برای هدایت شما از جانب خدا 
برهانی )محکم( آمد، و نوری تابان به شما فرستادیم. بنابراین 
خداوند، انبیا و کتب آسمانی نور بیان شده است. هدف انبیا 
بر اســاس آیه 11 سوره طاق: »لیُِخْرِجَ الذَِّینَ آمَنُوا وَعَمِلُوا 
لُمَاتِ إلِیَ النُّورِ« است. خداوند همچنین  الحَِاتِ مِنَ الظُّ الصَّ
در آیه 257 ســوره بقره خود را سرپرســت و ولی مؤمنان 
معرفی کرده و در موردشان اینطور می گوید: »الَلهّ وَلیُِّ الذَِّینَ 
لُمَاتِ إلِیَ النُّورِ« خداوند کسانی که  آمَنُوا یخُْرِجُهُمْ مِنَ الظُّ
به سرپرســتی او آمدند به ســوی نور هدایت می کند. نقطه 
مقابل آن هم وجود دارد؛ کســانی که منکر سرپرســتی او 
می شــوند از نور به سمت طاغوت هدایت می کند: »وَالذَِّینَ 
لُمَاتِ. اغُوتُ یخُْرِجُونهَُمْ مِنَ النُّورِ إلِیَ الظُّ کَفَرُوا أوَْلیَِاؤُهُمُ الطَّ
بر سیاق همین محتوا دشمنان و مخالفان راه هدایت چه 
کسانی هستند؟ طبق آیه 32 سوره توبه »یرُِیدُونَ أنَْ یطُْفِئُوا 
نوُرَ الَلهّ بأَِفْوَاهِهِمْ« کسانی هستند که می خواهند نور خدا را 
با حرف هایشان خاموش کنند. در آیه های مختلف این معنی 
تکرار شده است. جالب این است که در آیه 8 سوره تحریم 
دعای مؤمنان دعای نور است:  »رَبنََّا أتَمِْمْ لنََا نوُرَناَ وَاغْفِرْ لنََا« 
بنابراین می بینید که تمام ابعاد و مراتب هستی مطابق معارف 
قرآنی تکمیل شــده به نور اســت. تأکید رهبر کبیر انقاب 
اسامی بر نور در این جمات ناظر بر همین معانی است و 

ناشی از نگاه بلند ایشان است.

خبر

درسال جدید 12 هزار روستا تحت پوشش فعالیت های اشتغال زایی بنیاد برکت 
قرار می گیرند. به گفته مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام، این 
بنیاد در سال جدید 210 هزار شغل ایجاد می کند. امیرحسین مدنی ضمن بیان این 
مطلب افزود: بنیاد برکت راه اندازی 70 هزار طرح اشتغال زایی اجتماع محور جدید را 
سال 1400 در دستور کار دارد که باعث ایجاد 210 هزار فرصت شغلی در مناطق 
محروم خواهد شد.  تعداد روستاهای تحت پوشش فعالیت های اشتغال زایی بنیاد 
برکت از 7 هزار و 575 روستا در سال 99 به 12 هزار روستا در سال جدید رسیده است.  

بنیاد پیش از این در 276 شهرستان از 31 استان کشور در زمینه ایجاد فرصت های 
کسب و کار فعال بود که این تعداد در سال 1400 به 350 شهرستان خواهد رسید. 
مدنی با اشاره به فعالیت 800 تسهیل گر بنیاد برکت در مناطق محروم گفت: 95 هزار 
میلیارد ریال اعتبار کل پیش بینی شده برای راه اندازی 70 هزار شغل جدید برکت در 
سال 1400 است. آبزی پروری، مشاغل دانش بنیان، پرورش بوقلمون، نوشت افزار، 
محصــولات گلخانه ای، تولید قارچ و پرورش گیاهان دارویی از جمله رســته های 
اولویت دار سال 1400 به شمار می رود. این بنیاد در سال جدید بر ایجاد اشتغال برای 

اقشــار خاص از جمله کولبران، سوخت بران، زنان سرپرست خانوار و خانواده های 
زندانیان و دارای معلول تمرکز کرده است.  بنیاد برکت تا پایان سال گذشته 100 هزار 
طرح اشتغال زایی اجتماع محور را در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته کشور عملیاتی 
کرده که ایجاد 300 هزار شغل خرد و خانگی را به دنبال داشته است. بنیاد برکت بر 
اساس منویات رهبر معظم انقاب و سیاست های اباغی از سوی ستاد اجرایی فرمان 
حضرت امام)ره(، ایجاد فرصت های شغلی در مناطق محروم را با هدف محرومیت زدایی، 
توانمندسازی اقتصادی و برقراری عدالت اجتماعی در این مناطق به عنوان اولویت در 

رأس برنامه ها و فعالیت های خود قرار داده است. بنیاد برکت هیچ گونه محدودیتی 
برای حمایت از کارآفرینان در مناطق و روســتاهای محروم کشور قائل نیست و با 
پیش بینی پشتیبان و بازار فروش برای محصولات تولیدی، یک زنجیره اقتصادی را 
تشکیل می دهد که اشتغال پایدار را به دنبال دارد. اجرای طرح های اشتغال زایی در 
مناطق محروم روستایی و کمتر برخوردار کشور، عاوه بر توانمندسازی اقتصادی و 
اجتماعی و ارتقای سطح زندگی و معیشت، مهاجرت معکوس را نیز در این مناطق به 

دنبال داشته است.  روابط عمومی

۲۱۰هزارشغلجدیدبرکتدر۱۲هزارروستا

 مشکل حوزه کاغذ تامین ارز است

محمد خُدادی معاون امور مطبوعاتی و اطاع رسانی 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی با بیان اینکه مشکل 
حوزه کاغذ ارز اســت، گفت: کاغذ از ردیف ارز 4200 
تومان خارج شده و معاونت مطبوعاتی ساختاری برای 

واردات، صادرات و توزیع کاغذ ندارد.
وی در ارتباط تصویری با مدیرکل فرهنگ و ارشــاد 
اســامی و اعضای هیات مدیره خانه مطبوعات اســتان 
همدان که به صورت آناین برگزار شــد، اظهار داشــت: 
13 هزار رســانه و 50 هزار مدعی خبرنگاری در کشــور 
داریم و پنج هزار نفر از خبرنگاران آزاد که در رسانه های 
مختلف مشــغول به کار هســتند بیمه شده اند اما با این 
آمار و رشــد کمی رســانه ها عماً هر کاری در این حوزه 

با مشکات مختلفی مواجه است.
او ضمــن اعــام آمادگی برای برگــزاری دوره های 
آموزشــی مجازی، خاطرنشان کرد: با انجام هماهنگی 
هــای لازم و ارائه اولویت های آموزشــی توســط خانه 
مطبوعات، کاس های این دوره در روزهای آینده برگزار 

خواهد شد.
وی در خصــوص توزیــع کاغذ در بین نشــریات هم 
توضیحاتی ارائه کرد و با بیان اینکه مشکل حوزه کاغذ، 
ارز اســت، گفت: کاغذ از ردیف ارز 4200 تومان خارج 
شــده و ما به عنوان معاونت مطبوعاتی هیچ ســاختاری 
برای واردات، صادرات و توزیع کاغذ نداریم ولی از تمام 
امکانات و ظرفیت های موجود اســتفاده کرده و تاکنون 
بــه هــر قیمتی که بوده کار را انجام داده ایم. به هرحال 
واقعیت ماجرا این است که شاخص دریافت کاغذ تغییر 
کرده و در حال حاضر نشــریه ای که 80 درصد انتشــار 
دارد، کاغذ دریافت می کند. او با اشــاره به درخواســت 
خانــه مطبوعات اســتان همدان مبنی بر ســاماندهی 
سرپرســتی نشریات سراســری، گفت: خانه مطبوعات 
برنامــه پیشــنهادی خود دراین خصوص را بررســی و 
تصمیم گیری به معاونت مطبوعاتی وزارت ارشــاد ارائه 
کند. وی همچنین از تهیه فهرست خبرنگاران شاغل در 
رســانه های مختلف بر اســاس اولویــت، برای دریافت 
واکسن کرونا خبر داد و تاکید کرد: از هیچ اقدامی برای 
حمایت از رســانه ها و فعالان رســانه ای کشــور دریغ 

نخواهیم کرد.

علی مرادخانی درگذشت

 علــی مرادخانی، معاون ســابق هنری و مدیر موزه 
موسیقی به دلیل ابتا به ویروس کرونا صبح روز دوشنبه 

درگذشت.
علــی مرادخانــی حدود یک ماه پیش به دلیل ابتاء 
به ویروس کرونا به مدت سه هفته در بیمارستان بستری 
شــد و پس از یک هفته به دلیل عوارض ناشــی از این 
بیماری بار دیگر راهی بیمارستان شد. علی مرادخانی 
فارغ التحصیل رشته روانشناسی از دانشگاه تهران بود. 
وی پس از پایان تحصیاتش، با حضور در شــغل های 
مدیریتــی فعالیــت حرفه ای خود را ادامه داد که از آنها 
می توان به مدیریت تولید فیلم و عکس وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسامی، مدیریت همکاری های سمعی و بصری 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی، مدیریت مرکز آموزش 
فیلمسازی، مدیر مرکز موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســامی، مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی، معاون 
هنری وزیر فرهنگ و ارشــاد اســامی و مدیریت موزه 
موســیقی اشــاره کرد. همچنین سید عباس صالحی  
وزیرفرهنگ و ارشــاد اسامی درگذشت معاون سابق 

امور هنری وزارت فرهنگ را تسلیت گفتند.

خبر
در جلسه علنی نمایندگان در مسیر تحقق 
عدالت در جامعه و کمک به اقتصاد تولیدمحور 
کلیات طرح مالیات بر عایدی سرمایه را تصویب 
کردند؛ وکای ملت می گویند هدف این طرح 
اخذ مالیات از دلالان و سوداگرانی است که با 
اقدامات خود به اقتصاد و جامعه لطمه می زنند.
 نمایندگان مجلس شــورای اســامی در 
جلسه علنی با 132 رأی موافق، 60 رأی مخالف 
و 8 رأی ممتنع از مجموع 227 نماینده حاضر 
در جلســه، کلیات طــرح »مالیات بر عایدی 
ســرمایه« را به تصویب رساندند. سید احسان 
خاندوزی نایب رئیس کمیســیون اقتصادی 
مجلس شــورای اسامی در موافقت با کلیات 
طرح مذکور، گفت: با این اقدام، گام اساســی 
برای رونق تولید برداشــته می شود و از سوی 
دیگــر، جذابیت فعالیت های دلالی و غیرمولد 
کاهش می یابد و نقدینگی در حوزه فعالیت های 
مولد به کار گرفته می شود و رشد و  اشتغال را 
در کشــور به دنبال دارد. بســیاری از کشورها 
یک قرن است که چنین قوانینی را دارند و این 
کار عامــل مؤثری برای تشــویق فعالیت های 
تولیدی و همچنین کاهش فاصله طبقاتی در 
کشور است. در حال حاضر می بینیم که میزان 
نوســان و شــوک قیمتی در مسکن به شکل 
متناوب و حتی بالاتر از تورم کشور است و این 
نشان دهنده آن است که جذابیت بازار مسکن 
برای فعالیت های دلالی و غیرمولد بسیار زیاد 

است و تقاضاهای کاذب باعث افزایش قیمت ها 
شــده اســت. ما سال ها منتظر بودیم تا دولت 
ســال ها این لایحه را به مجلس ارائه کند اما 
ایــن کار را نکرد و مجلس خودش قدم مهمی 

در این باره برداشت. 
این طرح باعث کاهش تقاضاهای کاذب و 
دلالی و واســطه گری می شــود و همچنین 
بخش های تولیدی هم از آن منتفع می شوند. 
از ســوی دیگر، این طــرح به تولیدکنندگان 
مسکن و خودرو و همچنین به اکثریت جامعه 
که به اندازه نیاز خود از کالاهای ســرمایه ای 
بهره مند هستند، ضرری را وارد نمی کند و صرفاً 
این مالیات از ســودگران و واســطه گران اخذ 
می شود. در ادامه جلسه، سید غنی نظری عضو 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسامی 
هــم در موافقــت با کلیات ایــن طرح، گفت: 
همانطــور که معلمــان و کارمندان به محض 
دریافت حقوق مالیات می دهند، باید از دلالان 

و ســوداگران هم مالیات گرفته شود و یکی از 
ظرفیت های مهم اقتصادی کشــور، افزایش و 
ایجاد پایه های جدید مالیاتی اســت. اگر ما به 
دنبال رفع مشــکات و کمــک به محرومان 
هستیم، باید این طرح را به تصویب برسانیم و 
ایــن طرح برای مبارزه با احتکار بســیار مهم 
است. مالیات بر عایدی سرمایه باعث می شود 
کــه مــردم راحت تر ســرمایه گذاری کنند و 
همچنیــن این طرح یکی از مهم ترین قدم ها 
در اصاح ساختار بودجه است. در ادامه جلسه، 
محمدرضــا پورابراهیمی رئیس کمیســیون 
اقتصادی مجلس شورای اسامی درباره طرح 
مالیات بر عایدی سرمایه، گفت: قطعاً اگر تقاضا 
برای مســکن و خودرو واقعی باشد، قیمت ها 
متعــادل می شــود امــا زمانی کــه تقاضای 
ســفته بازی و دلالی وجود دارد، هر چقدر هم 
که عرضه شود، باز هم کافی نیست و قیمت ها 
افزایــش می یابد. از ابتدای تشــکیل مجلس 

یازدهم، ما سابقه رسیدگی به موضوع مالیات 
بر عایدی سرمایه را مورد بررسی قرار دادیم و 
دولت هم گفت که لایحه ارائه می دهد اما این 
کار را انجــام نــداد. کمیســیون اقتصــادی 
موضوعات دیگری از جمله اصاح قانون بانک 
مرکزی و توجه به ساماندهی بانکداری را هم 
در دستور کار خود قرار داده و این موضوع به 
حل مشکات اقتصادی کشور کمک می کند.

اقتصاد ما باید تولیدمحور باشد
همچنیــن علی نیکزاد نائب رئیس مجلس 
درباره این طرح، گفت: اقتصاد ما بیشتر اقتصاد 
دلالی است درحالی که اقتصاد باید تولیدمحور 
باشــد و تنها راه حل مشــکات مــا توجه به 
سیاست های اقتصاد مقاومتی است. تصویب 
ایــن طرح می توانــد از فعالیت های دلالی و 
ســفته بازی جلوگیری کند و همچنین باعث 
ایجاد یک پایه جدید مالیاتی می شود و درآمد 

نفتی از بودجه جدا خواهد شد./ خانه ملت

 تصویب ، کلیات طرح »مالیات بر عایدی سرمایه«

کاهش بارندگی در حوضه آبریز مرکزی ایران، حوزه 
آب این مناطق را به شــدت تحت تأثیر قرار داده است؛ 
به گونه ای که سد زاینده رود به عنوان مهم ترین سد در 
مرکز کشــور، به واسطه کاهش بارندگی با افت ورودی 
و ذخیره آب روبه رو شده  و همزمان به دلیل برداشت 
بی رویه آب در بالادســت و همچنین افزایش مصرف 
در شــبکه توزیع آب شــرب در گرمای هوا، با شرایط 

حساسی مواجه شده است.
سد زاینده رود که تأمین آب بخش وسیعی از مرکز 
ایــران را بر عهده دارد، به شــدت تحت تأثیر کم آبی و 
کاهــش بارندگی قــرار گرفته و فعاً 68درصد مخزن 
آن خالی است. آمارها از کاهش 43درصدی بارش در 
حوضه آبریز این ســد در مقایســه با سال قبل حکایت 

دارد.
اطاعاتی که متولیان حوزه آب استان اصفهان ارائه 
می دهنــد، حاکــی از این اســت که فعــاً با مدیریت 
انقباضی خروجی آب از ســد زاینده رود، توزیع پایدار 
آب شــرب مشــترکان تحت پوشش این سد تضمین 
شده و مشکات موجود در نهایت به افت فشار آب در 
شــبکه توزیع انجامیــده؛ اما احتمال می رود با گرم تر 
شــدن هوا مشکل کســری تأمین آب شرب جدی تر 
شــود. معاون بهره برداری و توســعه آب شرکت آب و 
فاضاب اســتان اصفهان می گوید: گرمای زودرس و 
افزایش ناگهانی دما نخســتین عامل افزایش مصرف 
آب اســت که موجب شــده تعداد زیادی از کولرهای 
آبی زودتر از موعد مقرر روشن شده و افزایش مصرف 

آب را در پی داشــته باشد.
در شــرایط فعلی، آنگونه که مدیرعامل شرکت آب 
منطقــه ای اصفهــان می گوید، فعاً 32درصد ســد 
زاینــده رود پــرآب اســت و ذخیــره مخــزن آن به 

443میلیون مترمکعب می رســد. از اظهارات حســن 
ساســانی، در خصوص آخرین وضعیت سد زاینده رود 
چنین برمی آید که هم اکنون ورودی ســد زاینده رود 
31مترمکعــب بر ثانیه و خروجی آن 22,5مترمکعب 
بر ثانیه اســت. بر اســاس این آمارها، تراز آبی ســد 
زاینــده رود به مثبت 8,5مترمکعب بر ثانیه می رســد 
کــه البتــه نتیجــه مدیریت انقباضــی در توزیع آب 
غیرشرب است و عماً این میزان آب باید برای ماه های 
پیش رو ذخیره شــود که هم ورودی آب به ســد کمتر 
می شــود و هم مصرف آب در شــبکه با شدت گرفتن 
گرمــا افزایش می یابد. آمارها نشــان می دهد میزان 
بارش ها در حوضه آبریز سد زاینده رود از ابتدای سال 
آبی 1400-1399 تاکنون 819میلی متر بوده که در 
مقایسه با بارش هزار و 175میلی متری در مدت مشابه 
سال گذشته و میانگین بارندگی هزار و 350میلی متری 
در دوره بلندمــدت به ترتیــب 43 و 47درصد کاهش 
دارد. درنتیجه این افت محســوس بارندگی در حوضه 
آبریز ســد زاینده رود و همچنین افزایش فشار مصرف 
به منابع این ســد، 68درصــد از مخزن یک میلیارد و 
400میلیون مترمکعبی ســد زاینده رود خالی مانده و 
بیشــترین تبعات آن نیز دامنگیر رودخانه زاینده رود 
و کشاورزان پایین دست این سد شده است؛ به گونه ای 
که رودخانه زاینده رود در بخش عمده اغلب ســال ها 
خشــک و بی آب اســت و کشاورزان شرق اصفهان نیز 

به ندرت قادر به کشــت و کار می شوند.
سد زاینده رود با وجود اینکه در محاصره ارتفاعات 
پربــرف و بــاران چهارمحال بختیاری و کوهرنگ قرار 
گرفته، در دوره اخیر خشکسالی، با کم آبی بی سابقه ای 
مواجه شــده است. برداشت های بی رویه در بالادست 
و کاهش حجم آب ورودی به مخزن این سد، مهم ترین 

عاملی است که از زبان متولیان حوزه آب اصفهان، در 
مورد دلایل وضعیت موجود و افت فشار آب در شبکه 
توزیع آب شــرب پایین دست این سد مطرح می شود. 
معاون بهره برداری و توسعه آب شرکت آب و فاضاب 
اســتان اصفهان با اشــاره به افزایش مصرف آب در اثر 
گرمی زودرس هوا و فعال شدن سامانه های سرمایشی 
متکــی بــه آب می گوید: در این شــرایط عامل دیگر 
کاهش شــدید فشار آب ناشی از کاهش حجم ورودی 
آب به تصفیه خانه اصفهان اســت که به دلیل برداشت 
آب در بالادست رخ داده و عماً باعث شده نیاز کامل 
شــبکه توزیع برآورده نشــود. ناصر اکبری می گوید: 
متولی تأمین آب اســتان، شرکت آب منطقه ای است 
کــه بایــد آب مورد نیاز تصفیه خانه را در ورودی ســد 
چم آســمان به شــرکت آب و فاضاب اصفهان تحویل 
دهد؛ اما در روزهای اخیر به دلیل برداشت های بی رویه 
در حدفاصل ســد زاینده رود تا سد چم آسمان، میزان 
آب تحویلی به شــرکت آب و فاضاب اســتان بســیار 

کاهش یافته است.
 اکبری معتقد است: شرکت های مدیریت یکپارچه 
رودخانه زاینده رود و آب منطقه ای باید تدابیری برای 
جلوگیــری از برداشــت های بی رویــه در بالادســت 
رودخانه زاینده رود اتخاذ کنند تا آب مورد نیاز شبکه 
توزیــع آب شــرب اصفهــان تأمین شــود؛ زیرا طرح 
آبرسانی اصفهان بزرگ هم اکنون آب شرب مورد نیاز 
جمعیت ســاکن در 57شــهر و 380روســتا را تأمین 
می کند و در هر ثانیه با کمبود 3مترمکعب آب مواجه 
اســت. به گفته او، پیش بینی می شــود با گرم تر شدن 
هوا و افزایش مصرف، این کمبود به 4,3مترمکعب در 
ثانیه برســد و از هم اکنــون باید برای آن برنامه ریزی 

کرد./ ایرنا

سد زاینده رود در شرایط کم آبی ۱۴۰۰

 ماهنامه ای برای هر شهروند

و

منتشــر شد
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شرکتایرانیامضاشد

 لزوم تغییر نگاه ها به صنایع دانش بنیان
 و حمایت های بیشتر از آنها

ســورنا ستاری معاون علمی و فناوری رییس جمهوری 
گفت: با توجه به گســترش و پیشــرفت روز افزون دامنه 
صنایع های تک و دانش بنیان در کشور باید نگاه ها نسبت 
به آن نیز تغییر کند و حمایت های بیشتری از این صنایع 

به عمل آید.
به گزارش روابط عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
وی در دیــدار مدیرعامل شــرکت مادرتخصصی صندوق 
حمایت از صنایع پیشرفته )صحا( از این صندوق به عنوان 
یکی از با سابقه ترین مجموعه های حمایتی فعال در بدنه 
دولت یاد کرد. با توجه به تغییر رویکرد صندوق از صنایع 
الکترونیــک به پیشــرفته، باید افزایش ســرمایه آن نیز 

متناسب با این تغییر انجام می شد. 
 حمایت از ۱50 شرکت دانش بنیان

 در 20 ماه گذشته
در ایــن دیــدار، رضــا نقی پــور اصــل مدیرعامــل صحا 
خاطرنشان کرد: در سال 99 با وجود فشارهای اقتصادی ناشی 
از تحریم های ظالمانه و همچنین همه گیری کرونا، رکوردهایی 
در زمینه ارائه خدمات مختلف ثبت شد که در 25 سال فعالیت 

صندوق بی نظیر بود.
این صندوق در 20 ماه گذشــته از بیش از 150 شــرکت 
دانش بنیان حمایت کرده و در ســال 99 با وجود مشــکات و 
چالش های پیش رو، شاهد رشد 70 درصدی در ارائه تسهیات، 
رشد 37 درصدی در صدور ضمانت نامه ها، کاهش 35 درصدی 
در هزینه ها و افزایش 45 درصدی درآمدهای صندوق بودیم. 
تدوین، تائید و تصویب ساختار سازمانی صندوق بعد از 25 سال 
فعالیت در کنار اقداماتی از قبیل افزایش مصوبات طرح ها، رشد 
وصول مطالبات، رشــد بیشترین گردش پولی، توجه به دولت 
الکترونیک و کاهش زمان ارائه تســهیات از دیگر برنامه ها و 

عملکردهای موفق صندوق در سال گذشته بود.
به عنوان مثال، در ارائه تسهیات با اصاح فرآیندها تسهیات 
مصوب برخی مجموعه ها در بازه زمانی دو هفته پرداخت شده 
است. رییس هیات مدیره شرکت مادرتخصصی صندوق حمایت 
از صنایع پیشــرفته با اشــاره به برنامه های صحا برای حمایت و 
پشتیبانی هرچه بهتر از صنایع پیشرفته گفت: در سال 1400 
تاش شده با تسهیل گری، اصاح فرآیندها و کاهش بروکراسی 
در ارائه خدمات، به دنبال تحقق عملی شعار »تولید، پشتیبانی ها 
و مانع زدایی ها« در حوزه صنایع هایتک و دانش بنیان باشیم، 
افزایش ســرمایه صندوق را یکی از دغدغه های اصلی مدیران 
صحا و ســرمایه فعلی صحا متناســب با نیاز شرکت های حوزه 

صنایع پیشرفته نیست.
بر این اســاس انتظار می رود با افزایش تعامل بین صحا و 
معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری، بتوانیم از توان و 
ظرفیت آن معاونت برای معرفی و تشریح عملکرد و دستاوردهای 
صندوق در حمایت از صنایع هایتک کشور و همچنین رایزنی 
با مقام های مسوول اقتصادی دولت برای افزایش سرمایه صندوق 
اســتفاده کنیم. وزیر صنعت طــی نامه ای از رییس جمهوری 
درخواســتی مبنی بر افزایش ســرمایه صندوق از طریق منابع 
صندوق نوآوری و شکوفایی داشت.  حمایت مالی و اعتباری از 
بخش خصوصی و تعاونی در زمینه تحقیقات و توسعه صنایع 
پیشرفته با اعطای تسهیات مالی با نرخ ترجیحی، صدور انواع 
ضمانت نامه، ســرمایه گذاری خطرپذیر غیرمســتقیم و ارائه 

خدمات کارشناسی، از جمله خدمات صحا است. 

برنامه ریزی برای داخلی سازی 3.۴ 
میلیارد دلاری در سال ۱۴۰۰

رئیس مرکز ســاخت داخل ماشین ســازی و تجهیزات وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گفت: امسال همچون سال گذشته برنامه 
داخلی سازی سه میلیارد و 400 میلیون دلاری به منظور جایگزینی 
کالاهــای ســاخت داخــل با کالاهــای وارداتی در دســتور کار 
است.»محمدمهدی هادوی« افزود: مطابق برنامه ریزی انجام شده، 
مقرر اســت در مدت ســه سال )سال های 98 تا 1400( در مجموع 
10 میلیارد دلار توسعه داخلی سازی و جایگزینی کالاهای ساخت 
داخل با کالاهای وارداتی انجام شود. برای تحقق این مهم، برنامه ها 
به تفکیک استان های مختلف کشور مشخص و اباغ شد. از ابتدای 
اجرای این برنامه از سال 98 تاکنون 6 میلیارد و 600 میلیون دلار 
داخلی سازی محقق شده است و با برنامه در نظر گرفته شده برای 
امســال، به نظر می رســد به تحقق برنامه 10 میلیارد دلاری اشاره 

شده نزدیک شویم./ایرنا

هفته نامه اقتصادی ایران

خبر

شرکت ملی نفت ایران، مطالعات توسعه میدان نفتی آزادگان را در قالب امضای سه تفاهم نامه به پنج شرکت اکتشاف و تولید ایرانی واگذار کرد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شرکت ملی نفت 
ایران، تفاهم نامه های مطالعات میدان آزادگان در سه بخش جنوبی، مرکزی و شمالی، امروز )دوشنبه، ۱۰ خردادماه( در آیینی با حضور بیژن زنگنه، وزیر نفت، علی آقامحمدی، رئیس گروه اقتصادی 
دفتر مقام معظم رهبری و مسعود کرباسیان مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران، میان این شرکت و پنج شرکت اکتشاف و تولید ایرانی )صاحب صلاحیت برای تبدیل شدن به E&P( امضا شدند. 
تفاهم نامه مطالعه بخش شمالی میدان آزادگان بین شرکت ملی نفت ایران و شرکت توسعه نفت و گاز پرشیا، تفاهم نامه مطالعه بخش مرکزی میدان آزادگان میان شرکت ملی نفت ایران و 
شرکت های پتروپارس و پتروایران و تفاهم نامه مطالعه بخش جنوبی میدان آزادگان میان شرکت ملی نفت ایران و شرکتهای گسترش انرژی پاسارگاد و انرژی دانا امضا شد. در صورتی که این 
مطالعات در نهایت منجر به عقد قرارداد و اجرای پروژه ها شود، ضمن افزایش ظرفیت تولید نفت خام کشور و حفظ سرمایه ملی در میدان های مشترک، سبب رونق تولید داخلی و ایجاد اشتغال 
گسترده در استان خوزستان شده و بازار کار مناسبی به وجود خواهد آمد. میدان نفتی آزادگان به عنوان مهمترین میدان مشترک منطقه غرب کارون با وسعت ۱۵۰۰ کیلومتر مربع در مجاورت مرز 

عراق و در حدود ۸۰ کیلومتری غرب اهواز واقع شده است. نفت درجای این میدان در حدود ۳۲ میلیارد بشکه نفت در جای تخمین زده می شود و با میدان مجنون عراق مشترک است.

فرمانده انتظامی استان با اشاره به بسیج تمام امکانات 
و تــوان ایــن فرماندهی برای تامیــن امنیت برگزاری 
انتخاباتی پرشور در 28 خرداد ماه، گفت: پلیس استان 
مســئولیت حفاظت از 3 هزار و 341 صندوق اخذ رای 
را بــر عهــده دارد که تمهیــدات لازم در این خصوص 
پیش بینی شده است. سردار محمدرضا میرحیدری در 
نشســت خبری خرداد ماه 1400 که با رعایت شــیوه 
نامه های بهداشتی در محل معاونت اجتماعی فرماندهی 
انتظامی استان اصفهان برگزار شد، اظهار داشت: تامین 
امنیت برگزاری انتخابات وظیفه خطیری است که قانون 
بر عهده نیروی انتظامی قرار داده است.وی به اقدامات 
صــورت گرفته در این خصوص اشــاره کــرد و افزود: 
برنامه ریزی های لازم انجام شده تا هم قبل از انتخابات 
جو آرامی در جامعه حاکم باشد و هم در حین تبلیغات 
بستری امن برای رقابت سالم بین نامزدها فراهم باشد 
و هــم در روز 28 خــرداد نیز بدون هیچگونه مشــکل 
امنیتــی مــردم بتوانند با حضور در شــعب اخذ رای به 
نامزد مورد عاقه خود رای دهند.فرماندهارشــد پلیس 
استان اصفهان با اشاره به اقدامات پلیس های تخصصی 
اســتان در خصوص هر چه بهتر برگزار کردن انتخابات 
خرداد 1400، گفت: وضعیت خوبی را در سطح استان 
شاهد هستیم و به لطف الهی جرایم کنترل و مجرمان 
ســابقه دار نیز مهار شــدند و تا به امروز هم هیچ مورد 
خاصی که باعث اختال در روند تبلیغات انتخابات شده 
باشــد، نداشتیم.ســردار میرحیدری با بیان اینکه تا به 
امروز 3 هزار و 341 صندوق اخذ رای ثابت و سیار برای 
استان اصفهان پیش بینی شده، تصریح کرد: برنامه ریزی 
و هماهنگی هایــی نیز بــرای تامین نیروهای کمکی از 
ســپاه پاســداران و بســیج صورت گرفته اما در نهایت 
مســئولیت حفاظت از تمامــی این صندوق ها بر عهده 
پلیس اســتان اســت. وی با بیان اینکه پلیس براساس 
قانــون امنیت زمینه رقابت ســالم بین همه نامزدها را 
فارغ از جناح بندی سیاســی که دارند فراهم می کند، 
گفت: ممکن است برخی از اعضای ستادهای تبلیغات 
نامزدهــا چارچوب هایی که برای آنها تعریف شــده را 
رعایت نکنند که در این صورت پلیس به آنها براســاس 
قانــون تذکــر داده و اگر رعایت نکنند به مرجع قضائی 
معرفی خواهد کرد.وی افزود: در همین راســتا پلیس 
فتای استان اصفهان 466 تخلف انتخاباتی را در فضای 
مجازی رصد کرده که بیشتر این موارد با تذکر و ارشاد 
حل و فصل شده است.سردار میرحیدری حضور پرشور 
مردم در صحنه انتخابات و انتخاب رئیس جمهور آینده 
کشــور با رای بالای مردم را زمینه ســاز عزت و اقتدار 
نظام جمهوری اسامی ایران در جهان و امنیت پایدار 
کشــور دانســت و گفت: امیدوارم با کمک و پشتیبانی 
مــردم کــه معتقدم نقش اصلــی را در ثبات و پایداری 
 امنیــت کشــور بر عهده دارند شــاهد یــک انتخابات

 پرشور باشیم.

6۸ درصد سد زاینده رود خالی است
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای اصفهان گفت: در 
حال حاضر ذخیره سد زاینده رود 443 میلیون مترمکعب 
اســت و 68 درصد ســد خالی اســت. به گزارش پایگاه 
اطاع رسانی وزارت نیرو )پاون(، "حسن ساسانی"، در 
خصوص آخرین وضعیت سد زاینده رود، اظهار کرد: در 
حال حاضر ورودی ســد زاینــده رود 31 و خروجی آن 
22,5 مترمکعب بر ثانیه و ذخیره این سد 443 میلیون 
متر مکعب است.  میزان بارش ها در سال زراعی جاری 
819 میلی متر است که در مدت مشابه در سال گذشته 
هزار و 175 بوده است و این میزان در متوسط بلندمدت 
هزار و 350 میلی متر ثبت شده که نسبت به سال گذشته 
و متوســط بلندمدت به ترتیب 43 و 47 درصد کاهش 
وجود داشته است.  با توجه به حجم یک میلیارد و 400 
میلیون مترمکعبی مخزن سد زاینده رود، در حال حاضر 
68 درصد مخزن سد خالی است و شرکت آب منطقه ای 
کماکان بر حفظ و نگهداری منابع آب و صرفه جویی در 

تمام مصارف تاکید دارد.

آمادگی پلیس اصفهان برای حفاظت
 از 33۴۱ صندوق اخذ رای در استان

خبر انعقاد تفاهم نامه مطالعات ژئوفیزیک هوابرد استان اصفهان در راستای 
تامین مواد اولیه فولاد مبارکه

آیین امضای تفاهم نامه ســه جانبه انجام 
مطالعات ژئوفیزیک هوابرد میان سه شرکت 
فولادمبارکــه، ســازمان زمین شناســی و 
اکتشــافات معدنی کشور و سازمان صنعت، 
معــدن و تجارت اســتان اصفهــان با حضور 
حمیدرضــا عظیمیان مدیرعامل شــرکت 
فولادمبارکه، علیرضا شــهیدی معاون وزیر 
صمت و رییس ســازمان زمین شناســی و 
اکتشــافات معدنی کشــور، محمدیاســر 
طیب نیامعــاون امــور معــادن شــرکت 
فولادمبارکــه، ایرج موفق رئیس ســازمان 
صنعت، معــدن و تجارت اصفهان و تعدادی 
دیگر از مدیران ارشــد سازمان زمین شناسی 

برگزار شد.
به گزارش خبرنگار فولاد، علیرضا شهیدی 
معــاون وزیر صمت و رییس ســازمان زمین 
شناســی و اکتشــافات معدنی کشور در این 
مراســم اظهار کرد: شــرکت فولادمبارکه از 
صنایــع پیشــران، بنیادین و مادر در صنعت 
کشــور بوده و ما در ســازمان زمین شناسی با 
یک اندیشه ملی آماده همکاری با این شرکت 
فولادساز با سهم 50 درصدی از بازار هستیم. 
ما وظیفه خود می دانیم تا جای ممکن از ایجاد 
اخال در تامین خوراک صنایع فولادی کشور 
بــه ویژه فولاد مبارکه جلوگیــری کرده و از 
دغدغه فولادسازان کم کنیم. هرچند شرایط 
ذخایر مواد معدنی در کشور مناسب نیست و 
در این راستا سازمان زمین شناسی چند اقدام 
جدیــد را در دســتور کار خــود قرار داده تا با 
بررســی بیشتر مشخص شود که کدام یک از 

مواد معدنی را می توان داشته باشیم.
پایش ذخایر معدنی برای اولین بار در حال 
آغاز شدن است؛ این در حالیست که در جهان 
پایش ذخایر توسط سازمانهای زمین شناسی 
انجام شــده و در گزارش های ســالیانه، تمام 
فاکتورهای موثر در آمایش سرزمین و سرمایه 

گذاری را در نظر گرفته اند.
مقیاس برداشــتها در حال تغییر است. در 
گذشته مقیاس فعالیت ها یکصد هزارم بود که 
اکنــون بــه یک پنجاه هــزارم تغییر کرده و 
چهاربرابر دقت برداشت میدانی افزایش یافته 
اســت. همچنین اکتشاف سیستماتیک نیز 
افزایش یافته و هدف این است هرآنچه از ذخایر 
مواد معدنی در اکتشافات سطحی در گذشته 
باقی مانده را جمع آوری کنیم. برای مثال طی 
قراردادی که با شــرکت فولادمبارکه داشتیم 
یــک نمونــه جالب از این موضوع بود، زیرا در 
اصفهان ) بخشــی از ایران مرکزی( جایی که 
گمان مــی بردیم مواد معدنی باقی نمانده با 
انجام اکتشــافات سیستماتیک مشخص شد 
که هنوز برخی از مواد معدنی در سطح وجود 
دارند. یکی از سیاست های ما اکتشاف ذخایر 
پنهان است. زیرا اکثر معادن بزرگ جهان در 
عمق 100 تا 150 متری زمین هســتند؛ اما 
در ایران با توجه به فعالیت های صورت گرفته 
عمق اکتشاف زیاد نیست و زیر 10متر است، 
اما در کشــورهای معدنــی همچون امریکا، 
استرالیا، چین و ... این عدد بسیار بزرگتر بوده 
اســت.  برای اینکه بتوانیم به اکتشاف ذخایر 
پنهان برســیم نیازمند برداشت کامل ذخایر 
معدنی از ســطح هستیم که این اتفاق نیز در 
حــال انجــام اســت؛ در واقع بر اســاس این 
برداشت های سطحی، میتوان میزان ذخایر در 
عمــق را مشــخص کرد. چراکــه ایران روی 

کمربند متالوژنی قرار گرفته و به قطع ذخایر 
پنهان بسیار مناسبی در کشور وجود دارد.

در ایــران گپ اطاعاتــی از میزان ذخایر 
معدنی وجود دارد.

 همکاری هایی این سازمان با شرکت های 
بزرگی مانند فولادمبارکه، منجر به پر شــدن 

گپ اطاعاتی از ذخایر معدنی کشور شود.
 ذخیره قطعی سنگ آهن 2.۷ تا 3 

میلیارد تن است
سازمان زمین شناسی در چند سال گذشته 
از لایه ژئوفیزیک هوابرد برای بحث اکتشاف 
ذخایر پنهان اســتفاده کرده اســت. در واقع 
تاکنون مســاحتی حدود 640 هزار کیلومتر 
خطی برداشــت ژئوفیزیک هوایی داشــته و 
اکنون نیاز کشــور در مرحله اول تقریبا انجام 
2 میلیــون و 700 هــزار کیلومتــر خطــی 

ژئوفیزیک هوایی است.
امید می رود با برداشتهایی که از این پس 
خواهیم داشــت حداقل در فاز اول بخشی از 
ذخایر را شناســایی کــرده و حجم ذخایر را 
افزایــش دهیم. اکنــون درخصوص میزان 
ذخیره آهن اعداد متفاوتی وجود دارد، اما بر 
اســاس آخرین اطاعات 2.7 میلیارد تن تا 3 
میلیارد تن ذخیره قطعی سنگ آهن است که 
اگر مصرف ســالیانه کشور حدود 90 تا 100 
میلیون تن در ســال باشــد، به زودی و تا 10 
ســال آینده ذخیره ســنگ آهن ) هماتیت-
مگنتیت( تمام خواهد شــد. این درحالیست 
که بیشــتر صنایع فولاد ساز کشور به سنگ 
آهــن مگنتیــت نیاز دارند در نتیجه این عدد 
پایینتر خواهد امد.  پروسه اکتشاف در ایران 
بســیار طولانی اســت. این در حالیست که 
میانگین اکتشــاف در جهــان از زمان یافتن 
کانسار تا بهره برداری بین 5 تا 6 سال است، 
اما در ایران کوتاهترین بازه زمانی 15 ســال 
بوده است. هدف از این تفاهم نامه سه جانبه، 
پیشــبرد موثر اکتشــاف ذخایــر معدنی و 
شناسایی ذخایر معدنی به ویژه آهن و منگنز 
در مناطــق مســتعد کــه قبــا اکتشــاف 
سیستماتیک و مطالعات ژئوفیزیک هوابرد در 
آن انجام نشــده، عنوان شده است که این امر 
منجر به توســعه فعالیت های بخش معدن و 
ایجــاد بســتر مناســب بــرای اشــتغال و 

سرمایه گذاری در حوزه معدن می شود.
  مدیر عامل شرکت فولاد مبارکه در مراسم 
امضای این تفاهم نامه اظهار کرد: بر اســاس 
برنامه ریــزی و تنظیماتی که در جهان وجود 
دارد، هر بخش باید در فعالیت های مرتبط و 
تخصصی خود مشــغول باشــد؛ برای مثال 
فولادسازان باید فولاد ساز باقی بمانند و معدنی 
هــا هم در زمینه کاری خــود به معدنکاری 
بپردازند، اما متاســفانه این چارچوب از دوره 
ریاست جمهوری قبلی تغییر کرد و معدنکاران 
نیز به سمت فولادسازی رفتند و ما نیز به ناچار 

به حوزه معدنکاری ورود کردیم.
 تامین سنگ آهن و انرژی

 سخت تر شده است
بــه گفتــه حمیدرضــا عظیمیــان، اگر 
معدنــکاران در حــوزه فعالیت خود باقی می 
ماندنــد و فولادســازان نیز مجبور به ورود به 
بخش معدن نمی شدند، به طبع نتایج بهتری 
برای کشــور به همراه داشــت. البته اکنون 
یکسری از مسائل همچون تامین سنگ آهن 
و منابع انرژی نیز برای فولادســازان از دیگر 

استانها سخت شده است.
 در شرکت فولاد مبارکه همواره استراتژی 
حفظ سهم 50 درصدی بازار ایران وجود دارد. 
در واقــع هر اندازه که بــازار ایران در داخل و 
همچنین حوزه صادرات بزرگتر شــود، ما در 
تاش خواهیم بود این سهم را همچنان حفظ 
کنیــم. بنابراین موضوع معدن و تامین مواد 
اولیه برای شــرکت فولاد مبارکه بسیار مهم 
بوده و بهتر است که کارهای علمی و کارشناسی 

دقیق در حوزه معدن انجام شود.
 البتــه فعالیتهای معدنی عمدتا هزینه بر 
بوده و باید زمان زیادی را صرف آن کرد. بنابراین 
ما می توانیم با سازمان زمین شناسی به عنوان 
سازمان تخصصی و قانونی کشور فعالیت بلند 
مدت و مشــترک انجام دهیم و امور معدنی 
توســط این سازمان به صورت کاما علمی و 
کارشناسی از سوی این سازمان صورت گیرد 
و فــولاد مبارکــه نیز به فعالیت های خود در 

حوزه فولاد بپردازد.
ایرج موفق،رییس سازمان صمت اصفهان 
در این نشســت اظهار کرد: برای اولین بار در 
تاریخ شرکت فولاد مبارکه این اتفاق افتاد که 
در تامیــن مواد اولیه ورود و با انجام مطالعات 
طبقه بندی شــده، در جهت تامین خوراک 

خود اقدام کند که کاری ارزشمند است.
تفاهمنامــه اولیه که میان شــرکت فولاد 
مبارکه و ســازمان زمین شناسی منعقد شد، 
نتایج خوبی به همراه داشته و اکنون منجر به 
امضــای تفاهمنامــه جدید جهــت انجام 

ژئوفیزیک هوایی شده است.
 در اســتان اصفهان ذخایر پنهان معدنی 
خوبی وجود دارد و بهترین روش برای اکتشاف 
آنها ژئوفیزیک هوایی و شناسایی کانسارهای 
پنهان اســت. بنابراین با توجه به تفاهم نامه 
هایی که امروز به امضا می رسد و اقداماتی که 
پیش رو خواهد بود، امیدواریم کانســارهای 
پنهان استان توسط متخصصان سازمان زمین 
شناسی شناسایی شود تا هم به حجم ذخایر 
معدنی استان اصفهان اضافه شود و هم اینکه 
مشکل شرکت فولاد مبارکه برای تامین مواد 

اولیه حل خواهد شد.
امیدواریم بتوانیم با شناسایی ذخایر معدنی 
موجود در اســتان اصفهان که انفال هستند، 
بهره برداری کرده و در تولید از آنها اســتفاده 
شــود تا در نهایت منجر به رشد اقتصادی در 
استان شده و اشتغالزایی به همراه داشته باشد.
ما در سازمان صمت اصفهان و در سازمان 
نظام مهندسی معدن استان آماده هستیم تا 
در کنار شما همگی دست به دست هم دهیم 
تا شاهد اتفاقات جدید و نوین در استان اصفهان 
باشــیم و حداکثر بهره برداری از موادمعدنی 
موجود ببریم.   محمدیاســر طیب نیا در این 
مراســم با اشــاره به اینکه در 3 حوزه اصلی 
اکتشاف، اســتخراج و فرآوری، فعالیت های 
فولاد مبارکه آغاز شــده اســت گفت: یکی از 
اقداماتی که از ابتدا در دستور کار بخش معاونت 
معدنی فولادمبارکه قرار گرفت این بود که با 
پیشــتازان هر حوزه ارتباط برقرار شــود تا  از 
پتانسیل های موجود کشور استفاده کنیم.  به 
طبع در حوزه اکتشاف، سازمان زمین شناسی 
واکتشافات معدنی کشور از پیشتازان در این 
حوزه اســت و ارتباط با این ســازمان منجر به 
قراردادهــای همــکاری اولیــه با شــرکت 
فولادمبارکه شــد. از جمله این قراردادها که 

در ســال گذشــته منعقد شــد می توان به 
شناسایی مناطق پتانسیل دار آهن در منطقه 
ایران مرکزی با وسعت 116 هزار کیلومتر مربع 
اشــاره کرد که در زمینه اجرای این قرارداد، 
فعالیتهایی انجام و مطالعاتی برای آن صورت 
گرفته اســت؛ در واقع هــدف اصلی معرفی 
مناطق مســتعد برای انجام ژئوفیزیک هوایی 

و انجام اکتشافات مقدماتی است.
قرار دیگری نیز در دســت امضاست تا در 
محدوده های شناسایی شده یا محدوده های 
معدنی که قرار است در اختیار بگیریم؛ بررسی 
پتانســیل کانسارزایی انجام شود. اکنون یک 
کار زیربنایی و اساسی که در دستور کار قرار 
گرفته و قرارداد اولیه آن در حال آماده شدن 
اســت، ایجاد پایگاه داده های اکتشافی برای 

فولادمبارکه است.
در واقــع هــدف ما، مدیریــت داده های 
اکتشافی و استفاده از ارزش افزوده حاصل از 
این داده ها اســت که هم برای شــرکت فولاد 
مبارکه و هم برای کشــور مفید و ارزشــمند 
خواهد بود، این پیشــنهاد به سازمان صمت 
اســتان اصفهان نیز داده شــده تا با انجام آن 
بتوانیــم حمایت لازم از بخش معدن به ویژه 
اکتشــافات اســتان را داشته باشیم.  آنچه که 
امــروز تفاهمنامه اولیه آن به امضا میرســد، 
درخصوص انجام عملیات ژئوفیزیک هوابرد 
در مناطق مستعد برای تامین مواد اولیه مورد 
نیاز شــرکت فــولاد مبارکه اســت. معاون 
امورمعادن شــرکت فولاد مبارکه افزود: البته 
حاصــل مطالعــات قبلی، منجــر به معرفی 
مناطقی در کشور شده است که از نظر ذخایر 
سنگ آهن دارای پتانسیل بیشتری نسبت به 
مناطق دیگر هستند، اما فعالیتهای اولیه مانند 
ژئوفیزیک هوایی به طور کامل انجام نشــده 
اســت. هدف این است که با حمایت شرکت 
فــولاد مبارکه، اســتفاده از دانش و تخصص 
سازمان زمین شناسی این اقدام مهم در حوزه 
اکتشــاف برای کشــور رقم بخورد و طبیعتا 
فولادمبارکه به عنوان یک صنعت ملی از آن 
بهره برداری و استفاده خواهد کرد. البته لازمه 
به ســرانجام رســیدن این کار ، این است که 
وزارت صمــت نیــز از طرح ما حمایت کرده و 
منافع معنوی و مادی فولاد مبارکه در انجام 

این پروژه حفظ شود.
تامین مواد اولیه فولاد مبارکه مشکل 

فولاد کشور را حل خواهد کرد
 بــا توجــه بــه صحبتهای انجام شــده با 
سرپرســت معاونت معدنــی وزارت صمت و 
رییس هیت عامل ایمیدرو، همگی متفق القول 
هســتند که این کار برای کشــور و همچنین 
فولاد مبارکه منافع بســیاری خواهد داشت. 
زیرا از آنجاییکه فولاد مبارکه شرکتی بزرگ 
و ملی است، اگر بحران مواد اولیه را پشت سر 
گذاشــته و کســری مواد اولیه شرکت فولاد 
مبارکه که ســهم نزدیــک به 50 درصدی از 
فولاد کشــور را دارد، رفع شود، عما مشکل 

فولاد کشور رفع شده است.
 البته این پروژه ای که امروز آغاز آن را شاهد 
هســتیم، یک فعالیت زمان بر بوده و تداوم و 
استمرار کار و حمایت های هر دو سازمان باید 
ادامه پیدا کند. در واقع بعد از انجام مطالعات 
اولیه تا تکمیل مراحل بعدی یعنی اکتشاف، 
اســتخراج و بهره برداری حداقل دوره 4 تا 5 

ساله را نیاز خواهد داشت.

هفتـه نـامـه اقتصادی اعتبار با سابقه ۱۸ سال انتشار از سراسر کشور، شهر های فاقد نمایندگی ، نماینده فعال می پذیرد
لطفا جهت اطلاع بیشتر با شماره ۰۹36۱۱۱3۸۹۴     تماس حاصل فرمایند
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گفتگو-۲
 طبیعت ایران قربانی سیاست های کلان

 شده است

کانتری هشدار داد: باید به طور کل و هر چه سریعتر درباره سیاست های 
کان تجدیدنظر کرد. هر چه ســریع تر این کار صورت نگیرد، کشــور به 
مراتــب ضررهــای بــزرگ تری را متحمل می شــود. امــروز می گویند از 
سرشــاخه ها یک قطره آب هم نباید به جازموریان برود. در ســال 1351 
شاید بیش از 30 " 40 چاه آرتزین به سمت جازموریان بود که امروزه محو 
شــده اســت؛ جازموریان محو شده و کشور در حال محو شدن است. مساله 
جیرفت نیســت، مســاله کشــور اســت. کانتری با انتقاد تند از ســکوت 
متخصصان، تاکید کرد: متخصصان تســلیم سیاستمداران شده اند؛ کسی 
که هیدرولوژی هریررود را کاما می فهمد، در مقابل تصمیمات بالادست 
خود ســکوت کرده اســت و جرات و جســارت حرف زدن را از دست داده و 
می ترسد حرف تخصصی بزند! متخصصان ما در درازمدت باید پاسخگوی 
ســکوت خود باشند. رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست، گفت: وقتی 
دولتی می آید و شــعاری را بیان می کند، ما که می بینیم آن شــعار اشــتباه 
است باید عمل بکنیم؟ ما متخصصان باید پاسخگوی تاریخ باشیم؛ ممکن 
اســت سیاســتمداران اشتباه کنند، در اینجا نباید سکوت کرد. متخصصان 
باید حرف های تخصصی بزنند و روی حرف های خود بایســتند تا تصمیم 

گیران تصمیمات درستی بگیرند.
رودخانه های ایران مرده اند

معاون رئیس جمهوری با اشــاره به اینکه مشــکات ما ربطی به خارج 
نــدارد، اظهــار نظر کــرد: البته تحت تاثیر قرار می گیریم مانند تاثیر گرد و 
غبارهایی که از جنوب غرب یا سمت هامون وارد کشور می شود اما مشکات 
ما داخلی اســت؛ همه مشــکات را به خارج ربط می دهیم و به نتیجه هم 
نمــی رســیم. کانتری با تاکید براینکه خــود، طبیعت را تخریب کردیم و 
خودمــان هم باید اصاح کنیــم، گفت: 500 میلیارد مترمکعب منابع آب 
فســیلی داشــتیم که 300 میلیارد متر مکعب از آن شــور و لب شور است و 
200 میلیارد متر مکعب هم شــیرین بود، این 200 میلیارد متر مکعب را 

تمام کردیم. مسیر آب جاری را بستیم. دیگر آب جاری نداریم.
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت با تاکید بر اینکه رودخانه های 
ایــران مــرده اند، گفت: غیر از ســفید رود و رودخانه کارون که کمی نفس 
دارد، بقیه رودخانه ها به مقصد نمی رسند. هیچ رودخانه ای در کشور غیر 
از دو رودخانه مذکور، زنده نیست. انتهای رودخانه ها شامل تالاب ها، محل 
گرد و غبار شــدند. مســئولان 40 ســال اخیر بابت ویرانی طبیعت باید 
پاســخگو باشــند وی افزود: مراتع که خود از بروز گرد و غبار جلوگیری 
می کرد، به علت تجاوز به مراتع خود منشــا گرد و غبار شــده اســت. ما 
مسئولان 40 سال اخیر باید به تاریخ و در قبال تصمیماتی که در کان 

گرفته شده و کشور را از نظر طبیعی ویران کرده، پاسخگو باشیم.

شــرکت ملی نفت ایران، مطالعات میدان نفتی 
آزادگان را در قالب امضای ســه تفاهم نامه به پنج 

شرکت اکتشاف و تولید ایرانی واگذار کرد.
 به گزارش اعتباربه نقل از پایگاه اطاع رسانی 
وزارت نفــت، تفاهم نامه هــای مطالعــات میدان 
آزادگان در ســه بخش جنوبی، مرکزی و شمالی،  
در آیینی با حضور وزیر نفت، میان شــرکت ملی 
نفت ایران و پنج شــرکت اکتشــاف و تولید ایرانی 
 )E&P ( صاحب صاحیت برای تبدیل شــدن به

امضا شدند.
تفاهم نامه مطالعه بخش شمالی میدان آزادگان 
بین شرکت ملی نفت ایران و شرکت توسعه نفت 
و گاز پرشــیا، تفاهم نامــه مطالعه بخش مرکزی 
میــدان آزادگان میان شــرکت ملی نفت ایران و 
شــرکت های پتروپارس و پتروایران و تفاهم نامه 
مطالعه بخش جنوبی میدان آزادگان میان شرکت 
ملی نفت ایران و شــرکت های گســترش انرژی 

پاسارگاد و انرژی دانا امضا شد.
بیــژن زنگنــه در آیین امضای تفاهم نامه انجام 
مطالعات توســعه میدان آزادگان و آغاز عملیات 
اجرایی طرح نگهداشت تولید گاز میدان های هما، 
وراوی و تابنــاک بــا تأکید بــر افزایش تولید نفت 
ایــران اظهــار کرد: ما به راحتی می توانیم به تولید 
روزانه 6 میلیون و 500 هزار بشــکه نفت دســت 
یابیم و این رقم هدف عجیب و غریبی نیست، این 
واقعیتــی اســت که بعضی هــا نمی خواهند آن را 

بپذیرند و مرتب علیه آن کار می کنند.
به نظرم هر دولتی بر سر کار آمد باید رساندن 
مقــدار تولیــد نفت به رقم روزانه 6 میلیون و 500 
هزار بشــکه را جزو نخستین برنامه های خود قرار 
دهد، این مهم افزون بر ایجاد اشتغال، صنایع ایران 
را فعال و در عین حال قدرت امنیتی ایجاد می کند.

وزیر نفت با اشــاره به اینکه در سیاســت کلی 
نظام در زمینه انرژی که در ســال 1379 از ســوی 
مقام معظم رهبری اباغ شــد، بر افزایش  ظرفیت  
تولید صیانت شــده  نفت  متناسب  با ذخایر موجود 
و برخورداری  کشــور از افزایش  قدرت  اقتصادی  و 
امنیتی  و سیاســی  تأکید شده است، تصریح کرد: 
نفــت فقط قدرت اقتصادی نیســت، نفت قدرت 

امنیتی و سیاسی کشور را بالا می برد.
نگوییــد بازار برای نفــت وجود ندارد، می توان 

برای آن بازار پیدا کرد، عراق که هیچ گاه تولیدش 
از روزانه ســه میلیون بشکه فراتر نمی رفت اکنون 
تولید خود را به 5 میلیون بشــکه در روز رســانده 
اســت و برایش بــازار هــم دارد؟! آن وقت ایران 
نمی توانــد برای افزایش تولید نفت خود بازار پیدا 
کند؟! باید اراده داشت. برای انجام هر کاری اراده 
 و تدبیــر وجــود داشــته باشــد موفقیت حاصل 

خواهد شد.
وی با تاکید بر اینکه افزایش تولید روزانه نفت 
به 6 میلیون و 500 هزار بشــکه وابســتگی نیست 
بلکه اســتقال از نفت اســت زیرا اگر پول نفت در 
بخش خصوصی سرمایه گذاری و ثروت زیرزمینی 
به روزمینی تبدیل شــود ما از بودجه نفتی فاصله 
گرفته ایم، تصریح کرد: توصیه من به دولت آینده 
رساندن تولید نفت به رقم روزانه 6 میلیون و 500 
هزار بشکه است، من دیگر در صنعت نفت نخواهم 
بــود، در هیــچ کار دولتی هم نخواهم بود، اما دلم 
برای ایران می سوزد، حاضرم تجربه ها و اطاعات 

خود را در اختیار آیندگان قرار دهم.
 بدانیــد زمــان زیــادی طول نمی کشــد که 
کنوانســیون هایی تشکیل می شوند تا تولید نفت 
کشورها را محدود کنند و اجازه ندهند کشورها و 
دولت ها تولید نفت داشته باشند بنابراین تا زمان 
داریــم باید ظرفیت تولید نفــت را بالا ببریم زیرا 
محدودیت هــای بین المللی برای ما مشکل ســاز 
می شود، ما باید به سرعت تولیدمان را بالا ببریم و 

این هدف عملی است.
 در موضــوع افزایــش تولید نفــت اصل مهم 
مدیریــت و فناوری اســت نه تامیــن تجهیزات، 
تجهیزات قابل تامین است و هم اکنون 90 درصد 
تجهیزات مورد نیاز صنعت نفت در ایران ســاخته 
می شود که با 20 سال گذشته قابل مقایسه نیست.
وی با بیان اینکه ما شرایطی داریم که ناچاریم 
برای تداوم و نگهداشــت تولید و افزایش بازیافت 
گاز اقدام هایــی انجام دهیم، تصریح کرد: قرارداد 
بازآرایی فشــارافزایی میدان گازی نار امضا شــده 
اســت و به زودی برای میدان کنگان هم نیز امضا 
می شــود. مهمترین کار در این بخش نگهداشــت 
تولید در پارس جنوبی است که طبق برآوردها به 
25 تا 30 میلیارد دلار سرمایه نیاز دارد و موضوعی 
اجتناب ناپذیر است، انجام این کارها سبب افزایش 

اشتغال در کشور می شود.
آغاز عملیات اجرایی طرح های تقویت فشار گاز 
و مرکــز تفکیــک در زاگرس جنوبی ضامن تأمین 
خوراک پالایشگاه پارسیان است، با انجام این کار 
3 میلیــون و 300 هزار تــن خوراک اتان، بوتان، 
پروپــان و میعانــات گازی تولید و یک زنجیره در 
بخش پایین دســتی ایجاد می شــود، اگر ما این 
ســرمایه گذاری را انجــام نمی دادیم در آینده در 
تامین پایدار خوراک مطابق آنچه طراحی شــده 

بود دچار مشکل می شدیم.
او بــا تاکیــد بر به کارگیــری نیروهای بومی و 
مســئولیت اجتماعی اجرای این طرح اظهار کرد: 
دوستان اصرار دارند پس از تکمیل یک طرح نیروها 
در زمان بهره برداری نیز به کار گرفته شــوند. این 
اصرار، سرمایه گذاری ها را متوقف می کند، ما برای 
به کارگیری این نیروها باید جریان سرمایه گذاری 
در کشور را زنده نگه داریم، تخصصص نیرویی که 
در کار توســعه کار می کند با نیروی بهره برداری 
فــرق می کنــد، اکنــون جریان توســعه به دلیل 

سرمایه گذاری دچار ضعف است.
 صنعت نفت اگرچه در سال های تحریم کارهای 
بســیار بزرگی در بخش سرمایه گذاری انجام داده 
اســت اما نیاز صنعت نفت و کشــور چند برابر این 
ســرمایه گذاری اســت، این مقدار سرمایه گذاری 

پاسخگوی ظرفیت نیروی انسانی کشور نیست.
وی  بــه طرح هایــی که در منطقه پارســیان و 
کنگان برای افزایش تولید گاز وجود دارد اشــاره 
کــرد و بــا بیان اینکه ما این طرح هــا را به عنوان 
طرح هــای ضربتــی تعریف کردیــم، گفت: البته 
ضربتی بدان معنا نیســت که روی آن فکر نشــده 
است، طرح هایی است که پیش تر تعریف و میدان 
آن مشخص شده بود اما زمان اجرای این طرح ها 
را بــه آینــده موکول کرده بودیم، تاخیر در اجرای 
طرح های بهینه سازی و نبود اصاح قیمت در کنار 
رشد مصرف گاز سبب شد اجرای این طرح ها برای 

تامین گاز مورد نیاز مردم شتاب گیرد.
 همه این طرح ها آماده اســت و مجوز آن را از 
وزارت امــور اقتصــاد و دارایــی خواهیم گرفت و 
ان شــاء الله دولت آینده تصمیــم نهایی را درباره 
اجرای این طرح ها خواهد گرفت، ما تعهدی ایجاد 

نمی کنیم.

او در ادامه درباره مطالعه توسعه میدان آزادگان 
با بیان اینکه تفاهم نامه های امروز فراتر از مطالعه 
میدان است، افزود: البته اقدام اجرایی نیست بلکه 
ارائه پیشــنهاد فنی و مالــی برای امضای قرارداد 
توسعه است و باید 4 میلیارد و 500 میلیون دلار 
برای آن پیشــنهاد تامین مالی ارائه شود و اصل را  
نیــز بایــد بر این بگذاریم کــه این منابع از داخلی 
تامین شود. وی با بیان اینکه به عنوان یک مهندس 
چند آرزو در بخش عملیاتی داشتم از فعال شدن 
شــرکت های GC )پیمانکاران عمومی( به عنوان 
نخستین آرزو خود نام برد و افزود: هم اکنون چند 

شرکت فعال در این زمینه داریم.
 شــکل گیری شــرکت های اکتشــاف و تولید 
)E&P( دیگــر آرزویم بود. برای جا انداختن این 
شــرکت ها رنجی بسیار کشــیدم، عده ای به اسم 
انقابی گری گفتند »عاقبت گرگ زاده گرگ شود 
گرچه با آدمی بزرگ شود« گفتند این شرکت های 
گرگ زاده انــد و نوکــران شــرکت های خارجی 
می شــوند،  آقای محمدی یکی از افرادی بود که 
در این جا افتادن این شرکت ها به ما کمک کرد.

 سومین آرزویم حضور موثر شرکت های ایرانی 
در بخــش معامــات خارجی نفت و فرآورده های 

نفتی بود. این شــرکت ها با فشــاری که در زمان 
تحریم ها آمد، شــکل گرفــت و ما به طور موثری 
توانستیم شرکت های بازرگانی در بخش نفت خام 
و فرآورده هــای نفتی به وجود بیاوریم. ان شــاء الله 
این شــرکت ها پس از تحریم بماند و این ظرفیت 
کــه بــا هزینه مالی، فکر و مدیریتی ایجاد شــده، 

آسیبی نبیند.
و با وجود تحریم های مالی تجهیزاتی و فناوری 
بــا اتکا به توانمندی داخل کارهای بزرگی در این 
صنعت نفت انجام شــده اســت، ظرفیت برداشت 
نفت از میدان های غرب کارون از 70 هزار بشــکه 
به 400 هزار بشکه در روز رسیده، این کار مهمی 
است، کسی که یک بشکه نفت بیشتر تولید کرده 

باشد، این موضوع را متوجه می شود.
و اگر به این مقدار ظرفیت تولید، 60 هزار بشکه 
میــدان نفتــی آذر را نیز اضافه کنیم این مقدار به 
460 هزار بشــکه می رسد،  فعالیت در میدان های 
مشــترک جزو درخشان ترین فعالیت وزارت نفت 
بوده است. این کارها در شرایطی انجام شد که ما 
حتی اجازه واردات ورق و لوله را هم نیز نداشتیم 

زیرا تحریم بودیم.
 اهداف برنامه ششــم توســعه برای شــرایط 

تحریمی تنظیم نشده بود، اگر تحریم نبود ما چند 
برابر می توانســتیم کار کنیم. البته تحریم که آمد 
نــه تنها توقــف نکردیم بلکه به رکوردهای افتخار 
آفرینی برای جمهوری اســامی رسیدیم، ما باید 
افتخارهــای خود را بــزرگ بداریم نه اینکه آن را 

خراب کنیم و بگوییم هیچ کاری نکردیم.
 کاری که در میدان نفتی آزادگان در حال انجام 
اســت، گام نخست ماســت، ضریب بازیافت 5.5 
درصدی از این میدان اصا شایسته نیست. یعنی 
از بیــش از 21 میلیــارد بشــکه نفت درجای این 
میدان، 5.5 درصد برداشــت می کنیم. اگر بتوانیم 
یــک درصد ضریب بازیافت این میدان را افزایش 
دهیــم، 200 میلیون بشــکه نفت بیشــتر تولید 
می شود که ارزش آن با نفت 50 دلاری معادل 10 

میلیارد دلار است.
زنگنــه اظهار امیدواری کرد قــرارداد مطالعه 
میدان آزادگان در مدت زمان تعیین شــده 6 ماه 
به پایان برسد و در فهرست افتخارهای کشور ثبت 
شود، البته اگر خارجی ها بخواهند می توانند اضافه 
شــوند. وی در پایان از همه دســت اندرکاران این 
طرح ها و شــرکت های طرف قرارداد برای مطالعه 

میدان آزادگان قدردانی کرد.

 با امضای 3 تفاهم نامه؛مطالعه میدان آزادگان به شرکت های اکتشاف 
و تولید ایرانی واگذار شد

وزیر نفت: تولید روزانه تا ۶.5 میلیون بشکه نفت در دستور کار قرار گیرد


